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PRVIČ JE SLOVENCE V ITALIJI SPREJEL PREDSEDNIK JUGOSLOVANSKE VLADE

Spiljak je zagotovil zanimanje Jugoslavije
za vprašanja Slovencev v Italiji

Delegacija Slovencev je obrazložila predsedniku številna vprašanja, ki so za nas življenjske 
važnosti in ki jih je treba rešiti - Uradno poročilo o razgovoru bo objavljeno pozneje

TRST, četrtek, 11. januarja 1968

(Od našega posebnega dopisnika)
RIM, 10. — Delegacija slovenske manjšine v Italiji bi mora

te biti sprejeta na veleposlaništvu ob 11.30, vendar pa se je spre
jem pričel ob 12. uri, ker se je predsednik zveznega izvršnega 
sveta Mika špiljak nepričakovano dolgo zadržal v Vatikanu v 
prisrčnem razgovoru s papežem, pri čemer so bili prekdračeni 
protokolarni časi.

Predsedniku špiljku je delegacijo 
predstavil jugoslovanski generalni
konzul v Trstu inž. Marjan Tepina. 
V delegaciji so bili predsednik Slo
venske kulturno gospodarske zveze 
Boris Race; podpredsednik Zveze 
dr. Peter Sancin, načelnik skupine 
socialistične stranke občinskega 
sveta v Gorici; podpredsednik Zve
ze Izidor Predan — član KPI, taj
nik društva Ivan Trinko iz Čedada; 
deželni svetovalec dr. Jože Škrk,

uradnem sporočilu o vladnih jugo- 
slovansko-italijanskih razgovorih, v 
katerem je rečeno, da morajo biti 
etnične manjšine tisti most po ka
terem se razvija in krepi prijatelj
stvo med obema državama.

Razgovor med delegacijo sloven
ske manjšine v Italiji in predstav
niki jugoslovanskega izvršnega sve
ta je poteKal nad predvidevanjem 
skoro nad ure in četrt. Z jugoslo-

izvoljen na Usti Slovenske skupne- vanske strani so bili, poleg pred- 
sti v Trstu in v Gorici; član vod
stva Slovenske skupnosti dr. Teofil 
Simčič, bivši dolgoletni svetovalec 
tržaškega občinskega sveta.

Predsednik Boris Race je v po
zdravu izrazil zadovoljstvo, da je 
bila Slovencem dana pomembna 
priložnost, da se lahko pogovarja
mo Slovenci v Italiji s predsedni
kom jugoslovanske vlade.

Kasneje je delegacija Slovencev 
v ItaUji sklenila, da bo v razgo
voru in predvsem o vsebini raz
govora izdala pozneje uradno spo
ročilo, zaradi česar se lahko sedaj 
v današnjem poročilu omejimo sa
mo na nekatera tehnična vpraša
nja in na kronološki potek do
godkov.

Odv. Škrk je nato prav tako iz
razil zadovoljstvo, da je prišlo do 
tega srečanja, ki omogoča, da Slo
venci v Italiji na tej ravni obraz
ložimo vprašanja, ki nas zanimajo 
in ki so za nas vedno pereča.

V razgovoru so bili obrazloženi 
napredki, ki smo jih dosegli gle
de zaščite Slovencev v ItaUji v pre. 
teklih letih, istočasno pa so bila 
tudi obrazložena številna vprašanja, 
ki še čakajo rešitve, in o čemer 
bo v uradnem sporočilu podrobne
je govora.

Predsednik zveznega izvršnega 
sveta Mika Špiljak se je živo zani
mal za vsa vprašanja, ki mu jih 
je delegacija navedla. V razgovoru 
se je izkazalo, da zelo podrobno 
pozna vse probleme naše manjši
ne. V imenu jugoslovanske vlade 
je zagotovil, da se bodo za ta vpra
šanja zanimali, kot so se že zani
mali v preteklosti, ker Jugoslavija 
meni, da gre za zelo pomembne za
deve. Predsednik Mika Špiljak je 
dejal, da je to prišlo do izraza v

sednika Mika Špiljka prisotni tudi 
veleposlanik Srdja Priča, Mitja 
Vošnjak, Petar Tomič, Zvonko Pe- 
rišič, Nikola Mandič in generalni 
konzul v Trstu Marjan Tepina.

Razgovor je snemala televizija, 
po razgovoru pa so se zanimali za 
izjave številn- predstavniki tiska.

Jugoslovanski generalni konzul v 
Trstu inž. Marjan Tepina je pova
bil člane delegacije slovenske manj
šine v Italiji na kosilo, katerega 
so se udeležili tudi člani jugoslo
vanske delegacije v Rimu. Prvi 
svetnik veleposlaništva Mandič, na
mestnik državnega tajnika za zu
nanje zadeve Mitja Vošnjak in dru
ge osebnosti.

Podrobnosti o tem razgovoru in 
predvsem podrobnosti o vsebini in
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MED POTOVANJEM PO AZIJSKIH DRŽAVAH

Tito prispel v Pakistan
Jugoslavija bo sodelovala pri izvaja
nju afganistanskega petletnega načrta
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Brown o sklicanju 
ženevske konference

TOKIO, 10. — Britanski zunanji 
minister Brown je na nocojšnjem 
sprejemu v krožku za tuji tisk v 
Tokiu izjavil, da je Velika Brita
nija kot sopredsednica ženevske 
konference pripravljena vsak tre
nutek zahtevati ponovno sklicanje 
te konference, če bi se taka pobu
da zdela koristna za mirno rešitev 
spora.

Brown je dalje poudaril odloče
nost Velike Britanije, biti udele
žena pri evropski integraciji z vsto
pom v gospodarsko skupnost. Iz
razil je prepričanje, da se morajo 
Združeni narodi spremeniti v or
ganizem, ki naj ima naj učinkovi
tejšo in obvezno oblast za ohrani
tev miru na svetu.

Na razna vprašanja Je Bro\vn 
odgovoril, da je eden od vzrokov 
njegovega bližnjega obiska v Wa- 
shingtonu zvedeti za mnenje ame
riške vlade o nedavnih izjavah se- 
vernovietnamskega zunanjega mi
nistra. Enako poizvedovanje bo iz
vedel predsednik vlade Wilson med 
svojim bližnjim obiskom v Moskvi

Brown je nocoj odpotoval v Wa- 
shington, kjer se bo sestal z ameri
škim državnim tajnikom Deanom 
Ruskom. V zaključnem sporočilu 
o razgovorih v Tokiu je rečeno, da 
sta ministra izrazila veliko skrb za
radi nadaljevanja vojne v Vietnamu 
in se sporazumela, da bosta na
daljevala tesno sodelovanje pri iska
nju sporazumne rešitve. Govorila 
sta tudi o stanju v Evropi in zlasti 
o britanskih odnosih z evropsko 
gospodarsko skupnostjo. Brown Je 
obrazložil angleško gospodarsko po
litiko o razvrednotenju funta in 
ponudaril odločenost britanske vla
de, da postavi britansko gospodar
stvo na trdne temelje. Govorili so 
tudi o Srednjem vzhodu in dele
gaciji sta se strinjali, kako naj se 
ta kriza obravnava.

Brown je poudaril važnost izva
janja gospodarskih sankcij proti Ro 
deziji, ki jih je odredil varnostni 
svet, ter se je zahvalil vladi za 
njeno sodelovanje pri tem. Ministra 
sta poudarila, da je treba tudi iska
ti sporazumno rešitev.

Prihodnji teden bo Brown obi
skal Bonn, kjer se bo sestal 19 
Januarja z zunanjim ministrom 
Brandtom. Govorila bosta o neso
glasjih med Bonnom in Londonom 
o stališču, ki naj se zavzame do 
Pariza zaradi francoskega veta pro
ti sprejemu Velike Britanije v skup
no tržišče.

RAVALPINDI, 10. — Predsednik 
republike maršal Tito je prispel da
nes s svojim spremstvom na ura
den obisk v Pakistan, kjer ga ie 
na letališču v Ravalpindiju pozdra
vil predsednik Pakistana Ajub Kan 
s številnimi visokimi osebnostmi.
Maršal Tito vrača obisk predsedni
ku Ajub Kanu, ki je leta 1961 obi
skal Jugoslavijo.

Tito je v svojem pozdravnem 
govoru na letališču poudaril rezul
tate sodelovanja med Jugoslavijo 
in Pakistanom posebno na gospe 
darskem področju in nujnost sode
lovanja na mednarodnem področju 
zlasti v svetovni organizaciji v bor
bi proti kolonializmu in politiki si
le. Izrazil je pripričanje, da bo so
delovanje med Pakistanom in Ju
goslavijo tudi v bodoče plodno in 
koristno.

Uradni razgovori med Titom in 
Ajub Kanom in njunimi sodelavci, 
v katerih bodo izmenjali misli o 
aktualnih mednarodnih vprašanjih 
in o vprašanjih s področja dvo
stranskih odnosov, se bodo pričeli 
jutri. V razgovorih bo sodeloval 
tudi državni tajnik za zunanje za
deve Marko Nikezič, ki bo odpo
toval iz Rima. Nocoj je predsed
nik Ajub Kan priredil Titu in nje
govi soprogi večerjo, med katero 
sta Tito in Ajub Kan izmenjala 
zdravici.

Maršal Tito je prispel v Paki
stan s tridnevnega uradnega obi
ska v Afganistanu, po katerem je 
bilo pred njegovim odhodom izda
no skupno sporočilo, v katerem se 
poudarja potreba po nadaljnjem 
razvoju sodelovanja obeh držav za 
čim večji skupni prispevek borbi 
nevezanih in drugih držav za mir,

EGIPTOVSKI PREDSTAVNIK 0 EVAKUACIJI PREKOPA

za enakopravne mednarodne odno
se, za uveljavljanje politike miro
ljubne koeksistence v odnosih med 
velikimi in malimi državami in med 
državami z različno družbeno ure
ditvijo.

Predsednik Jugoslavije in kralj 
Afganistana sta izrazila posebno 
zaskrbljenost zaradi počasnega re 
sevanja krize na Bližnjem vzhodu, 
potrdila odločnost svojih držav da
ti ves prispevek naporom neveza
nih in drugih miroljubnih držav 
za odstranitev posledic izraelskega 
napada. Izrazila sta tudi zaskrb
ljenost zaradi nadaljevanja bombar
diranja Severnega Vietnama in ne
varnega položaja na tem področju, 
ki se lahko reši samo v duhu—že
nevskih sporazumov.

Voditelja Jugoslavije in Afgani
stana sta posvetila posebno pozor
nost položaju držav v razvoju in 
izrazila upanje, da bo bližnja kon
ferenca za trgovino in razvoj pri
peljala do izpolnitve priporočil pr
ve konference ter sprejela nove u- 
krepe, da bi se premagalo sedanje 
nezadovoljivo stanje na tem področ
ju. Tito in kralj Zahir sodita, da 
so zaradi vojne nevarnosti na sve
tu potrebni večji napori vseh držav 
za rešitev vprašanja razorožitve. 
Jugoslovanska delegacija je med 
razgovori izrazila pripravljenost, da 
Jugoslavija v okviru svojih možno
sti sodeluje v izvedbi tretjega af
ganistanskega petletnega načrta go
spodarskega razvoja. Zadevni spo
razumi bodo proučeni med bo
dočim obiskom posebne jugoslo
vanske delegacije. Kralj in kraljica 
Afganistana sta z zadovoljstvom

zaključkih bomo objavili, ko se bo
do člani delegacije vrnili v Trst.

RADO RAUBER

Odškodnina 
preganjanim 
pod nacizmom

RIM, 10. — Komisija za odškodni
no italijanskim državljanom podvr
ženim nacističnemu preganjanju, ki 
je bila ustanovljena v skladu s 
členom 7 odloka predsednika re
publike 6. oktobra 1963 štev. 2043, 
je 22. novembra 1967 dokončno pro
učila prošnje, ki jih je prejela. 
Sprejetih je bilo 12.789 prošenj, od
bitih pa 311.058. Tajništvo priprav
lja sedaj dokončne sezname. V za
konitem roku bodo objavljeni v 
uradnem listu samo seznami pro
šenj po abecednem redu.

Proti odločitvi komisije bodo pri
zadeti, in zlasti izločeni (ki so vsi 
tisti, ki ne bodo vključeni v ob
javljenih seznamih) lahko v tride
setih dneh po dnevu objave vložili 
utemeljeno pritožbo pristojnemu 
ministru za zaklad.

Združenja, ki bodo dobila prepis 
seznamov, bodo lahko dala korist
ne podatke neposredno prizadetim

Pred začetkom pogajanj | 
med SFRJ in Bonnom

nadomešča in spopolnjuje prejšnje 
sezname«. Zadevni ukrep, «videvši 
odlok duceja 8. oktobra 1943-XXI.» 
je podpisal «27. decembra 1944 le
ta XXIII.» minister za javna dela 
«italijanske socialne republike« Ro
mano. Kot kraj podpisa omenja 
odlok «civilno pošto 335».

Ukrep je bil registriran pri račun
skem sodišču 9. aprila 1945 in po 
dveh dneh poslan pravosodnemu 
ministrstvu za objavo v uradnem 
listu, toda zaradi vojnih dogodkov 
ni bil nikoli objavljen.

Leta 1964 je predsednik republike 
podpisal odlok, ki odobrava prvi 
dodaten seznam javnih voda v ome
njeni pokrajini, ki se izrecno skli

cuje na odlok 2588 «italijanske so
cialne republike«, in zato so sedaj 
odlok, ki je bil izdan pred 24 leti, 
objavili v uradnem listu.

MOSKVA, 10. — V poučenih kro
gih v Moskvi pravijo, da je so
vjetska vlada sklenila zamenjati se
danjega voditelja sovjetske delega
cije v OZN Fedorenka. Baje ga bo 
zamenjal sedanji pomočnik zuna
njega ministra Jakob Malik.

BONN, 10. — Zahodnonemški
predsednik Luebke bo obiskal fe
bruarja Pariz, ko bodo odprli nov 
sedež nemškega poslaništva v Fran 
ciji.

RAZGOVOR SE JE PREDVSEM NANAŠAL NA MIR

Predsednik Spiljak 
pri papežu Pavlu VI.
Papeževo priznanje Titu v zvezi z njegovimi napori ža mirno sožitje

VATIKAN 10. — Predsednik zveznega izvršnega sveta SFRJ 
Mika špiljak je nekaj po 9.15 prispel v Vatikan, kjer ga je spre
jel papež Pavel VI. Spremljala sta ga posebni odposlanec Jugo
slavije pri Vatikanu Vjekoslav Cvrlje in njegov prvi tajnik Vito
mir Dobrila. Razgovor je trajal dobrih 45 minut.

Med razgovorom s papežem Pav-------------------- -
lom VI. je špiljak med drugim iz
javil: «Narodi Jugoslavije, ki skup
no gradijo svojo lepšo in srečnejšo
prihodnost, vidijo v ohranitvi mi
ru na svetu najbistvenejši pogoj 
za svoj nadaljnji razvoj, zlasti ker 
so v svoji preteklosti preizkusili vse 
grozote vojne, želijo, da se mir za
gotovi tudi drugim narodom na 
svetu. Zaradi tega vidi moja vlada 
v prizadevanjih za trajen in pra
vičen mir na svetu najvažnejši smo
ter svoje mednarodne dejavnosti. 
S politiko miroljubnega sožitja in 
aktivnega sodelovanja med narodi 
prispeva k naporom miroljubnih 
sil na svetu.«

Zatem je špiljak poudaril, da ju
goslovanska vlada in jugoslovan
ski narodi zelo cenijo napore pa
peža za ohranitev miru, ki je da-
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ŠTEVILNI UČINKOVITI NAPADI OSVOBODILNIH SIL

Vedno več ameriških vojakov v Vietnamu 
Sihanuk poziva na konec bombardiranja
Kamboški predsednik je v razgovoru z Bowlesom odklonil vsako ameriško vmeša
vanje v kamboške zadeve - Pripravljen je posredovati, ie vsi prizadeti to želijo

BEOGRAD, 10. — Delegacijo Ju
goslavije na drugi konferenci o tr
govini in razvoju, ki bo od 1. fe
bruarja do 25. marca v Novem 
Delhiju, ho vodil član zveznega 
izvršnega sveta Janez Stanovnik. 
To je bilo sklenjeno na današnji 
seji zveznega izvršnega sveta na 
kateri so tudi sklenili privoliti v 
začetek pogajanj z Zahodno Nfofc 
čijo o obnovitvi diplomatskih od
nosov. Dalje so sklenili, da Jugo
slavija kot svoj prispevek svetov
nemu programu hrane za leto 1969. 
1970 dodeli znesek do 200.000 do
larjev v prehrambenih pridelkih in 
izdelkih.

Rcpublikinski odlok 
objavljen 
v uradnem listu

RIM, 10. — štiriindvajset let po 
dnevu, ko ga je podpisal pristojni 
minister, je bil danes objavljen v 
uradnem listu odlok ((italijanske 
socialne republike«, ki ni bil tedaj 

sprejela vabilo predsednika Tita, da j objavljen. Gre za «nov seznam jav- 
obiščeta Jugoslavijo. ^11 ih voda v pokrajini Trevisa, .o

Odhod ladij ni vojaška operacija 
in zato ne bodo sprejeti posebni ukrepi

Če pa bi Izraelci streljali, bi Egipčani prav gotovo odgovorili - Husein 
pride v soboto v Kairo - Sovjetska gospodarska delegacija v Amonu

wASHINGTON, 10. — Ameriški departma za obrambo je skle
nil poklicati marca pod orožje 39.000 mož. To je najvišje števi
lo od oktobra 1966, ko so vpoklicali 49.000 mož. Februarja bodo 
poklicali pod orožje 23.300 mož. Vlada je določila na 525.000 šte
vilo ameriških vojakov, ki bodo v Vietnamu konec junija proti 
sedanjim 486.000.

Osvobodilne sile v Južnem Viet
namu so izvršile včeraj in danes

KAIRO, 10. — Uradni predstav-1 kolom ne vsebuje obljube
rrin Jnl la »-»o tlclrmmi lrr\ra_ ' Vioitl ior\in o mari f lrono nrn?!nik ZAR Zajat je na tiskovni kon

ferenci izjavil, da umik petnajstih 
ladij iz Sueškega prekopa ni voja
ška operacija in zaradi tega ne ho. 
do sprejeli posebnih ukrepov za 
zavarovanje zadevnih operacij. To
da če bi Izraelci začeli streljati, 
je gotovo, da bi odgovorili.« Izre
kel pa je dvom glede možnosti iz
raelskih vojnih dejanj, ker «gre pri 
operacijah za umik za velike med
narodne finančne interese«.

Poudaril je tudi, da ZAR ne išče 
politične koristi z odhodom bloki
ranih ladij. Pripomnil je: «Ce bi 
pri odhodu blokiranih ladij ali ka
dar koli skušal Izrael spraviti svo. 
je enote v prekop, bi mi tolma
čili to dejanje kot poskus prehoda 
te plovne poti proti zahodu in in
vazije delte reke Nil; naš odgo
vor bi bil primeren.«

Na vprašanje, kdo bo prevzel 
stroške za delo, je predstavnik od
govoril, da ne ve.

Zajat je nato zanikal trditve fran. 
coskega tednika «Express» in je 
dejal, la španski poslanik v Kairu 
ni nikoli posredoval v korist egip
tovskih Židov, ki so bili aretirani 
med junijsko vojno.

Dalje je dejal, da mu ni nič zna
nega o uradnem dokumentu glede 
de Gaullovega mirovnega načrta o 
Srednjem vzhodu, in pripomnil: 
«Lahko samo poudarimo, da ne bo. 
mo nikoli sprejeli zasedbe naše dr. 
žave in ne bomo dovolili, da bi 
nam pritisk okupacije narekoval 
naša dejanja.«

Ugotovil Je nato, da poročilo o 
razgovorih med Johnsonom in Eš-

o do
bavljanju ameriškega orožja Izra
elu, in je odgovoril, da ne ve, ali 
bo podpredsednik sovjetske vlade 
Mazurov, ki je sedaj na obisku v 
Kairu, govoril z Naserjem in z 
drugimi voditelji o vojaškem sta
nju na tem področju.

Glede odložitve arabskega vrha 
je predstavnik izjavil, da so po
trebni stiki med arabskimi država
mi, kakor dokazuje obisk kralja 
Huseina v Kairu, ki je napovedan 
za soboto. Izrazil je željo, da bo 
moč pripraviti ozračje za boljše 
razumevanje med arabskimi drža
vami, da bo vrh, ki bo sklican, 
lahko proučil konkretne možnosti 
politične rešitve krize.

Zatem je Zajat popravil tolmače
nje, ki so ga dali Naserjevemu go
voru od 23. novembra. Dejal je: 
»Predsednik ni rekel, da je naša 
vojaška sila danes večja kakor ju
nija, temveč da smo danes učinko
viteje organizirani kakor junija. 
Predsednik je tedaj dodal, da je 
naša sila sposobna jamčiti obrambo 
in ni govoril o ofenzivnih možno
stih.*

V Kairu so danes uradno javili, 
da bo jordanski kralj Husein prišel 
v soboto na 24-urni uraden obisk v 
Kairo. Danes je Husein odpotoval 
v Saudovo Arabijo na pogovor s 
kraljem Fejsalom V Aman pa je 
prišla sovjetski gospodarska dele
gacija, ki je prva sovjetska dele
gacija v Jordaniji. V preteklosti je 
bila namreč Jordanija odvisna iz
ključno od zaheda za gospodarsko 
pomoč. Včeraj pa je predsednik 
vlade Talhuni sporočil, da ne bo

Jordanija dobila letos od ZDA no
bene finančne pomoči.

Sovjetska delegacija bo ostala v 
Jordaniji dva ledna in bo proučila 
razne načrte razvoja, ki se lahko 
izvedejo s sovjetsko tehnično in 
finančno pomočjo.

več napadov na ameriške in saj- 
gonske položaje. Preteklo noč so 
napadle vojaško letališče v Kontu- 
mu in so ga močno poškodovale. 
Skupini partizanov je uspelo vdre
ti na letališče in položiti eksplo
zivne naboje pod letala.

Preteklo noč so partizani napadli 
tudi glavno mesto pokrajine Hau 
Ngia 28 kilometrov zahodno od jSaj- 
gona. Nasprotne položaje so ob
streljevali z minometi. Prav tako 
so osvobodilne sile napadle južno- 
vietnamsko vežbališče Trung Hoa 
30 kilometrov sevemozahodno od 
Sajgona. Obstreljevali so ga z mi
nometi.

Na področju delte reke Mekong 
so osvobodilne sile napadle kraj 
Kien Son 200 kilometrov jugoza
hodno od Sajgona. Zasedle so ta 
kraj in zadele precejšnje izgube 
braniteljem.

Ameriško letalstvo je včeraj na
daljevalo bombardiranje Severnega 
Vietnama. Letala so bombardirala 
nekatera letališča in skladišča 
blaga.

Ameriški državni tajnik Dean 
Rusk je na tiskovni konferenci po. 
novil v zvezi z nedavnimi izjava
mi sevemovietnamskega zunanjega 
ministra že znano ameriško stali
šče, ki praktično odklanja začetek 
pogajanj v Vietnamu brez spreje
ma ameriških pogojev.

Finski predsednik Kekkonnen je 
na tiskovni konferenci izjavil, da 
bi bila Finska pripravljena posre
dovati v vietnamskem sporu, če bi 
vse strani, ki so zapletene v spor, 
zaprosile za posredovanje.

«New York Times« komentira da
nes mirovni poziv katoliških ško
fov Južnega Vietnama v odgovoru 
na papeževo kampanjo za konec 
vojne. List pravi, da gre za izred
no važnost, ker «na splošno so bili 
južnovietnamski katoličani tisti del 
prebivalstva, ki se je najodločneje 
zavzemal za nadaljevanje vojne 
proti vsakemu kompromisu s ko
munisti«.

«Ce bodo katoličani, ki v Južnem 
Vietnamu zavzemajo oblastvene po
ložaje, reagirali na poziv škofov z 
lojalnostjo, ki je vedno odlikovala 
stališče vernikov v tej deželi, piše 
list, hi lahko nastale pomembne 
spremembe v vladni politiki Saj
gona. Nova katoliška mirovna po
teza skupno z naraščajočim ču

stvom do miru med drugimi južno- 
vietnamskimi skupinami, bi utegni
la tudi prisiliti sajgonski režim, da 
spremeni svoje negativno stališče 
do morebitnega mirovnega sondira
nja, ki prihaja z druge strani.«

List pripominja, da izjava ško
fov spravlja tudi v dvom sposob
nost sajgonske vlade, da izvede ti
ste reforme, ki bi na koncu lahko 
pripeljale do zmage, ter zaključuje: 
«Ker ta argument prihaja od ti
stih, ki so bili do sedaj med naj- 
vnetejšimi podporniki režima, ima 
veliko važnost glede iskanja začet
ka pogajanj, preden se stanje še 
poslabša.«

PNOM PENH, 10. — Johnsonov 
posebni odposlanec Chester Bowles 
se je davi sestal s kamboškim pred
sednikom Sinahukom, včeraj pa se 
je pogovarjal s predsednikom vlade 
Son Sanom. Po več ko dveh letih 
je to prvič ko se Sinahuk sestane 
z uradnim predstavnikom ZDA.

Po razgovoru je Sihanuk na ti
skovni konferenci izjavil, da so se 
ZDA obvezale spoštovati kamboške 
meje z Vietnamom in da se ne bodo 
sklicevale na pravico zasledovanja 
osvobodilnih sil na kamboško o- 
zemlje. Bowles je obljubil, da bo
do ZDA storile vse mogoče, da se 
izognejo kršitvi meje s Kambodžo 
ter da bodo skušale pomagati Kam
bodži, da ohrani svojo nevtralnost.

Sihanuk je izjavil, da bodo ZDA 
sporočile kamboški vladi vsako in
formacijo o «prihodu osvobodilnih 
sil na kamboško ozemlje«, da se 
omogoči Kambodži, da »izpolnju
je svojo dolžnost nevtralne države«. 
Pripomnil je, da če bodo dobili ve
sti o prihodu teh sil na kamboško 
ozemlje, bodo poslali na označeno 
področje kamboške sile, «da pozo
vejo osvobodilne sile, naj zapustijo 
kamboško ozemlje«. Hkrati bo Si
hanuk pozval mednarodno nadzor
stveno komisijo, naj izvede podrob
no preiskavo.

Sihanuk pa je dodal, da ne bo 
javno o tem govoril, zato da ne 
kompromitira odnosov s sosedno dr
žavo. Javno bo govoril o morebit
nih vdorih, samo če bi se elementi, 
ki bi prišli na kamboško ozemlje, 
upirali umiku. Dalje je izjavil, da 
bo rad sprejel vsako drugo infor
macijo, ki se tiče «katere koli dru
ge tuje infiltracije vštevši agente 
CIA«.

Glede svojega pogovora z Bowle-

som je Sihanuk izjavil, da se bo 
jutri znova sestal z njim in da so 
bili dosedanji razgovori pozitivni. 
Obe strani sta se izognili spornim 
točkam. Dejal je tudi, da so ZDA 
razumele kamboško stališče do med
narodne nadzorstvene komisije in 
da so ZDA razumele kamboško že
ljo, da bi morala ta komisija do 
največje meje povečati svojo dejav
nost, da se prepreči vsaka infil
tracija.

Zatem je Sihanuk izjavil, da bo 
zahteval od Kanade, Poljske in In
dije, naj povečajo število nadzor
stvenih skupin ter njihovo učinko
vitost. ZDA so obljubile, da bodo 
dobavljale material, kakor n. pr. 
vozila, ki naj omogočijo premike 
skupinam nadzorstvene komisije in 
številne inšpekcije na obmejnem 
področju.

Sporočil je tudi, da bo ameri
ška vlada pozvala Sovjetsko zvezo, 
naj pritiska na Poljsko, da bi pri
volila v obnovitev dejavnosti med
narodne komisije, ki je praktično 
prekinjena več let.

Glede vietnamske vojne je Siha
nuk izjavil, da je pozval Američa
ne, naj ustavijo bombardiranje Se
vernega Vietnama ter naj pustijo, 
da Vietnamci sami rešijo svoje no
tranje zadeve. Izjavil je tudi, da je 
pripravljen ponuditi svoje posredo
vanje v Vietnamu s pogojem, da 
ZDA prej ukinejo bombardiranje 
Severnega Vietnama. Dodal je: 
«Glede Vietnama se Kambodža in 
ZDA ne strinjajo, toda ZDA in viet
namski komunisti se strinjajo gle
de bojev.«

nes hudo ogrožen, zlasti ker poli
tika sile stalno ustvarja nova ža
rišča oboroženih spopadov. Doda! 
je, da je prepričan, da napore sve
te stolice in Jugoslavije za uresni
čenje teh velikih smotrov navdi
hujejo isti človeški navdihi in da 
izražajo težnje vsega človeštva.

V imenu svoje vlade je izrazil 
zadovoljstvo nad odnosi, ki so se 
navezali s sveto stolico. ((Doseda
nje napredovanje v razvoju teh od
nosov, je dejal špiljak, potrjujejo 
utemeljenost in koristnost tega ko
raka in dokazuje, da se s skupni
mi napori in v duhu vzajemnega 
razumevanja ti odnosi lahko še da
lje razvijajo v zadovoljstvo obeh 
strani. Jugoslovanska vlada se ja 
trudila in se bo trudila za dobre 
odnose med katoliško državo in 
Cerkvijo in Jugoslavijo, kakor tu
di za dobre odnose med državo in 
vsemi drugimi verskimi skupnost
mi. V tem duhu želimo nadaljeva
ti tudi v prihodnosti v prepričanju, 
da so ljudje lahko hkrati dobri 
verniki in dobri državljani ter zve
sti svoji deželi.«

V svojem odgovoru je papež po
slal poseben pozdrav predsedniku 
Titu in izrazil zadovoljstvo, «ker 
zvezna vlada in prebivalstvo Jugo
slavije cenijo naše napore, da se 
tisti, ki so odgovorni za usodo na
rodov, opozorijo na veliko moral
no dolžnost, da z iskrenimi in lo
jalnimi pogajanji iščejo častno re
šitev vojne, ki divja na nekaterih 
področjih, in da hkrati ohranijo 
mir tam, kjer je lahko ogrožen.«

Ko se je predsednik jugoslo
vanske vlade poslovil od papeža, 
je obiskal še državnega tajnika Ci- 
cognanija.

Po razgovoru je Vatikan objavil 
uradno sporočilo, v katerem je re
čeno, da je špiljak iz»azi! papežu 
čestitke in želje predsednika re
publike Josipa Broza Tita in to še 
zlasti v zvezi z napori papeža za 
mir in v zvezi z novimi odnosi z 
Vatikanom po podpisu protokola 
od 25. junija 1966.

Papež je izrazil zadovoljstvo gle
de teh odnosov in glede razvoja v 
bodočnosti, nakar je govoril o os
novnih vprašanjih, ki zanimajo 
Cerkev v Jugoslaviji in glede vpra
šanja miru na svetu, pri čemer 
je poudaril priznanje dejavnosti v 
tej smeri predsednika Josipa Bro
za Tita in jugoslovanske vlade.

špiljak je med razgovorom go
voril v hrvaščini, papež pa je od
govarjal v francoščini.

Ameriške olajšave 
Papandreuju

WASHINGTON, 10. — Ameriški 
državni departma je javil, da bodo 
Andreasu Papandreuju dali vse o- 
lajšave, če bo sklenil priti v ZDA. 
Pepandreu, ki je sin bivšega grške
ga ministrskega predsednika, je bil 
profesor ekonomije na kalifornij, 
ski univerzi in je pred svojim po
vratkom v Grčijo dobil ameriško 
državljanstvo.
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PO OBTOŽBAH DESNIČARSKEGA TISKA

Severnovienamska tiskovna agencija je javila, da se je kamboški zunanji minister Furisara sestal v 
Hanoju s predstavnikom južnoviet namske narodnoosvobodilne fronte, še prej se je kamboški minister 
sestal s predsednikom Hošiminhom in z zunanjim ministrom. Slika kaže Hošiminha v pogovoru s Furisaro

Sifar v komisiji 
poslanske zbornice

Odobren drugi odstavek zakon
skega predloga Fortuna o ločitvi

RIM, 10. — V komisiji za obram
bo v senatu so ponovno razpravlja
li o zadevi Sifar v zvezi z no
vostmi, ki so prišle na dan na 
procesu De Lorenzo — Espresso. V 
bistvu gre za napad desničarskega 
lista «Specchio», o katerem smo ie 
včeraj poročali in ki obtožuje Nen- 
nija, da je sprejel od obveščevalne 
službe julija 1964 5 milijonov lir. 
Vse te vesti je že včeraj Nenni od
ločno zanikal. Danes pa je bilo v 
komisiji govora o ustanovitvi par
lamentarne preiskovalne komisije, 
pri čemer je podtajnik Guadalupi 
v imenu vlade ostro obsodil špe
kulacije in sramotitve proti Nen- 
niju in Pieracciniju, ki vzbujajo sa
mo občutek sramu in odpor.

Dopoldne so ob prisotnosti pred
sednika republike Saragata slovesno 
umestili štiri nove člane ustavne
ga sodišča, ki so bili imenovani na 
skupnem zasedanju parlamenta 19. 
decembra lani.

Komisija za sodstvo v poslanski 
zbornici je odobrila drugi odstavek 
prvega člena zakonskega predloga 
Fortuna o ločitvi zakona. Za drugi 
odstavek prvega člena je glasovalo 
24 poslancev, proti 18. Gre za lo
čitev zakona, ki je bil sklenjen tu
di v cerkvi, m torej za vprašanje, 
ki se po mnenju demokristjanskih 
poslancev nanaša na veljavnost kon
kordata med cerkvijo in državo.

V poslanski zbornici se je na
daljevala razprava o reformi uni
verz, v katero je posegel socialistič
ni poslanec Codigniola, ki je z zelo 
podrobnimi argumenti zagovarjal 
zakonski načrt, ki ga je izdelala 
komisija za šolstvo v poslanski zbor

nici. Kot je znano, so demokristja
ni v zbornici skušali spremeniti ne
katere bistvene člene predloženega 
zakonskega načrta in predvsem gle
de polne zaposlitve univerzitetnih 
profesorjev ter docentov, glede vlo
ge nekaterih profesorjev, ki si «u- 
stvarjajo citadele na univerzi« in 
glede nekaterih drugih vprašanj.

Mednarodni center 
za srednjeveško 
gospodarsko zgodovino

PRATO, 10. — V Pratu so te dni 
umestili znanstveni odbor Medna
rodnega centre za srednjeveško go
spodarsko zgodovino. Slovesnosti so 
prisostvovali znanstveniki in spe
cialisti iz ZDA. Jugoslavije, Grči
je, Zahodne Nemčije, Španije, Bel
gije in Franc* je ter nekaterih ita
lijanskih univerz. Za predsednika 
znanstvenega odbora je bil imeno
van prof Fernand Braudel, docent 
v Francoskem kolegiju ter pred
sednik oddelka za gospodarsko zgo
dovino na pariški visoki šoli, za 
podpredsednika pa docent Federigo 
Melis s florentinske univerze. Cen
ter bo priredil v letošnji jeseni dva 
tečaja o gospodarskih in monetar
nih problemih v srednjem veku. 
Prvi tečaj se bo pričel 15. septem
bra v prostorin državnega arhiva 
v Pratu. Spomladi leta 1969 pa bo
do priredili študijski teden posve
čen temi »Volna kot surovina v 
srednjeveški industriji*.
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POSLEDICE JOHNSONOVIH FINANČNIH UKREPOV

Evropa noče več financirati 
pustolovščin ZDA v svetu

V naslednjih, vrstah objavljamo 
sestavek, ki je bil pred dnevi ob
javljen v beograjski «Politiki». Čla
nek obravnava sicer le nekatere 
probleme, ki so posebno važni za 
jugoslovansko gospodarstvo v zve
zi z najnovejšimi ukrepi Johnso
nove uprave. Res pa je, da so ti 
ukrepi prizadeli na splošno vso za
hodno Evropo in še posebej Fran
cijo in Zahodno Nemčijo. Iz se
stavka je razvidno, da je huda fi
nančna kriza (in v bistvu gospo
darska) prizadela ves kapitalistič
ni svet ter hudo omajala njegovo 
vzajemno solidarnost tudi na poli
tičnem torišču. Zahodna Evropa 
noče več financirati ameriških pu
stolovščin v Vietnamu in drugih 
interesnih področij ZDA. Pogoji 
gospodarskega življenja se bodo 
torej še naprrej zaostrovali ter bo
do pirisiliU več ali manj vse dr
žave, da podvojijo napore za mo
dernizacijo svojega gospodarstva.

Johnsonovi ukrepi za zmanjša
nje primanjkljaja v plačilni bilan
ci ZDA in za ohranitev položaja 
dolarja so v središču pozornosti 
svetovne javnosti v prvih dneh no
vega leta. Zagotovo so ti ukrepi 
prinesli nove hude skrbi nekate
rim državam, predvsem Franciji, 
pa tudi tistim, pri katerih tega ne 
bi pričakovali, tako vsaj pišejo v 
prvih komentarjih britanskega ti
ska. Takšni ukrepi države z naj
večjim gospodarstvom utegnejo po
vzročiti posledice po vsem svetu 
pa tudi v Jugoslaviji, menijo stro
kovnjaki za mednarodni monetar
ni sistem in menjavo.

Ukrepi Johnsonove vlade so v bi
stvu nadaljevanje bitke za ohrani
tev položaja ZDA v povojni izvoz
ni ekspanziji. V tem obdobju se 
poleg dolarja in funta pojavljajo 
kot rezervne valute tudi švicarski 
in francoski frank ter nemška mar
ka. Kljub temu je ostal dolar 
glavna obračunska in depozitna va
luta. Dejansko vrednost pa je iz
gubil, čeprav je bila inflacija v 
ZDA znatno počasnejša (od 1952 
so se cene v ZDA zvišale za 9 od
stotkov, v evropskih državah za 
30 do 50 odstotkov). Ta dolar je 
Amerika uporabljala za plačila v 
tujini, ne pa kreditov svetovnih 
bank. Dolar brez kritja je torej 
povzročil spopad interesov v kapi
talističnem svetu, ki ni mogel še 
naprej brezobrestno kreditirati go
spodarstva ZDA in tudi Velike Bri
tanije.

Solidarnost kapitalističnih držav 
je načel monopolistični položaj ob
računske in depozitne valute. Tak
šnemu dolarju in funtu se je, kot 
je znano, uprl de Gaulle. Zavra
čajoč sprejem Velike Britanije v

i skupno tržišče, je to državo prisi
lil, da je devalvirala funt. Ker ni 
maral še naprej honorirati dolar
ja, ja začel valutne rezerve svoje 
države zamenjavati z zlatom, s či
mer je pritisnil tudi na svetovno 
obračunsko valuto. Kajti ta valu
ta — dolar je omogočala Američa
nom, da so izvažali več, kot so uva
žali, in imeli velike dobičke pri 
bolj dinamičnem razvoju gospodar
stva zahodne Evrope. Dolar je pre
skočil najrazličnejše carinske ba- 
riere teh držav, ne z izvozom bla
ga, marveč z investicijami in s 
proizvodnjo v teh državah. Stro
kovnjaki so ugotovili, da ameri
ška podjetja proizvajajo in pro
dajo na stari celini več blaga, kot 
ga uvozijo iz ZDA. Vse skupaj je 
resno prizadelo domače gospodar
stvo zahodnoevropskih držav in 
zato je bil spopad nujen. Sledila 
mu je devalvacija funta in za njo 
ukrepi Johnsonove vlade.

Le mimogrede smo omenili vzro
ke, zavoljo katerih je razpadla so
lidarnost kapitalističnih držav, ker 
so ti vzroki pretežno znani. Poglej
mo sedaj kaj utegnejo po mnenju 
strokovnjakov povzročiti Johnso
novi ukrepi v Jugoslaviji.

Za sedaj, pri prvem udaru, po
sledice teh ukrepov ne bi občut
neje prizadele interesov jugoslo
vanskega gospodarstva. Kaj je os
nova takemu mnenju?

Občutno zmanjšanje ameriških 
investicij ne bo prizadelo Jugosla
vije iz preprostega vzroka, ker do
slej takšnih investicij sploh ni bi
lo in tudi niso bile v načrtu.

Zmanjšanje ameriških posojil bo 
prizadelo številne države, vendar 
bo za Jugoslavijo veljalo enako 
ravnanje kot za Anglijo (zmanjša
nje na 65 odstotkov).

Sicer pa so napovedali strpno 
stališče do dežel v razvoju. To je 
v prid tudi Ameriki sami. Medna
rodna banka je podobnega mne. 
nja. Malo verjetno je, da bi usta
vila posojila za modernizacijo, za 
katera se zanima Jugoslavija. Iz- 
vozno-uvozna banka ZDA je dobi
la milijardo dolarjev za to, da bi 
poiskala nove portnerje za izvoz 
kapitalnih dobrin. Ce jih bo po
iskala v Jugoslaviji — in ni vzro
kov, da tega ne bi storila — je 
gotovo, da bo morala ustvariti tu
di možnosti za izvoz, s katerim bi 
odplačevali morebitna posojila.

Johnsonovo vztrajanje, da zmanj
ša odliv dolarja po turistih, uteg
ne povzročiti določeno škodo. To
da ameriških turistov niti ni bilo 
toliko v Jugoslaviji.

Zato so prepričani, da bo prvi u- 
I dar povzročil le nevtralne učinke.
| Tukaj pa, žal sledi neprijetni

«toda». Vprašanje je namreč, kak
šen bo obseg vpliva Johnsonovih 
ukrepov na gospodarstvo, na pri
mer, v Franciji in Nemčiji. Pred
stavniki teh držav se zavedajo, da 
so ukrepi neposredni udarec nji
hovemu gospodarstvu, zlasti Fran
ciji. Za sedaj očitno ne morejo 
reči, s čim bi izvedli nasprotni u- 
darec. Toda ta mora slediti.

Ce bodo Johnsonovi ukrepi po
vzročili močnejše krčenje gospo
darstva teh držav, je logično, da 
bosta Francija in Nemčija še bolj 
otežili možnosti za uvoz in po dru
gi strani pocenili izvoz. Povedati 
je treba, da so ukrepi ZDA v bi
stvu isto kot devalvacija. Ker po
menijo pritisk na francosko in 
nemško tržišče, se bosta morali 
ti državi najverjetneje braniti s 
kompenzacijskimi taksami. Priča
kujemo lahko okrepljeno omeji
tev uvoza in povečano subvencio
niranje izvoza.

Takšen položaj bi seveda ustva
ril nove težave za izvoz Jugoslo
vanskega blaga v Nemčijo in Fran
cijo, kljub najnovejšim zaščitnim 
ukrepom, ki so Jih sprejeli. To 
pomeni, da je treba še poostriti 
boj za zmanjšanje proizvodnih 
stroškov. Povedati pa velja, da 
moreta obe državi računati z iz
vozom le, če bosta tudi sami uva
žali. Svojega tržišča torej ne bo
sta mogli tako zapreti, da bi si 
onemogočili izvoz.

Razmišljanje o tem, kaj se uteg
ne zgoditi jutri kot posledica 
Johnsonovih ukrepov, temelji na 
logičnih domnevah možnih nasprot
nih ukrepov določenih držav. Za
to je težko sklepati. Vsekakor pa 
bodo nastale nove težave in ovire 
za povečanje izvoza.

(Iz «Politike»)

Carinske omejitve ZDA 
pri uvozu tujih avtor

NEW YORK, 10. — Od 22. ja
nuarja letos naprej ne bodo mogli 
Američani več kupovati v inozem
stvu avtomobilov ter jih potem u- 
važati v ZDA, ne da bi plačali 7 
odst. davka na uvoz. Ukrep je iz
dal zvezni davčni urad. Strokov
njaki menijo, da je ameriška vlada 
sprejela ta sklep, ker hoče prepre
čiti izliv dolarja v inozemstvo.

Ukrep predvideva carinske olaj
šave samo v primeru nekaterih av
tov, ki jih ameriški državljani ku
pujejo v inozemstvu. Predpogoj za 
te olajšave pa je, da ameriški dr
žavljan kupi avto takoj po svojem 
prihodu v neko tujo državo in da 
tam ostane vsaj nekaj let.
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NA VISOKOGORSKIH PLANOTAH BLIZU ŽRELA «TYCH0>

Rahlo pristala na Luni 
ameriška sonda «Surveyor 7»

Malenkosten odklon od predvidene točke pristanka ■ Do sedaj je 
sonda poslala na Zemljo že več kot 1.000 fotografskih posnetkov

PASADENA, 10. — Najnovejši
ameriški poskus «rahlega» pristan- 
ko sonde na Limo je popolnoma 
uspel: davi nekaj po 2. uri zjutraj 
je sonda «Surveyor 7» pristala na 
hribovitem področju našega satelita, 
v višini 4.50 metrov blizu žrela 
«Tycho».

Ameriški učenjaki so izbrali prav 
to gorato področje Lune za ta svoj 
najnovejši poskus, ker gre za po 
dročje, ki je zelo različno od vseh 
drugih, kjer so do sedaj pristajale 
sonde, ki so Jih pošiljali iz našega 
planeta. Žrelo «Tycho» Je zelo ob
širno, saj meri okoli 1000 km. Z 
roba žrela padajo navpično strme 
stene v globino 4.000 metrov. Ame
riški učenjaki so seveda izbrali za 
pristanek sonde neko bližnje pod
ročje, ki pa je pravtako razklano. 
Neki predstavnik organizacije NASA 
je izjavil, da se je poskus posrečil 
čisto slučajno. Sonda je namreč 
pristala v neposredni bližini velike 
skale. Ce bi padla na skalo, bi 
se poskus gotovo ponesrečil. Na 
vsak način so učenjaki NASA iz
redno natančno usmerili polet son
de, saj je ta pristala le par kilo

metrov proč od izbranega cilja.
«Surveyor 7», ki bo moral opra

viti važne raziskave geološkega zna
čaja površine Lune, je opremljen 
med drugim tudi z lopatico, ki bo 
izkopala kratek jarek do globine 
okoli 40 cm. Sonda je opremljena 
tudi s kemijskim laboratorijem, ki 
bo analiziral sestavine bližnjih lu
ninih tal.

Do sedaj je «Surveyor» poslal na 
zemljo že več kot 1000 dobrih fo
tografskih posnetkov površine Lune 
in tudi naše zemlje.

Domnevajo, da Američani ne bo
do poslali več na Luno nobene opa
zovalne postaje. Prva bi morala po
leteti v to smer vesoljska ladja 
«Apollo» s tremi kozmonavti, ki bi 
morala pristati s svojo človeško 
posadko na našem satelitu konec 
prihodnjega leta.

Mladoletne Svedinje 
so prodajale hašiš

RIMINI, 10. — Policijski agenti 
komisariata javne varnosti so are

tirali tri mlade Švedinje, ker so 
prodajale mamilna sredstva. Gre 
za sestri Inger in Evo Timark, ki 
sta stari 20, oziroma 16 let ter za 
16-letno Anniko Ferm. Dekleta pre
bivajo v Stockholmu. Policijski or
gani so jih aretirali v nekem noč
nem lokalu, ko so skušale proda
jati hašiš.

Agenti so že prej sumili, da se 
dekleta ukvarjajo z nedovoljeno tr
govino z mamili. Zato so poslali v 
lokal nekega svojega kolega, ki je 
bil preoblečen v dolgolasca. Prav 
njemu so Švedinje skušale prodati 
neko količino mamila. Agent je ta
koj nato odpeljal 16-letni deklici na 
komisariat, kjer so policistke opra
vile telesno preiskavo. Pri dekletih 
so našli še 55 gramov hašiša. In
ger Timark pa je izjavila, da ne 
ve nič o vsej tetj zadevi, toda iz
govor ji ni pomagal ter so tudi njo 
priprli.

Pozneje se je zvedelo, da so Šve
dinje prinesle hašiš s seboj iz Šved
ske. Nameravale so ga prodati, da 
bi zaslužile toliko denarja, da pre
živijo lepe počitnice v Riminiju.

Sofia Basal Celorio, ki Je obtožena, da Je s petimi streli iz revolverja ubila svojega zeta Cesareja 
Acquaroneja v Acapulcu v Mehiki, bo morala podrobno opisati potek tragičnega dogodka ter ponovno 
streljati s pištolo. Tako je sklenil preiskovalni sodnik na nedavni obravnavi. Policijske oblasti so 
medtem odvzele potni list tudi Acquaronejevi vdovi. —■ Cesareja Acquaroneja so pretekli ponedeljek 
pokopali v Veroni. Na sliki: domnevna morilka je večkrat padla v nezavest med preiskovalno razpravo

Pri Eskimih še v navadi 
zamenjava žen

OTTAWA, 10. — Duncan Pryde, 
mlad lovec, ki je preživel več let 
v samotnih predelih Kanade, je iz
javil, da pri nekaterih plemenih 
Eskimov še vedno obstaja navada, 
da gost in gostitelj izmenjata svo
ji ženi.

Ta navada je baje zelo starodav
na ter izvira ;z tistih časov, ko je 
član nekega plemena, ko se je zna
šel v težkem položaju, moral pro
siti člane kakega drugega pleme
na, da mu nudijo zavetišče. V ti
stih pogojih je vedno obstajala ne
varnost, da ga gostitelji ubijejo. 
Da bi se izognil tej nevarnosti je 
ponudil svojemu gostitelju lastno 
ženo, a ta mu je odstopil svojo. 
Strokovnjaki menijo, da je šlo za 
nekakšno medsebojno zavarovanje. 
Nevarnosti, ki so nekoč obstajale, 
so seveda izginile, a šega je še 
ostala.

Novorojenka z zobmi
TURIN, 10. - Prejšnji četrtek 

se je rodila Nicoletta Cavadini, ki 
je prišla na svet z dvema zoboma. 
Deklica ima dva sekalca na spod
nji čeljusti. Primer novorojenčkov 
z zobmi ni prav nenavaden, na 
vsak način pa je izreden.
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V nedeljo, 7. januarja je bil v cerkvi sv. Antona Novega «Koncert božičnih pesmi«. Dirigent je bil 
Humbert Mamolo, organist pa Arduino Macri. Kot govornik in recitator sta nastopila Marijan Živic, 
oziroma Franko Žerjal. Na sporedu so bile tudi tri nove skladbe, a med temi «Bila je noč» U. Vrabca

SEDEM UR PO OPERACIJI LOUISA BLOCKA

Ponesrečil se je v ZDA 
drugi poskus presaditve srca

Ameriški zdravniki trdijo, da je pacient umrl zaradi premajhnega 
presajenega srca, toda to tezo zavrača dr. Barnard - Se vedno kri
tično stanje Mikeja Kasperka - Blaiberg je zbolel za vnetjem grla

NEW YORK, 10. — Tudi drugi 
poskus presaditve srca, ki ga je iz
vršil včeraj ponoči dr. Kantrovitz 
v bolnišnici Maimonides ,se ni po
srečil. 57-letni Louis Block, ki je 
bil hudo bolan na srcu in na srč
nem ožilju in kateremu je dr. Kan
trovitz presadil srce 29-letne He
lene Krouch, je umrl sedem ur in 
pol po operaciji.

Block je umrl okoli 10.30 danes 
po evropskem času. Kirurg, ki je 
opravil operacijo je izjavil, da je 
še vedno prepričan, da je bil poseg 
umesten, ker za Blocka niso ob
stajale druge možnosti, da bi še 
živel. «Zavedali smo se, je dejal 
dr. Kantrovitz, da je poskus tvegan, 
predvsem zaradi velike razlike med 
srcem moškega in Helene Krouch 
(ženskind srce je bilo ža ' pdIoviCo 
manjše od Blockovega). Sklenili pa 
smo, da se lotimo operacije zaradi 
krvne sorodnosti med pacientom 
in «darovalko».

Dr. Kantrovitz je še pojasnil, da 
gre v tem primeru za zelo redko 
krvno skupino.

žal pa je menda nesorazmerje 
med prizadetima organoma pripe
ljalo Blocka do smrti. Zdravniki 
so kaj kmalu ugotovili da srce po
kojne Helene ne dovaja v Blockove 
žile dovolj krvi prav zaradi svoje 
omejenosti. Kmalu je krvni pritisk 
začel padati in zaman Je bil ves 
trud da bi ga dvignili na zadovo
ljivo višino.

Ko je dr. Bamard zvedel za 
Blockovo smrt je izjavil, da pa
cient ni umrl zaradi tega nesoraz
merja.

Medtem sporočajo iz Stanforda 
v Kaliforniji, da se je zdravstve
no stanje Mikeja Kasparka po šti
rih dneh od presaditve srca neko
liko izboljšalo, čeprav paoient še 
ni izven nevarnosti. Kasparka so 
dvignili s postelje ter ga postavi
li v sedečo lego ter mu ukazali, 
naj giblje nogi. S tem so zdravniki 
skušali poživiti krvni obtok. Ka- 
sparkovo zdravstveno stanje pa je 
Se vedno kritično.

Iz Južne Afrike pa se je zvede
lo, da je dr. Blaiberg, kateremu je 
presadil srce dr. Barnard, zbolel za 
vnetjem grla. Baje ni bolezen nevar
na. Prof. Barnard je Izjavil, potem 
ko je zvedel tudi za poskuse v ZDA, 
da bo še opravil druge operacije 
presaditve srca, če bo ugotovil, da 
se je kakšna prejšnja -ponesrečila 
zaradi subjektivnih vzrokov. Dr. 
Barnard je nadalje še povedal, da 
bi se utegnil preseliti v ZDA, če 
bi mu bilo tam mogoče izboljšati 
svoje življenjske razmere in še pose
bej,_ če bi mu v ZDA nudili več 
možnosti za izvrševanje zdravni
škega poklica.

Uporaba žarkov gama 
za sterilizacijo hrane

NEW YORK, 10. - Neka ame
riška družba iz Pensilvanije je za
čela v preteklih dneh pripravljati 
sterilizirana jedila s postopkom pri 
katerem uporabljajo žarke gama. 
Za sedaj pripravljajo le meso be- 
konov, ki je temeljna hrana pri 
zajtrku milijonov Američanov. Po
stopek sterilizacije pa bodo začeli 
uporabljati tudi za drugo hrano, 
na primer krompir, žito in moko, 
takoj ko bodo pristojne oblasti iz
dale ustrezna dovoljenja. Z obse
vanjem z žarki gama se uničijo 
vse bakterije ter se zagotovi užit- 
nost jedil za nedoločen čas. Pri 
tem ni treba seveda shraniti teh 
jedil v hladilnike. Ameriška komi
sija za atomsko energijo je opra
vila vrsto poskusov, ki so trajali 
15 let, in sicer po nalogu ameri
ške vojske. Ti poskusi so dokazali, 
da sterilizacija ne vpliva kvarno 
na kakovost živil.

Pripravljanje steriliziranega me
sa bekonov so začeli v tovasni v 
Clearfieldu v Pensilvaniji. Da bi 
zaščitili bekonovo meso pred po
novno okužitvijo, ga sedaj vlagajo 
v kovinske škatle. Zdi pa se, da

bo mogoča tudi cenejša embalaža, 
in sicer v najlonskih vrečicah.

Neka druga družba iz New Jer- 
seya pa je začela pripravljati šun
ko, ki jo tudi sterilizirajo z žarki 
gama. Družba je sklenila pogod
bo z ameriško vojsko, kateri bo 
morala preskrbeti vsako leto 10.500 
stotov sterilizirane šunke.

Angleška odprava 
na vrhu «Trdnjave»

LONDON, 10. — Danes so spo
ročili, da je neka angleška alpini
stična odprava prva priplezala na 
vrh gore »Trdnjava* v Patagoniji.

Ta se nahaja v Kordiljeri Pajne 
na južnem odseku patagonskih An
dov. Gre za področje, kjer vladajo 
večni viharji in snežni meteži. So
deč po nekaterih vesteh so se pred 
časom vsaj tri odprave pripravlja
le za naskok tega vrha.

Angleško odpravo je financirala 
»Everest Foundation«. Prispevali 
pa so tudi razni časopisi in indu- 
strijci iz Shefielda, kjer so doma 
številni člani odprave .

Vest o uspešno zaključeni odpra
vi je brzojavil v London vodja Jan 
Clough, star 31 let, ki je bil prvi 
angleški alpinist, ki je preplezal 
severno steno Eigerja. Odprave se 
je udeležila tudi njegova žena Nik- 
ki, stara 25 let.

Trije Tajci s kolesi 
potujejo okoli sveta

GENOVA, 10. — Trije mladi Taj
ci, ki so odpotovali pred štirimi 
meseci s kolesi iz Bangkoka, so 
prispeli danes v Genovo, od koder 
se bodo v prihodnjih dneh napotili 
v Francijo. Čez šest mesecev se 
bodo verjetno vrnili v domovino, 
potem ko bodo opravili pot okoli 
sveta.

Mladeniči prevozijo na dan okoli 
80 km. Najdaljše ture so opravili 
v Indiji in Pakistanu, kjer so mo
rali kolesariti vsak dan tudi do 150 
km.

V TURINU SO PRIKAZALI DELOVANJE «SEPA 6701»

Elektronski stroji nadomeščajo 
človeško delovno silo tudi na ladjah
Enega od teh strojev bodo vgradili v sovjetsko ladjo, ki jo 
gradijo v ladjedelnici Breda pri Benetkah (Mestre) - Avtoma
tične naprave skrbijo za pogonske stroje in električne agregate

Predvčerajšnjim so opravili v ve
liki dvorani za preizkušanje motor
jev v turinski tovarni »Grandi mo- 
tori Fiat« preizkuse o delovanju av
tomatičnih naprav na ladjah, ki so 
jih krstili z imenom «SEPA 6701».

Gre za sodobne elektronske na
prave, ki nadzorujejo delovanje la
dijskih motorjev in električnih a- 
gregatov. Eno izmed teh naprav 
bodo vgradili v eno izmed petih 
sovjetskih ladij, ki jih gradijo v 
ladjedelnici Breda blizu Mestre pri 
Benetkah.

Na srečanju s tehniki in medna
rodnimi strokovnjaki so voditelji 
»Grandi motori Fiat« pojasnili za
kaj postaja vedno bolj nujno, da 
se vpelje avtomatizacija tudi na 
ladje. Na eni strani je to nujno za
radi pomanjkanja tehničnega oseb
ja. spričo silnega razvoja sodobne 
tehnike, ki spreminja vse nekdanje 
pogoje dela na ladjah, na drugi 
strani pa je potrebno tudi, da avto-

| matični aparati nadomestijo člove
ka ter s tem zmanjšajo na mini
mum nevarnost napak, ki pa jih še 
tako sposoben in vesten tehnik, ali 
specializiran delavec, utegne zagre
šiti pri svojem delu.

Naprava »ŠEPA 6701» (Ship En
gine Plant Automation) skrbi za 
popolno avtomatizacijo naslednjih 
služb na ladjah:

1. Predvsem pripravi za start ce
lotne pogonske naprave ladje. Gre 
za motor «diesel fiat B 687S« z 
zmogljivostjo 8400 KM pri 150 obra
tih na minuto. Za startanje motorja 
ni potrebno nikakršno delo priza
detega osebja. Za vse operacije, ki 
so potrebne, da se stroj požene v 
tek, skrbijo avtomatizirane napra
ve. Celotni potek operacije je na
črtno pripravljen in sami aparati 
skrbijo za potrebno nadzorstvo o 
brezhibnem poteku posameznih faz.

2. Pogonski stroji se lahko uprav
ljajo v strojnici sami, ali pa ce

lo s poveljniškega mosta ladje. 
Gre za vse manevre, ki zadevajo 
startanje, zvišanje in znižanje hi
trosti ter končno ustavljanje delo
vanja motorja.

3. Avtomatični aparati nadalje 
nadzorujejo 4 električne agregate. 
Po potrebi vključujejo, ali izklju
čujejo posamezne stroje.

4. Avtomatizacija omogoča nada
lje takojšnjo vključitev rezervnih 
motorjev, ali agregatov. Vsakih 20 
sekund avtomatizirana naprava po
sreduje več kot 250 podatkov o de
lovanju pogonskega stroja in elek
tričnih agregatov. Vsi ti podatki se 
s pomočjo teleprinterja stekajo v 
poveljniško pisarno. V bistvu gre 
torej za nekakšen »strojni dnevnik*. 
Aparati v primeru okvar ustavijo 
delovanje vseh strojev.

Strokovnjaki so še pripomnili, da 
ni potrebno, da se osebje neke lad
je posebej priuči za delovanje teh 

I avtomatičnih aparatov.

Elektronske naprave «SEPA 6701», ki jih bodo vgradili v sovjetsko ladjo. S to napravo je ves po
gonski aparat popolnoma avtomatiziran

sreča
se povrne 
tudi v nedeljo

14,
JANUARJA
z radiotelefortuna 
da bi podelila 
dva avtomobila 
Lancia Fulvia 20 
z avtoradiom
Obnovite takoj 
naročnino 
za radio 
ali televizijo, 
ki je zapadla 
31. decembra
RAI
Radlotefevlsione Itallana
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Bvoji skromni sobi je policij- 
poročnik Henry Callan poslušal 

istega jutra. Nad njim ie 
‘,,išaii tum vode, z desne stra

ži sleriPanje postelje, na drugi stra- 
. 1X1, kjer je stanovala njegova 
i'lspodmja, je vpil radio in javljal, 

le v.ra 7.20.
le vzdihnil in se začel po- 

' °/lečiti. imel je še deset mi- 
,C3S3' preden bosta odšla s 

rTjriVjem. Izpod postelje je iz- 
nu*t\ s<eWenico gina. Na srečo je 
V0JLše nekaj P°iiTkov zjutraj; 
„ se je, kot da mu kdo hodi 
P° glavi.
d^e5et 1r}inut pozneje, ko je se- 
r.,.v. Policijski avto, ki ga je pri- 
Idlvl, Kirnberly. se je Callan že 
brni! bolie' ne PO še dovolj do- 
Vinila k* nleQova slaba volja iz-

„.T7 5am gneva najprej? Na po- 
« — je vprašai Kimberlg. 

izviru1'ie od9ovorH Callan in 
aa KCl ** žepa košček papirja m 
167 ^ edal.- — Beckmann Street

~ Kdo je tam?
Zena Tommyja Hobarta. 

*Wberly je zažvižgal:
»ide«? ienska’ Povija! Ste jo

Ne, še nikoli
šJn!n^3er^ je zavil v levo in spra ^val naprej: r ■
tora?Kako je bilo sinoči s Hobar-

Sele opolnoči smo aa 
Lahko rečem, da ni niti 

Pn ust. Niste nič slišali o tem
naJPoveljstvu’
Hal Ne veliko. Ko sem se priprav- 
Pornn odhod' se ja narednik Gault 
kel rt m raiun Hobarta ter re- 
čeljusti ima Se vedn0 tetanus v 
t'st. *' kar pomeni, da ni odprl
L ma'st «p 1e VSe' Kaže’ da ie 10
s(' Ne bi bil tak, če bi imel pro- 
č°l r°;j ' V Petih minutah bi izve- 
l:~o’ al‘ ie on Phil tist° cvetličar-

bmv>°r0inik' ~ ie vprošot Kim- 0n ~ ali mislite, da ie ravno 
^Ubil tisto nesrečnico? 

gC "lorda jo je. morda je ni. Do 
čar lTnamo precej dokazov, ven- 
o** hrez priznanja ne moremo 
Dm, Zaradi tega moram pri-

PrepusUe,a d° teQa’ da m' !'a
rekel S^a Prišta na cilj, je Callan 

Kimberlijju, naj ga počaka 
bo neka, ki je odprla vrata, ie 
fij Se mlajša, kot si je mislil. 
gleJe. Tuodre oči so ga vprašujoče 
stili*' Callan je molčal in jo pu- 

“a pa je zmedeno gledala.
Qrt Policija! — je končno rekel. 

>cdrf3eliala 9° 1e V dnevno sobo, 
smehnii Cdini naslonjač in se na-

j' ste Carole Hobart, kajne? 
gov S*m Poročnik Callan. Moram 

J^iti z vami.
Centu ^ommgju? — le vprašala 
Ton ° ~ Kuj pa naj vam povem?

lrn,J tega ni napravil. Tommy 
ni borilec
noZ^° tretite vt. jaz pa imam mož- 
Prim da 90 Pr‘silim govoriti Ta 
veri *r ■,e sedaj v mojih rokah in 
Ibn ?ife mi' da aa iohko prisl 
Sisi a° bo Priznal, tudi če ni kriv 
kol*tn n' ravno lep’ ie P° u6in
k„' P*1, ne! Kaj bi mogel storiti 
l takega-> .

Me~ bi se zgodilo, pa tudi
Kiii "‘°la plača je vedno enaka. 
dq 1 Po. če rečem predstojnikom, 

sen ga prisilil, da je sprego

voril in da sem spoznal njegovo 
nedolžnost, oni pa ga potem spu
stijo ... — Vstal je in se ji po
časi približal. Njegov glas je po
stal sladkoben. — Kaj bi rekli vi 
k temu?... Vidite, so stvari, ki 
so človeku všeč, in morda sem kaj 
takega našel prav tu... Seveda 
bi vam bil hvaležen... vaš mož 
pa na prostosti...

— Vi? Žival... vi! — Umolknila 
je in sedla na kavč.

— Samo dve možnosti imate, go
spa Hobart, je dejal Callan: ali bo 
šel vaš mož na električni stol ali 
pa ...

Počasi je vstala in stopila k vra
tom spalnice. Bila je bleda kot 
kreda:

— Kako naj vem, da ne laže
te? ...

— Ne morete vedeti, vendar je 
to edina možnost, da vaš Tom- 
my...

Callan je počakal, da je paznik 
za njim zaprl vrata celice, nato 
pa je stopil k Hobartu.

— Tommy, rekli so mi, da si tr
mast kot mula, sedaj pa vidim, da 
so imeli prav.

— Kaj pa naj napravim? Naj re
čem, da sem jo ubil, ko vendar 
vi vsi veste, da nisem bil v njeni 
bližini, ■— je dejal Hobart z utru
jenim glasom.

Callan je opazil utrujenost v Ho- 
bartovih očeh. Poznal je takšne 
znake... videl jih je že pogosto 
pri ljudeh... preden začno pri
znavati vse. Ko bi mu le uspe
lo... Seveda, šef bi mu dal teden 
dni nagradnega dopusta. Vstal je 
in se prepričal, da za vrati ni ni
kogar, in se spet vrnil k Hobar
tu. Bil je prepričan, da Hobart 
ljubi svojo ženo in da ga samo to 
drži pokonci: zato ga mora pre
pričati, da ni njegova žena nič pri
da, in najbrž bo kmalu klonil.

— Res. lepo ženo imaš. Zelo lepo.
— Pustite mojo ženo pri miru!
— Zjutraj sem precej časa pre

bil z njo ... nekaj ur. Verjetno ji 
je hudo. ko si ti tu zaprt.

Hobartove oči so postale prete
če, vendar je molčal.

— Gotovo si ponosen, kadar gre
sta na plažo. S takšnim telesom 
bi se vsak ponašal. Zanimivo, da 
skoraj ne moreš najti ženske, ki 
na telesu ne bi imela kakšnega 
znamenja... Da, tudi Carol ga 
ima, čakaj kie je že?

Videl je, kako je Hobart stisnil 
pest, pa je hitro uporabil nogo in 
Hobart se je znašel na tleh. Cal
lan je vedel, da bi sedaj lahko Ho
barta, če bi to vprašanje ponav
ljal v nedogled, prisilil k prizna
nju. Callanu pa je bilo tisti hip 
fnnogo več do Hobartove žene.

Poklical je paznika in hitro za
pustil celico. Odšel je na ulico. V 
prvi prodajalni je kupil steklenico 
g na in se vrnil v svojo sobo. Ste
klenico je skoraj izpraznil, vendar 
ni čutil olajšanja. Spet je odšel 
ven.

Gotovo se je dve uri sprehajal. 
Misli so mu nenehno hitele h Ca
role. k ženski s prekrasnim tele 
som in z možem v zaporu. Najel 
je taksi in dal njen naslov.

Ko je pozvonil, je spet sama od
prla vrata Imela je na sebi oble
ko, ki se je tesno oprijemala te
lesa. Bila je še bolj privlačna.

— Kaj želite? ... Ven moram, 
opravek imam.

JONATHAN CRAIG

— M a vidi na, koku se 
vse spreminja! U stareh 
cajteh je blo murje an par 
kilometrov od suhga vre in
ternacionalno. Dandanes pej 
ni več taku.

— Se zna, de ne. Narprej zatu, ke kanoni 
danes strelajo dosti bol delč jn pole pej zatu, 
ke glih pod murjem je u dosti krajeh petroljo. 
Jn petrolja pej nucamo zmiram več jn ga je 
treba puntat tudi spod murja. Jn zdej se po- 
staula vprašanje, čegav je svet pod murjem 
jn čegav petroljo, ke je tam. Jn taku se lahko 
zgodi, de bomo jemeli vojske tudi zastran mur
ja jn de se bojo dajali, kadu je gospodar.

— Mn ne tle pr nas. Ke glih te dni so se 
u Rimi zglihali zastran konfina po Jadranskem 
murji jn taku bo vsaka država vre znala, ki 
lahko pumpa petroljo. Jn pole so tudi rekli, de 
je naš konfin narbol odprt jn de smo forte 
prjatli jn pole, de bojo še naprej mogle na
rodne manjšine pomagat za še večje prjatelstvo.

— Češ reč, de bomo mogli bet še bol must? 
De bomo mogli še bol upret naše hrbte?

— Se zna. Več, ke bo šlo kamiondv po tem 
musti, bol nam bojo škripale kosti. Ma smo ži- 
her kontetni ,ke taku prispevamo an velik de
lež h miri. Jn tudi tu je nekej.

— Vsaka reč je nekej. Samo jest se bojim, 
de bo zmiri več potresov.

— Pej zakej?
— Kaku, de ne zastopeš? Vidi, po celmi sveti 

kar naprej pumpajo tisti petroljo jn, se zna, 
pod zemlo morejo bet zmiram večje lukne jn 
grote. Jn pole tudi u rudnikeh vlačejo na dan 
karbon, železo jn vse sorte. Jn zdej je pod nami

zmiram bol votlo. Jn zem- 
la, an cajt bo držala, ma 
pole se bo začela sesuvat. 
Vidi, denmo reč, naše kra- 
ške doline. Tudi uane so se 
pogreznele zatu, ke je blo

zdoli votlo.
— Ma znaš, de jemaš prou. Tudi mene začne 

skrbet ta reč. Zatu ke če bo šlo taku naprej, 
bo naša zemla zmiram bol podobna anmi suhmi 
limoni. Jn limon se bo začnu stiskat jn bojo 
potresi.

— Jn pole moreš še premislet, de ledi bo pej 
zmiram več, jn sveta pej zmiram mejn. Jn ta 
medicina pej prou neče nehat. Zdej so se zmi- 
sleli presajat srca. Jn so že presadili ne znan 
kolko tega. So začeli tudi u Ameriki jn pravejo, 
de jem zmiram bol rata. Jn znaš, tle se ne gre 
samo zastran medicine jn zdravljenja, ma mene 
me skrbi, kej lahko s tega nardijo kašni norci, 
ke jeh nikoli ne manka. Zatu ke, kadar se bo 
skazalo, de tašne operacje ratajo, se bojo najdli 
kašni, ke bojo teli koga ubet, za ponucat njegovo 
srce. Jn, se zna, tisti ke bo lahko plačau, se
bo lahko preskrbu novo srce jn ta bogi bojo pej
mogli jet naprej ses ta starem. Jn pole me skrbi 
glih zastran nas Slovencou, ke smo taku dobre
ga srca jn nam jeh bojo začeli jamat.

— Ne stoj se bat! Če bojo res pogruntali, de 
jemamo taku dobro srce, nas bojo začeli šacat. 
Jn koker ke so danes farme za piščance, za
ostrige, činčile jn vse sorte, bojo pole nardili 
tudi farme za Slovence. Jn se nam bo še dobro 
godilo, zatu ke nam bojo dali dobro za jest jn 
vsaj do smrti se nam bo dobro godilo.

— Koker prascam.
— Bravo, koker prascam.

Orkester Glasbene matice se pod vodstvom prot. Oskarja Kjudra pripravlja za nastop

Nedeljski nastop orkestra Glas
bene matice sovpada s 15-letnico 
ponovnega formiranja orkestra 
Glasbene matice. Orkestralni an
sambel naše centralne glasbene 
ustanove se je sicer osnoval kot 
godalni korpus že v letih po osvo
boditvi pod vodstvom prof. Karla 
Sancina ter je kasneje nastopil tu
di v simfonični zasedbi pod diri

gentom Ubaldom Vrabcem.
Po nekajletnem molku se je le

ta 1954 ponovno predstavil naši 
koncertni publiki pod vodstvom 
Oskarja Kjudra, ki je leta 1953 
absolviral študij violine pri prof. 
Karlu Ruplu, obenem pa se je v 
času svojega študija udejstvoval 
kot dirigent mladinskega orkestra 
doma «Ivana Cankarja» v Ljubija-
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PO POROČILIH MINISTRSTVA ZA ZDRAVSTVO

Konkretni uspehi 
kampanje proti 
otroški paralizi
Tudi s finančne plati so se vložena sredstva izplačala

(Nadaljevanje na 6. strani)

RIM, 10. — Tiskovni urad mi
nistrstva za zdravstvo je objavil 
poročilo, da je bilo v letu 1967 v 
Italiji 122 primerov otroške pa
ralize s šest;mi smrtnimi prime
ri, medtem ko je bilo leto prej v 
vsej deželi 147 primerov iste bo
lezni, ki so se v trinajstih pri
merih končali s smrtjo.

Stalno upadanje te bolezni je 
treba, logično, pripisati cepljenju 
s cepivom proti otroški paralizi. 
Če se upošteva število primerov, 
ki so jih beležili v vsej deželi 
pred uporabo Salkovega in Sabi- 
novega cepiva, moremo reči, da 
je kampanja proti otroški paralizi
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Promet v bodočnosti
NEW YORK, lu. - Henry Ed- 

ler, ki dela v ameriški ustanovi 
za vesolje (NASA), trdi, da okoli 
leta 1990 ob določenih urah v 
mestu z avtomobilom ne boš pri
šel nikamor. Zato vidi rešitev le 
v osebnem avtomatičnem heli
kopterju, s katerim da bodo ljud
je odhajali v službo in se vračali 
na dom. Lastnik helikopterja bo 
doma napravil na neki napravi, 
podobni telefonu, številko, nato 
bo sedel v helikopter in ta ga bo 
pripeljal pred urad In tudi zve
čer, ko se bo treba vrniti, ga bo 
popeljal domov. Seveda mož pri 
tem ne pove, kaj bo, če se bosta 
med poletom srečala dva helikop
terja, ki si bosta križala pot.
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Na reviji Medi 1968» 
Pomladanske in poletne novosti

Na Gospodarskem razstavišču bodo navzoča jugoslovanska oblačilna 
podjetja ter modne hiše iz Italije, Avstrije in Nemčije

Parj rn°dnih revijah v Firencah, 
Bila iUu, llt,nu< Lunaonu in še dru- 

,J'3er s« diktira ženska moda 
Ljub/ m° sedaj še modno revijo v 
t*>», kjer bodo jugoslovanske 
u,n 'le( konje)ctije, modnih tkanin, 
de,oj, , 'toeikov usnjarske pre- 
na ba'ne industrije pokazale, kakš- 
t,j lQ° lugoslt,vanska moda za le 
13. 4 ■ Sejem «Moda im» bo od 
SM° 21. januarja rut Gospodar- 
ke r 1 Tazstavišcu v Ljubljani in 
reui i 0 dnevno tudi po dve modni 
Trih P'iporocumo vsem tistim 
ht)in,9nkam, ki že tako rade za-
■«<i»1°"lV Ljubljano, da si d tam- 
nah l1’ .modnih hišah in trgovi- 
tilfg/ '“Pijo marsikateri modni ar- 
jo, (j,? s* to modno revijo ogleda
le, M^ere zato, da bodo vede-

se jugoslovanska moda o- 
»u«*n kako sledi direktivam
uPar!jJne *enske mode, druge v

. da btfirin /'/» rt o Ir n i /vi s/lda bodo čez nekaj časa 
morene in prikazane modele 
trDQ„, 'c!<Pdi tudi v jugoslovanskih 
ženkah, tretje pa kar tako iz 

prj* Todovednosti. 
nklnifVe. za to novo modno 
W0 v Ljubljani verjetno
Pier nlcp obsežne, kot so na pri- 
ditv, priprave za podobne prire 
»in Tv Firencah. Parizu ali Ri 
u* ’ 0(*a vzdušje ie živahno, idej 

iu obetajo se številne 
jet’ ki naj bi obiskovalke pri 

Kaj presenplde.
fcaj , Povemo samo na kratko ne- 
19(1$, podatkov. Sejma Moda 

bo poleg okrog 150 do- 
bIjjf . Proizvajalcev iz vseh repu

mive, saj bo , mogoče primerjati 
med različnimi stili in idejami naj
različnejših modnih tendenc. Manj
kale bodo le francoske modne hi
še, toda te morda samo zato, ker 
žele ohraniti v svetu mnenje, da 
so še vedno tiste, ki diktirajo žen
skemu svetu visoko modo.

Ker bodo jugoslovanski razstav
ljavci razstavili le spomladanske 
in poletne modele, z izjemo neka
terih usnjenih in krznenih izdelkov, 
ki pa tako rekoč že ne spadajo v 
ta okvir, bomo lahko našim čita- 
teljicam v prihodnjem modnem ko
tičku že kai več povedale o teii. 
kar smo videle in izvedele okrog 
te nove modne manifestacije. ■ Po 
•meuradnih» vesteh in informaci
jah so baje modeli, ki jih bodo 
na modnih revijah prikazali, zelo 
lepi. okusni, predvsem pa zelo 
praktični da se še vedno drže 
mode kratkih kril, da pa ne manj
ka tudi povratek k daljšim krilom. 
Borve in vzorci bodo še vedno ze

lo pisani in živahni, toda tudi to 
je obvezno, saj sta spomlad in po
letje čas, ko se ljudje radi obla
čijo v bolj svetle in žive barve.

Dosti lepega in zanimivega obe
tajo tudi predstavniki usnjarske in
dustrije in to tako na področju 
torbic, kot tudi kožnih plaščev, 
jopičev itd.

Organizatorji so izbrali tudi vr
sto lepih manekenk, ki odgovar
jajo, seveda, sedanjemu tipu lepo
te — to je, da so dovolj visoke, 
dovolj vitke ter da imajo izrazite 
obraze in, seveda, še posebno ho
jo in držo.

Ker bo celotna manifestacija tra
jala kar teden dni, smo prepriča
ne, da bo dosti naših čitateljic, ki 
se bodo želele na lastne oči pre
pričati o tem. kar smo tu v skrom
nih besedah povedali. In če so 
trditve organizatorjev resnične, po
tem jim potovanja do Ljubljane 
(če seveda ne bo nagajalo vreme) 
prav gotovo ne bo žal.

prejšnji razširjenosti obolenj in 
rešila veliko življenj, kajti po 
smrti od otroške paralize, bi brez 
uporabe dveh cepiv morali zabe
ležiti v zadnjih štirih letih okoli 
12.400 primerjv obolenj in nad 
1.600 smrti.

Dovolj je, če si ogledamo te 
številke — se zatrjuje v poročilu, 
da lahko spoznamo rezultate, ki 
so bili doseženi s to kampanjo. 
Pomislimo le, koliko bi bilo ne
posredno prizadetih otrok in ko
liko žalosti bi bilo pri njihovih 
starših, če bi ne razpolagali s 
temi cepivi, če bi se torej otro
ška paraliza širila, kot se je prej. 
Toda tudi če bi hoteli upoštevati 
le ekonomske posledice, konkret
no torej ekonomski uspeh kam
panje, šo te številke zelo zani
mive. V času kampanje za cep
ljenje otrok proti otroški paralizi 
je bilo porabljenih 8,5 milijarde 
lir za cepiva propagando in raz
ne druge stroške, toda rešitev 
12.400 otrok pomeni tudi s te plati, 
torej s finančne plati, velik uspeh, 
kajti v štirih letih bi za zdrav
ljenje, reševanje odnosno za oskr
bo teh 12.400 novih pacientov po
trošili najma.ij 14 milijard lir.

Iz poročila nadaije zvemo, da 
je omenjena vsota 8,5 milijarde 
šla iz blagajne ministrstva za 
zdravstvo, to se pravi iz državnih 
sredstev, toda ti veliki stroški so 
se, kot smo ie videli, finančno že 
krili, saj je bilo prihranjenih sko
raj 6 milijard lir.

Pri tem pa vendarle ne smemo 
ostati le pri teh številkah. Tudi 
v primerih, '.radar se prizadeta 
oseba, ki jo otroška paraliza bolj 
ali manj ohromi, more kolikor 
toliko rešiti, so za to potrebna 
dolga leta, ki zahtevajo velikan
ske stroške. Poleg tega je treba 
računati tudi z dejstvom, da je 
bilo rešenih smrti skoraj 1.600 
otrok, kar tudi predstavlja uspeh 
s finančne plati.

V poročilu je rečeno, da so 
stroški, ki jih je država krila za 
kampanjo proti otroški paralizi, 
dali v tem smislu izredne finanč
ne rezultate. Tistih 8,5 milijarde 
lir, kolikor je bilo uporabljenih 
za borbo proti otroški paralizi, je 
nacionalnemu gospodarstvu «vrni- 
lo» vsaj 62 milijarde lir, kolikor 
bi bilo treba potrošiti za reševa
nje in oskrbovanje prizadetih lju
di do leta 1982.

Kakor vidimo, poročilo ministr
stva za zdravstvo obravnava v 
tem primeru glavnem le finanč
ne posledice bolje povedano re
zultate kampanje proti otroški pa
ralizi. Ti računi pa navajajo k 
temu, da je treba napore za po
polno izločenje otroške paralize 
še pospešiti, da mora kampanja 
proti otrošk-' paralizi zajeti sle
herno podrnčie dežele, tako da ne 
bo v bodoča treba beležiti niti 
teh sicer še vedno žalostnih, v 
primerjavi s preteklostjo pa rela
tivno maloštevilnih primerov otro
ške paralize. V tem smislu se bo 
zato kampanja proti otroški para
lizi nadaljevala do dokončnega iz- 
ločenja te bolezni

bilo’ |kar precejšnje šle- 
Lodti„ Lunkih, avstrijskih in za 
ho^rnških modnih hiš. ki si
tiq"j? zagotoviti čim več kupcev 
bu^lu0°*lovanskem tržišču. Zato 

Tmodne revije izredno zani
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OVEN (od 21 3. do 20.4.) Več raz
logov bo za spor v katerem boste 
udeleženi tudi vi. Do tujcev bodite
bolj zadržani.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Osebe, ki 
ne vedo ceniti vašega talenta, vam 
močno zavidajo V vrtincu strasti 
se vam bo težko znajti.

DVOJČKA (od 21 5 do 21.6.) Od
ločilen pozitiven preobrat, zahva
ljujoč se vaši prisebnosti. Svoja 
moralna vprašanja rešite sami.

RAK (od 22.6 do 22.7.) Ne bodite 
togi v svojih stališčih. V odnosih z 
drago osebo bodite nekoliko bolj 
potrpežljivi.

LEV (od 23.1. do 22.8) Oseba, ki

HOROSKOP
ločno postavila po robu. Dobre ve
sti o daljnih prijateljih.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Po
trudite se, da bi utrdili položaj svo- 
joga podjetja. Začetek dokajšnjega 
zanimanja za umetnost v družini.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Prijetno presenečenje za mlade ope
raterje. Moralno nezadovoljstvo 
spričo dvoumnega stališča ljublje
ne osebe.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.)
Ne grizite st zaradi nasprotnega 

ste jo podcenjevati, se vam bo od I stališča nekega sodelavca. Razširi

te obseg svojih duhovnih zanimanj.
STRELFC (od 22.11. do 20.12.) 

Nekoliko napeti odnosi med delov
nimi kolegi. V zvezi z neko galant
no pustolovščino gojite nerealne ilu
zije.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Imeli boste jasne poglede na vsa 
vprašanja. N. čustvenem področju 
bo nekaj zmede.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Tudi 
nasprotniki vam priznavajo strpnost 
do nasprotnih idej in stališč. Odlič
no razpoloženje in dobra volja.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Neuspeš
ni [OTskuri na področju, ki ga teh
nično ne obvladate. Nekdo vam bo 
odrekel nnmoč, ke je boste najbolj 
potrebni.

SPOZNAVAJMO SVET IN LJUDI

V DEŽELI SLANIKOV IN GEJZIROV
Kako je nastal Reykjavik, glavno mesto 
Islandije- Promeniranje mladine v avto
mobilih - Ribištvo, zaslužek prebivalstva

Na pol poti med Evropo in Ame
riko leži otok Islandija. Pogosto 
imenovan, je kljub temu vse do 
pred kratkim bil ljudem bolj ma
lo znan. Pred več kot tisoč leti 
so se na njem naselili Vikingi, ki 
so zatem — kar celih 500 let pred 
Krištofom Kolumbom — od tu 
prvič prodrli do Labradorja, t.j. 
do ameriškega kontinenta. Med 
drugo svetovno vojno, potem ko 
so ga pred Nemci zasedli Angleži, 
je postal važno vojno-strateško 
oporišče, zlasti v zvezi z zračnimi 
operacijami.

Ime otoka, prevedeno v sloven
ščino, pomeni ledeno zemljo. V 
resnici na obalah, kjer pretežno 
žive njegovi prebivalci, ta dežela 
ni tako ledena, kot bi človek pri
čakoval, in to predvsem zahva
ljujoč se toplemu Zalivskemu to
ku, ki obliva te obale. Povprečna 
temperatura v Reykjaviku, glav
nem mestu otoka, znaša n.pr. mi
nus eno stopinjo. Tako je mesto 
v zimskih mesecih celo toplejše 
od marsikaterega srednjeevrop
skega mesta, vtem ko so poletja 
kratka in precej hladna, saj zna
ša povprečna temperatura le ka
kih 11 stopinj Celzija.

Odkar se je pred mnogimi sto
letji tu prvič izkrcat norveški Vi
king Ingolfr Arnarson in v nje
govem jugozahodnem zalivu usta
novil farmo, ki jo je bil imenoval 
Reykjavik (Zadimljeni zaliv), ker 
je tu zaradi vulkanskega podzem
lja ogromno število dimečih se 
toplih vrelcev, se je do danes 
njegova domačija spremenila v 
sodobno mesto s kakimi 80.000 
prebivalcev, številnimi bankami, 
vseučiliščem, tremi gledališči, 20 
tiskarnami in petimi dnevniki. 
Eden od teh izhaja v 40.000 iz
vodih.

Če se tujec zvečer pomakne v 
središče mesta, bo tu srečal cele 
kolone avtomobilov, od «fiata 850», 
«škode», «moskviča» do ostalih 
evropskih znamk in velikanskih 
ameriških «križark», ki se po
časi in disciplinirano pomikajo po 
ulici v eni smeri, potem po isti 
nazaj itd. V njih je opaziti pred
vsem mladino, fante in dekleta, 
to sprehajanje z motornimi vozili 
pa je nekakšen nadomestek za to, 
kar predstavlja pri nas promena- i 
da. Od časa do časa se iz kolo- f 
ne izloči avto in se ustavi pred 
kavarno. Iz njega izstopijo mladi 
ljudje, prav nič bučno, mirno se
dejo v lokalu za mizico, si na- 
roče bodisi kavo, čaj, sadni sok 
ali kaj podobnega, posede tu 10- 
15 minut in prav tako mirno spet 
odidejo. So to povečini sedem
najst ali osemnajst let stari fant
je in dekleta, visokorasli in svetlo
lasi, lepi, posebno dekleta s svo
jimi dolgimi nogami in svetlo 
poltjo.

Pestro vrvenje in številne ladje 
v pristanišču dokazujejo, da je 
Reykjavik predvsem ribiško me- j 
sto. Islandci žive od ribolova, kot | 
ribiči so vsekakor najproduktiv- | 
nejši na svetu. Letno nalove okrog 
70 ton rib, torej domala šestkrat : 
več kot v katerikoli drugi deželi 
na svetu. Morje okrog Islandije 
je izredno bogato na ribah, zlasti j 
je tu mnogo slanikov. Islandci se 
bore, da bi teritorialne vode se
gale vsaj 12 milj od obale, zakaj 
tu začenja morje biti globoko in 
je tudi rib največ

Kakih 30 km od Reykjavika se 
nahaja Tingvelirsko jezero, zra
ven njega pn je znana Stena za
konov, najljubši izletniški kraj Is
landcev. Levo proti severozahodu 
se razteza veriga gorovja, takoj 
v bližini pa hrumi reka. Tu, na 
obalah jezera, neposredno pod 
omenjeno steno se je okrog 1. 930 
vršilo prvo zasedanje islandske 
skupščine, Altinga, bržkone ene
ga najstarejših parlamentov na 
svetu. Njegov predsednik je za
sedanje odprl s same stene. Kraj, 
menijo, ni bil izbran po naključ
ju. Vsa stena je namreč prepre
dena s poklinami, s pomočjo ka

terih se govornikov glas okrepi in 
ga je slišati kot skozi mikrofon. 
Zasedanje se je običajno začelo 
maja in je trajalo do sredine ju
lija. Udeležili so se ga ne samo 
zakonodajalci in člani sodnega 
sveta, temveč tudi njihove druži
ne. Oni, ki so se ga udeležili, so 
prihajali iz vseh krajev Islandije, 
skozi nepristopne kanjone, čez go
rovja in vulkanske predele. Ob 
tej priložnosti so se sklepale raz
ne kupčije in posli, zaroke, izme
njavale novice ipd.

Danes o vsem tem ni več ne 
duha ne sluha. Pod samo steno 
so zgradili sodoben hotel. Okrog 
jezera teče lepa asfaltirana cesta 
in se vrste lepe, živopisane počit
niške hišice. Vanje pa Islandci, 
njihovi lastniki niso hoteli nape
ljati vroče vode iz gejzirjev, ki 
jih je okrog in okrog dovolj, da 
bi z njeno pomočjo zagotovili o- 
grevanje (kot je za to poskrblje
no v glavnem mestu Reykjaviku), 
marveč so si v njih postavili peči, 
da bi se greli ob pravem ognju in 
tako imeli občutek, da so bližje 
naravi. Torej tudi tu, kjer so z 
naravo še do pred kratkim bili 
najtesneje povezani, se ji po si
lovitem naskoku civilizacije ljud
je spet žele približati, sledeč ver
jetno nekemu šestemu čutu, ki 
nas vse skupaj čedalje bolj resno 
opozarja, da ;e od nje, kot njen 
integralni del, ne oddaljimo pre
več.

«Dvojezičnost» 
in «dvokulturnost» 
v Kanadi

OTTAWA, 10. — O zahtevah 
francosko govorečih Kanadčanov 
za uvedbo dvojezičnosti v uprav
nih ustanovah tistih področij Ka

nade, koder živi veliko Kanad
čanov francoskega porekla, smo 
obširneje pisali pred nedavnim. 
Tedaj smo tudi omenili nekaj po
datkov, ki izhajajo iz prvih knjig 
obsežnega poročila posebne zvez
ne komisije, id so ji poverili na
logo, da prouči dejansko stanje 
dveh jezikov in dveh kultur v 
Kanadi, to se pravi, stanje fran
cosko govorečih in angleško go
vorečih Kanadčanov. Iz nadalj
njih poročil iste zvezne komisije 
izhaja, da 12 odst. kanadskega 
prebivalstva, to se pravi okoli
2,5 milijona ljudi, «povsem zado
voljivo obvlada oba jezika, fran
coščino in angleščino. Toda teh
2,5 milijona ljudi ne živi le na 
enem področju Kanade, pač pa 
so raztreseni po vsej Kanadi, pa 
čeprav je pretežni del »dvojezič
nih* Kanadčanov v Quebecu.

Toda v Kanadi ni le 12 odst. 
francosko govorečih Ijpdi, pač pa 
veliko več, kajti le 30 odst. fran
cosko govorečih ljudi dobro ob
vlada angleščino. Medtem ko je 
le kakih 320.000 angleško govore
čih Kanadčanov, ki obvladajo 
angleščino, kot pa angleško govo
rečih Kanadčanov, ld obvladajo 
francoščino. Glede poslednjih bo
mo dali le naslednji dve številki: 
angleško govorečih Kanadčanov 
je okoli 10 milijonov, le 320.000 
jih obvlada tudi francoščino.

Poročilo zvezne komisije nam 
nadalje pove, da večina na novo 
vseljenih ljudi sprejme kot upo
rabni jezik angleščino. Na osnovi 
štetja iz leta 1961 je na primer 
kar 22,2 odst. kanadskega prebi
valstva italijanskega porekla izja
vilo, da pripadajo angleški jezi
kovni skupini, le 3,7 odst. pa se 
jih je opredelilo za francoščino. 
Če bi mogli priti do novejših po
datkov, bi mogli brez obotavlja
nja reči, da se odstotek tistih 
Italijanov, ki se opredeljujejo za 
angleščino, še veča. To deloma 
tudi zaradi tega, ker se večina 
italijanskih naseljencev v zadnjih 
letih opredeljuje za pokrajino On 
tario, kjer je v glavnem v rabi 
angleščina.

ni, s katerim je nastopil tudi o 
Trstu.

Z vztrajnim delom in svojo mu- 
zikalnostjo je Kjuder prenesel svo
je izkušnje v delo z orkestrom 
Glasbene matice ter je predvsem 
njegova zasluga, da se je ta naš 
ansambel v teku let povzpel na 
visoko kvalitetno raven ter pred
stavlja danes umetniški korpus, ki 
uživa zaslužen ugled pri našem 
občinstvu in v italijanskih blasbe- 
nih. krogih.

Predaleč bi zašli, če bi hoteli 
naštevati vse njegove nastope, a 
že bežen pogled v preteklost naše
ga kulturnega delovanja pokaže, 
da ni bilo pomembnejše priredit
ve, pri kateri ne bi sodeloval tudi 
orkester Glasbena matice, pri če
mer so dosegli izredno popular
nost pri občinstvu koncerti orke
stra s sodelovanjem pevskih zbo
rov in opernih pevcev. Prav z ob
stojem tega ansambla je bilo v 
preteklih letih možno pristopiti k 
uprizoritvi nekaterih operet.

Svoje kulturno poslanstvo je iz
vršil tudi ob gostovanjih v kultur
nih središčih v matični domovini 
(Beograd, Ljubljana, Dubrovnik, 
Reka, Kranj, Nova Gorica, Postoj
na, Koper in Piran) v glasbeno- 
vzgojnem pogledu pa je njegova 
neprecenljiva zasluga, da vzgaja v 
svojih vrstah nov kader, saj je cilj 
večine gojencev, ki študirajo or
kestralne inštrumente, da bodo po
stali dobri orkestraši. Koristno po
vezovanje med slovenskim in ita
lijanskim glasbenim krogom pa 
dokazuje sodelovanje nekaterih i- 
talijanskih orkestrašev, med njimi 
tudi dijakov, ki študirajo glasbo 
v italijanskem glasbenem zavodu, 
s čimer se ustvarja na tukajšnjem 
kulturnem območju prijateljski 
odnos med obema narodoma.

Pomanjkanje materialnih sred
stev onemogoča, da bi orkester 
razširil svojo dejavnost v obsegu, 
ki bi ustrezal, potrebam naše kul
turne politike. Prepričani pa smo, 
da bo s svojo ustvarjalnostjo do
segel ob priznanju, ki ga v javno
sti že uživa, tudi ustrezajočo jav
no podporo.

rrase občinstvo bo dalo našemu 
orkestralnemu ansamblu najlepše 
priznanje za njegovo požrtvoval
no delo s tem, da se polnoštevil
no udeleži nedeljskega koncerta. 
Ljubiteljem glasbe prav gotovo ne 
bo žal, saj bodo imeli priložnost 
občudovati kot solista enega naj
boljših slovenskih pianistov — Aci- 
ja Bertonclja.

Ta mladi slovenski umetnik je 
dokončal v Ljubljani akademijo za 
glasbo, nakar je izpopolnil svdie. 
študije v Parizu pri prof. Pierru 
in Sancanu. Študiral je tudi v Ri
mu pri prof Guidu Agostiju, v 
Salzburgu pa je obiskoval poletne 
tečaje pri prof. Carlu Zecchiju in 
Hansu Leygrafu. Koncertno udej
stvovanje ga je poneslo v vsa več
ja mesta Jugoslavije, Avstrije, Ita
lije, Francije, Nemčije, Romunije, 
Bolgarije, češkoslovaške in Sovjet
ske zveze. Pred kratkim je pri tr
žaški tvrdki «Record» posnel plo
ščo s Čajkovskega «Letnimi časi».

Radio Trst A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila - 7.00 Koledar - 7.30 Jutra
nja glasba - 11.35 šopek sloven
skih - 12.00 Veseli utrinki - 12.30 
Za vsakogar nekaj 13.30 Glasba 
po željah - 17.00 Orkester Safred 
- 17.20 Zgodovina ital. slovstva -
17.30 Zaploskajmo jim - 18.00 Zbor 
«Dino Salvador* - 18.15 Umetnost 
in prireditve - 18.30 Pizzetti: Tri
je simfonični preludiji - 18.50 An
sambel «Los Espanoles* - 19.10 
Pisani balončki 19.40 Zabavni 
ansambli - 20.00 Šport - 20.35 «še 
dve uri življenja*, radijska dra
ma - 21.15 Jazzov kotiček - 21.30 
Orkestra Mercer in Cavallar -
22.00 Motivi dveh Amerik - 22.30 
Madrigali - 22.45 Romantične me
lodije.

Trst
12.05 Lahka glasba - 12.25 Tre

tja stran - 13.15 Juke box - 13.40 
Simf. koncert 14.45 Med zgodo
vino in legendo.

ČETRTEK, 11. JANUARJA 1968
Zvočni trak - 10.05 Šola - 10.35 
Ura glasbe - 11.30 Offenbachove 
skladbe - 12.05 Kontrapunkt - 14.40 
Ital. popevke 16.00 Program za 
mladino - 18.05 Angleščina - 18.10 
Veliki variete - 19.12 Radijska 
priredba - 20.15 Operetna glasba
- 21.00 Verdijev »Nabucco*.

II. program
7.30, 8.30, 13 30, 14.30, 19.30 Po

ročila - 8.45 Glasba po željah - 
9.40 Glasbeni album - 10.15 Jazz
- 11.44 Pesmi desetletja - 13.00 
Vaš prijatelj Albertazzi - 13.35 
Gianni Morandi - 14.00 Juke box - 
15.15 Sopranistka R. Carteri in 
basist E. Pinza 16.00 Z mikro
fonom v Vareseju 16.35 Popol
danski spored - 18.20 Poljudna 
enciklopedija - 19.00 Zbori - 20.10 
Zbori in orkestri - 21.10 Nove an
gleške plošče - 22.00 Sindikalna 
tribuna.

III. program

Koper
6.30, 7.30, 12.30, 13.30, 14.00,

16.00, 19.15 Poročila 7.10 Jutra
nja glasba - 10.15 Plošče - 11.00 
Beležnica - 11.15 Orkester - 11.30 
Današnji pevci - 11.45 Melodije -
12.00, 12.50 in i4.15 Glasba po že
ljah - 15.30 Lahka glasba - 16.30 
Radijski oder - 16.50 Današnji 
gostje - 17.40 Plesna glasba - 18.00 
in 19.30 Prenos RL - 19.00 An
sambel A. Seelos - 22.10 Jazz.

Nacionalni program
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila - 8.30 Juranja glasba - 9.06

10.00 Mendelssohn in Schubert -
11.00 Skladatelj M Ravel 12.20 
Mozartove variacije ■ 13.00 Veliki 
interpreti - 14.30 Brahmsove ko
morne skladbe - 15.30 Plošče res
ne glasbe - 16.15 Roussel in Pro
kofjev - 17.20 Francoščina - 18.45 
Kulturne aktualnosti 20.20 Simf. 
koncert - 22.10 Dve Strindbergovi 
enodejanki - 23.35 Revija revij.

Slovenijo
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00,

19.30 Poročila 6.30 in 7.25 Infor
mativna oddaja - 8.08 Iz franco 
skih oper 8.55 Ruski skladatelji 
19. stoletja • 9 25 Samoborske po
pevke - 9.40 J. Kuhar: Sanke - 
10.15 Pri vas doma - 11.00 Turi

stični napotki 11.15 Jug. pevci -
12.00 Na današnji dan - 12.10 Iz 
1. dej. opere »Črne maske - 12.30 
Kmetijski nasveti - 12.40 Pihalne 
godbe - 13.30 Priporočajo vam... -
14.05 Izbrali smo vam - 14.45 
Enajsta šola - 15.40 Tenorist Du
šan Pertot 16.00 Vsak dan za 
vas - 17.05 Simf. koncert - 13.00 
Aktualnosti - 18.15 Turistična od
daja - 18.45 Jezikovni pogovori -
19.00 Lahko noč, otroci! - 19.15 
Poje Jožica Svete - 20.00 Domače 
pesmi - 21.00 Jean Cocteau - 21.45 
Glasbeni nokturno 22.10 Večer 
Benjamina Brittna - 23.05 M. 
Alyn: Pesmi.

Ital. televizija
17.00 Program za najmlajše -

17.30 Dnevnik 17 45 Program za 
mladino - 18.45 Kmetijska oddaja
- 19.15 Poljudna znanost - 19.45 
Šport in ital. kronike - 20.30 Dnev
nik 21.00 Glasbena prireditev -
22.00 Sindikalna tribuna - 23.00 
Dnevnik.

II. kanal
18.30 Nikoli ni prepozno - 19.00 

Francoščina - 2101' Dnevnik - 
21.15 Tolstoj, poslanica nenasilja
- 22.05 Filmske in gledališke kro
nike.

lug. televizijo
17.10, 20.00, 21 45 Poročila -11.00 

Angleščina 17.15 Zajček in vod
njak 17.30 Slike sveta — otroški 
žurnal 18.00 Obzornik 18.20 Na
rodna glasba 13 45 Reportaža
19.05 Dokumentarna glasbena od
daja 19.45 Cikcak 20.35 Salon 
za smeh - 20.55 šarm po franco
sko — zabavna oddaja.



PRIMORSKI ONEVNIK

Vreme danes: najvišja temperatu
ra —2, najnižja —3.1, ob 19. uri —2 6 
stopinje, vlaga 50 odst., zračni tlak 
1006.6 narašča, veter 55 km na uro, 
sunki burje 110 km, nebo pooblačeno, 
morje razburkano, temperatura mor
ja 8 stopinj.

11. januarja 1961

Tržaški dnevnik Danes, ČETRTEK, 11. januarja
Pavlin

Sonce vzide ob 7.44 in zatone oft 
16.41. Dolžina dneva 8.57. Luna vzi* 
de ob 12.57 in zatone ob 4.06.

Jutri, PETEK, 12. januarja
Tatjana

SEJA DEŽELNEGA SVETA

Kritične in pritrdilne ocene 
v razpravi o urbanističnem zakonu
Včeraj je spregovorilo pet svetovalcev ^ Bergomas (KPI) je med drugim kritiziral 
načrte za zidanje stanovanjskih hiš v Štandrežu, ki pomenijo tudi raznarodovanje

Včeraj se je v deželnem svetu na
daljevala razprava o deželnem ur
banističnem zakonu, ki ga je pred
ložil deželni odbor. Kot smo že 
pisali, so predložili o zakonu po
ročila za večino demokristjani tli- 
bezzi in za manjšino komunist Bo- 
sari in liberalec Trauner. Včeraj 
so spregovorili svetovalci Bergomas 
(KPI), Ramani, (KD), Morelli (M 
SI), Chieu (KD) in Cuffaro (KPI), 
ki so s svojih stališč kritično ali 
pritrdilno ocenili zakonski osnutek 
in poročila.

Prvi je spregovoril komunist Ber
gomas, ki je obravnaval urbani
stična vprašanja na Goriškem, zla
sti pa v Gorici in tržiškem okolišu. 
Glede Gorice je med drugim ome
nil, da zavirajo gradnje v gorički 
občini vojaške služnosti. Tako je 
na primer na bregu Soče mnogo 
zazidavne površine, ki pa je ne 
morejo izkoristiti, ker ne more ob
činski odbor doseči od vojaških 
oblasti, da bi se odrekla služno
stim na teh zemljiščih. Ker je ob 
činski odbor naletel na to oviro, 
je kratko malo pripravil načrte, da 
bi na podlagi zakona št. 167 raz
lastil zemljišča v štandrežu. Tu 
pa gre za površine, ki so intenziv
no obdelane, v glavnem za njive 
in vrtove, kjer pridelujejo kmeto
valci vsaj že kakih sto let zele
njavo in povrtnine sploh. Poleg 
tega pa živijo na tem področju 
skoraj izključno Slovenci m pome
nijo načrti za gradnjo ljudskih m 
drugih hiš na teh zemljiščih tudi 
raznarodovanje slovenskega življa. 
Tako ravnanje pa je treba obsojati, 
saj pomeni uničevanje gospodarstva 
in raznarodovalno politiko. Zato 
bi morali vztrajati na tem, da bi 
se zemljišče na desni strani bregu 
Soče oprostilo služnosti in nameni
lo za gradnje.

Bergomas je tudi obširno govo
ril o položaju v Tržiču. Deželni 
odbor ni upošteval zahtev večine 
občin v tržiškem okraju, ki so ho
tele pripraviti homogen medobčin
ski urbanistični načrt, kateremu pa 
je nasprotovala sama tržiška ob
čina, ki je v rokah demokristja
nov. Ta občina bi namreč hotela 
samo načrt, ki bi povezal le tri ob
čine, vse druge pa izključil. Pri 
tem je Bergomas obsodil demo- 
kristjansko politiko in dejal, da je 
sektaška. Govoril je tudi o načr
tu za ureditev tržiškega pristanišča, 
toplic, turističnega področja pri 
Marina Julia itd. Na koncu je de
jal, da bi morali načrtovanje na 
vsak način demokratizirati in da bi 
morale prihajati odločitve od spo
daj.

Za Bergomasom je spregovoril 
Ramani, ki je omenil poročila treh 
poročevalcev ter polemiziral naj
prej s Traunerjevim, nato pa tudi 
z Bosarijevim. Dejal je, da se ne 
smeta med seboj zamenjavati ta

zakonski osnutek, ki govori le o po
stopkih urbanističnega načrtovanja, 
ter zakon o samem urbanističnem 
načrtu, ki ga bodo pripravili šele 
v prihodnji poslovni dobi deželne
ga sveta. Na podlagi poročila sve
tovalca Ribezzija je poudaril razne 
pozitivne in obnovitvene plati de
želnega urbanističnega zakona v po
gledu državnega zakona, ki je v 
veljavi, kakor tudi perspektiv vlad
nega odloka št. 3774. Večina in 
manjšina morata pač priznati, da 
bodo deželni urbanistični načrt 
predložili v odobritev deželnemu 
svetu. V nasprotju s poročilom ko
munista Bosarija je Ramani zago
varjal stališče, da ni moč prehi
teti države glede vprašanj razlašče 
vanja zemljišč.

Misovec Morelli je kritično ana
liziral zakon ter ga pri tem pri- 
merjjal z urbanističnim zakonom 
iz leta 1942 in s prehodnim zako
nom ministra Mancinija, s katerim

pa je dejal, da se ne strinja.
Demokristjan Chieu je obširno 

obravnaval vprašanje splošnega in 
podrobnih urbanističnih načrtov, 
vprašanje raznih načrtov in grad
bene dejavnosti tudi v občinah, ki 
nimajo regulacijskih načrtov. Tu
di on je govoril o tako Imenovanih 
homogenih kompenzorjih.

Zelo Izčrpen, skoraj čisto tehni
čen govor o načrtovanju in o zako
nu je imel komunist Cuffaro, ki je 
kot inženir pač strokovnjak. Po
udaril je važnost deželne urbani
stike, ki služi za povezavo med dr
žavnim urbanističnim načrtovanjem 
in načrtovanjem posameznih podro
čij, oziroma kompenzorijev. Govo
ril je tudi o podrobnih načrtih ter 
zastopal različno stališče od dežel
nega odbora glede tako imenovane 
zaščite in izjem pri Izvajanju na
črtov. Rekel ie, da bodo zaradi šte
vilnih izjem, ki jih dopušča zakon, 
nastale lahko številne zlorabe.

KRIVIČNA ODLOČITEV ZAKLADNEGA MINISTRSTVA

Zavrnjena pokojnina vdovi 
po slovenskem partizanu 

ki je umri v nemškem taborišiu
Posredovanje senatorja Vidalija in poslan, 
ke Bernetičeve pri predsedniku vlade

Angela Bertok vd. Zobec iz Lo
ga št. 2 pri Dolini je svoj čas vlo
žila na pristojno ministrstvo proš
njo za pokojnino po možu, ki je 
umrl v nemškem koncentracijskem 
taborišču potem ko so ga Nemci 
ujeli kot partizana.

Senator Vidaii nam sporoča, da 
se je zanimal, kako je s to proš
njo in da mu je oddelek za nepo
sredne pokojnine za civilne nezgo
de zakladnega ministrstva odgovo
ril med drugim, da je bila proš
nja zavrnjena cker da je pokojnik 
bil v slovanskih partizanskih edini- 
cah«.

Odgovor, ki ga je dobil senator 
Vidaii, je zelo resen, saj pristojni 
organ zakladnega ministrstva od
klanja pokojnino italijanski držav
ljanki, vdovi po italijanskem držav
ljanu, ki je umrl v nacističnem ta
borišču, samo zaradi tega, ker so
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V PODPORO LADJEDELNIŠKIM DEJAVNOSTIM

Trgovinska zbornica zahteva 
nova naročila in olajšave
Arsenale Triestino-San Marto naj se tudi sam bori za nova naročila 

Velika podjetja na Tržaškem naj podprejo domače obrtnike
Kakor smo poročali v včerajš

nji številki, so se na trgovinski 
zbornici predsinočnjim sestali pred
stavniki tržaških srednjih in malih 
industrijskih podjetij m obrtniških 
delavnic, ki jih je postopno hira
nje tržaške ladjedelniške industrije 
na našem področju posredno ali 
neposredno prizadelo pri stvarnem 
poslovanju; na zasedanju so spre
jeli resolucijo, ki jo je nato pred
sednik zbornice dr. Caidassi pred
ložil v proučitev in odobritev vo
dilnemu odboru ustanove. Na pod
lagi omenjene resolucije je odbor 
sinoči sprejel sklep, v katerem po
stavlja pristojnim oblastem nasled. 
nje zahteve:

1. družbi Arsenale Triestino - San 
Marco je treba zagotoviti primer
na naročila in sicer ne le za pre
delavo starih potniških ladij v tra
jektne ladje, za njihova popravila 
ali drugačno predelavo, temveč tu
di — v tem prehodnem razdobju 
— za gradnjo nekaj mešanih ladij 
manjše tonaže, tako da se zagoto-

nemu v ladjedelniškem obratu in 
pa tudi malim podjetjem, ki živijo 
od pomožnih dejavnosti za ladje
delništvo ;

2. družba Arsenala Triestino - San 
Marco naj se sama bori za akvi- 
zicijo večjih naročil pri domačih 
ali tujih zasebnih brodarjih, tako 
da bo zagotovljeno tudi večje sode
lovanje specializiranih tvrdk, ki 
opravljajo razna aranžerska dela na 
ladjah;

3. pristojni organi naj nemudo
ma prevzamejo potrebne finančne 
in davčne ukrepe v podporo pod
jetjem, ki jih je sedanja stiska na 
področju ladjedelniških dejavnosti 
najbolj prizadela, in podjetij, ki 
dobavljajo razne izdelke in potreb, 
ščine ladjedelnici Felszegy;

4. deželne in krajevne gospodar
ske organizacije, podjetja z držav
no udeležbo in veliki kompleksi, ki 
obratujejo in poslujejo na Trža
škem, naj upoštevajo izredno teža
ven položaj, v katerem se zaradi 
omenjenih razlogov nahajajo mala

na Tržaškem ter naj jim prepušča
jo več naročil kakor doslej.

V poročilu o sprejetih sklepih se 
naglaša, da je do take stiske v tr
žaški gospodarski strukturi prišlo
predvsem zaradi tega, ker se je v 
zvezi z znanimi sklepi medministr.

ga Nemci zajeli kot partizana 
«slovanskih edinicah». Ta sklep je 
tem bolj krivičen, ker vladni organ 
ne priznava partizanskih borcev iz 
našiti krajev, ki so se borili proti 
nacifašizmu skupno z italijanskimi 
in vsemi antifašističnimi borci na 
svetu.

Zaradi tega je senator Vidaii po 
slal predsednike, vlade, zakladnemu 
in notranjemu ministru vprašanje, 
v katerem želi vedeti, ali se jim 
zdi mogoče, da je zavrnjena proš 
nja za pokojnino po partizanu, ki 
je bil deportiran v Nemčijo in je 
tam umrl, z utemeljitvijo, «da je 
pripadal slovanskim edinicam». Na
dalje senator poudarja, da je ta 
utemeljitev absurdna, ker je bila 
večina tržaških in istrskih partiza
nov v jugoslovanskih partizanskih 
edinicah. Ti pa imajo prav tako 
pravico, da se jim prizna prispevek 
ki so ga dali v borbi proti nacifa
šizmu v našili krajih, ter da je 
treba odpraviti vsako absurdno dis
kriminacijo nacionalistične narave 
proti ljudem, ki ne dobivajo jugo
slovanske pokojnine. Omenjena vdo
va ne dobiva nobene pokojnine in 
živi v težkih gospodarskih pogojih. 
Zato je ta diskriminacija, zaklju
čuje senator Vidaii, popolnoma ne
upravičena. Senator Vidaii je o 
tem pismeno obvestil tudi podpred
sednika vlade Nennija.

vi polna zaposlitev osebju zaposle- in srednja ter obrtniška podjetja
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JOHNSONOVA «MALA AUSTERITY>

Tudi tržaška borza pod vplivom 
ameriških gospodarskih ukrepov
Padec kotacij je treba pripisati psihološki reakciji varčevalcev - Imenovano novo 
borzno odposlanstvo - Med tujimi borzami lani najbolj uspešna frankfurtska

Tudi tržaška borza je zabeležila 
psihološko reakcijo na novoletne u- 
krepe, s katerimi je predsednik 
Johnson uvedel malo «austerity» 
v ameriško narodno gospodarstvo. 
Tukajšnji operaterji so namreč tu
di pod vplivom vesti o veliki pre
vidnosti varčevalcev in kapitalistov 
v zunanjem svetu in na drugih 
borznih trgih v Italiji prve dni ja
nuarja občutno skrčili povpraševa- 

..............................lihnje po vidnejših vrednostnih papir
jih. Reakcija na Johnsonove ukre
pe je bila pretežno psihološkega 
značaja, pravijo v krogih blizu tr
žaške borze, ter ji v bistvu ni u- 
strezala nobena stvarna podlaga, 
tako da se je kratkotrajni val pe
simizma kmalu polegel in so kvo- 
tacije začele ponovno naraščati. 
Danes je tržaška borza že skoraj 
povsem prebolela fazo popuščanja 
in so kvotacije najvidnejših delnic 
ponovno dosegle prejšnje pozicije, 
ter pri nekaterih celo težijo k viš
jim cenam kakor tik pred novim 
letom.

Zanimivo je primerjati kvotacije, 
ki so jih dosegli v zadnjih dveh 
tednih nekateri izmed vidnejših pa
pirjev. .

29. dec. 5. jan. 9. jan.
Bastogi 
Ass. Gener.
Ass. Italiana 
RAS
Vise. nav.
Vise. priv.
Montedison 
Pirelli SpA 
ANIC 
Fiat nav.
Fiat privil.
Rinasc. privil.
Rinascente

Delnice nekaterih družb so ohra
nile v omenjenem razdobju skoraj 
povsem nespremenjene kvotacije. 
Tako so ostale naprejšnji ravni a 
h pa zabeležile le manjše spre
membe Finmare, Finsider, Geroli- 
mich, Premuda, Tripcovich, Itaisi-

2.195 2.165 2.190
106.300 104.100 105.200
75.000 73.500 74.200
42.400 41.700 42.500
3.593 3.535 3.610
2.520 2.520 2.530
1.155 1.139 1.151
4.000 3.949 3.989
1.475 1.470 1.498
2.746 2.733 2.758
2.200 2.180 2.198

. 272 271.50 265
373.50 370 374.50

der, ' Cantieri, Meridielettrica. Li- 
'— Immobiliare, Sip. Dalmine

in Marzotto. Iz razpredelnice je 
razvidno, da so se od konca prejš
njega tedna (kvotacije z dne 5. ja
nuarja) do danes kakor rečeno tu 
di ostale delnice okrepile in da so 
nekatere celo prekoračile kvotaci
je z zadnjih zasedanj pred zaključ
kom lanskega leta.

Padec kvotacij prve dni letošnje
ga leta je sledil rahlemu upadanju 
vrednosti delnic na italijanskih bor
zah čez vse leto 1967. Politični in

ma kuponskega davka, zapletljaji 
na Srednjem vzhodu, odprava ne
katerih »električnih* vrednotnic, 
razvrednotenje funta šterlinga, raz
ni špekulativni manevri ter občut
na neprizadetost domačih varčeval
cev, ki se še vedno približujejo bor
zi le s skrajno previdnostjo, so ob
čutno zavrli borzno poslovanje tu
di v preteklem letu. Splošen poka
zatelj (za delnice) je zato od 1. ja
nuarja do 31. decembra nazadoval 
s 74.67 na 70.45 (1938—1), ali za 
5.60 odst. Med evropskimi borzami 
je tudi pariška lani zaključila po
slovno leto s primankljajem, in si
cer v višini 2.8 odst., nasprotno pa 
so druge borze v Evropi in na dru
gih kontinentih zabeležile večji ali

Najbolj uspešno je bilo lani poslo
vanje frankfurtske ustanove, ki se
je zaključilo s prebitkom 51 odst., 
Wall Street je zabeležil prebitek 15
odst., London prebitek 30 odst.
Zuerich prebitek 44.5 odst. itd.

V Italiji so pristojne oblasti te 
dni objavile imena odposlanstev na 
domačih borzah za leto 1968. Člani 
tržaške borzne deputacije so dr. 
A. Falco (zastopnik vlade), začasni 
ravnatelj tržaške filiale Banca d’I- 
talia, dr. A. Santi (zastopnik kom
penzacijske komore), dr. A. Genti- 
le, dr. M. Simonetti in D. Zaffiro- 
pulo (zastopnik trgovinske zborni
ce) ; za nadomestne člane pa so 
bili imenovani dr G. Muratti, dr. 
M. Giacomini, dr. G. Delise in knji-

manjši napredek v primerjavi s ■ govodja B. Višin (zastopnik trgo- 
stanjem konec predlanskega leta. I vinske zbornice).

skega odbora za gospodarsko načr. 
tovanje doslej izvedla le «pravna» 
in organizacijska plat načrtov, med
tem ko je na konkretnem področju 
dejansko tržaška ekonomija doslej 
zabeležila le negativne pojave: 
zmanjkala so naročila za gradnjo 
turbinskih motorjev v Tovarni 
strojev pri Sv. Andreju, zmanjkala 
so naročila za S. Marco in v zad
njem času je praktično zamrlo de
lo še v miljski ladjedelnici Felsze- 
gy. S temi vprašanji se bosta v 
prihodnje bavili dve komisiji «ad 
hoc» pri tržaški trgovinski zbor
nici.

Voščila konz. zbora 
vladnemu komisarju 
dr. Cappelliniju

Vladni komisar dr. Cappellinl je 
včeraj opoldne sprejel konzularni 
zbor v Trstu, ki ga je spremljal 
predstavnik zunanjega ministrstva 
dr. Gerin. Ker je dekan konzular
nega zbora avstrijski konzul dr. 
Fries bolan, je v imenu konzular
nega zbora izročil pozdrave in vo
ščila vladnemu komisarju in vsej 
deželi holandski konzul dr. Sperco. 
dr. Cappellini se je zahvalil za vo
ščila in izrazil upanje, da bo le
tošnje leto prineslo vsem državam 
in prisotnim predstavnikom srečo 
in blagostanje.

Delovanje inštituta 
za fizično medicino

Deželni odbornik za higieno in 
zdravstvo dT. Nardini je v prete
klih dneh sprejel člane upravnega 
sveta novega deželnega inštituta 
za fizično medicino in rehabilita
cijo, ki so ga ustanovili v Vidmu 
na pobudo deželne uprave. Zavod 
je nastal zaradi nujnih potreb jav
nega zdravstva za reševanje vpra 
šanj fizično defektnih, pri čemer 
se uporabljajo najbolj sodobni pri
pomočki, ki jih nudi znanost. 
Predsednik zavoda dr. William 
Bianchi je orisal odborniku Nar- 
diniju program delovanja zavoda 
in razne roke, ki se predvidevajo 
za dokončanje raznih del.
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Davkoplačevalci družinskega davka 
od 6.000.00» do 8.000.000 lir dohodka

Nadaljujemo z objavo seznama 
davkoplačevalcev družinskega dav
ka v tržaški občini. V oklepaju 
višina davka:

Francesco Marinšek 7.700.000 (1 
milijon 75.230); Raffaele Silberman, 
zdravnik, 7.700.000 (1.075.230); Ugo 
Cardea, geometer, 7.500.000 (1 mi
lijon 9710); Giuseppe Crismani,
gradbenik, 7.500.000 (1.009.710); An-
tonietta Lacisaglia vd. Lanari, u- 
radnica, 7.500.000 (1.009.710); Ma
rio Morpurgo, industrijec, 7.500.000 
(1.009.710); Sliver Altomonte de 
Scaramanga, posestnik, 7.500.000 
(1.009.710); Antonio Stauber, trgo
vec, 7.500.000 (1.009.710); Steno Al
berti, trgovec, 7.400.000 (996.246); 
Gino Macchioro, zdravnik, 7.400.000 
(996.246); Luciano Lercara, zdrav
nik, 7.300.000 (982.782); Luigi Pre
šel, električar, 7.300.000 (982.782); 
Renato Rostirolla, gradbenik, 7 mi
lijonov 300.000 (982.782); Gianni Si- 
gnori, lekarnar, 7.300.000 (982.782); 
Benno Drioli, arhitekt, 7.200.000 
(949.318); Efrem Mioni, 7.200.000 
7.200.000 (969.318); Stanislav Požar, 
trgovec, 7.200.000 (969.318); Reno 
Angeli, upravitelj, 7.000.000 (902 ti
soč 292); Umberto Bidoia, trgovski 
zastopnik, 7.000.000 (902.292): Ma-
meii Castiglioni, trgovec, 7.000.000 
(902.292); Alfredo Dorni, uradnik,
7.000.000 (902.292); Carlo Gerolimich

tehnični razlogi, med temi refor- uradnik, 7.000.000 (902.292); Giu

seppe Gerolimich, upravitelj, 7 mi
lijonov (902.292); Tullio Leonori, tr-
go
M,

Umberto;ovec, 7.000.000 (902.292) 
aras, uradnik, 7.000.000 (902.292);

Bruno Napp 
lijonov (902.292).

pomorski agent 7 mi-

Giusto Apollonio, uradnik 6 mil.
900.000 (889.404); Adolfo Paolo Fin- 
zi, trgovec, 6.900.000 ( 889.404); Ma
rio Bisiani, zdravnik, 6.800.000 
(876.510); Vittorio Longo, uradnik,
6.800.000 (876.510); Claudio Nejedly, 
zdravnik, 6.800.000 (876.510); Alfre
do Nicolini, funkcionar na zavaro
valnici, 6.800.000 ( 876.510); Adolfo 
Ralza, posestnik, 6.800.000 (876.510); 
Giuseppe Valente, zdravnik 6 mil.
800.000 ( 876.510); Gino Moncini, tr
govec, 6.700.000 ( 863.622); Duilio
Montenero, zdravnik, 6.700.000 
(863.622); Everardo Spangaro, in
ženir, 6.700.000 ( 862.622); Antonio 
Chersi, zdravnik, 6.600.000 (850.734); 
Carlo Bruni, uradnik, 6.500.000 
(800.604); Bruno Cortivo, zdravnik,
6.500.000 ( 800.604); Marcello Cri
smani, gradbenik, 6.500,000 ( 800.604); 
prof. Basilio D’Agnolo, zdravnik, 
6.500.000 ( 800.604); Giuseppe Dean, 
zdravnik, 6.500.000 (800.604); Oscar 
Desoye, uradnik, 6.500.000 (800.604); 
Umberto Fonda, inženir, 6.500.000 
(800.604); Mario Frilli, uradnik, 
6.500.000 (800.604); Renzo Gonelli, 
trgovec, 6.500.000 (800.604); Ezio 
Iviani, urar 6.500.000 ( 800.604); El- 
da Melzi vd. Segre, zasebnica,

6.500.000 (800.604); Giorgio Presca,
zdravnik, 6.500.000 (800.604); Pie-
ro Tartarelli, uradnik, 6.500.000 
(800.604); Adriano Vivan, gradbe
nik, 6.500.000 ( 800.604); Federico
Wildauer, uradnik, 6.500.000 ( 800 ti
soč 604).

Guido Cullino, uradnik, 6.400.000 
(788.286); Augusto Mayno Myneri, 
uradnik, 6.400.000 ( 788.286); Ottavio 
Gallinotti, trgovec, 6.300.000, (775 ti. 
soč 974); Bruno Mitri, uradnik,
6.300.000 (755.974); Danilo Pertot, 
trgovec. 6.300.000 (775.974); Silvio 
Pesle, uradnik, 6.300.000 (775.974); 
Alessandro Toffaloni, trgovec, 6 
mil. 300.000 ( 775.974); Roberto Vi- 
tas, trgovec, 6.300.000 (775.974); Pie. 
tro Antonini, zdravnik, 6.200.000
(63.656) ; Gottardo Artico, uradnik,
6.200.000 ( 763.656); Licio Burlini,
uradnik 6.200.000 ( 763.656); Santo 
Calandruccio, mesar, 6.200.000 (763 
tisoč 656); Giulio Frausin, zavaro
valni agent, 6.200.000 ( 763.656);
Vincenzo Pazzano, inženir, 6. mil.
200.000 (763.656); Alberto Rossi, 
uradnik, 6.200.000 (763.656); Umber. 
to Rubino, lekarnar, 6.200.000
(763.656) ; Ermanno Vezzoni. urad
nik, 6.200.000 ( 763.656); Vittorio
Fanfani, inženir, 6.100.000 (751.338); 
Giovanni Ficich, električar, 6.100.000
(751.338) ; Antonio Nuciari, zdrav
nik, 6.100.000 (751.338); Stelio Re
dom, zdravnik, 6.100.000 ( 751.338); 
Antonio Vellat, uradnik, 6.100.000
(751.338) .

Poslanka Marija Bernetič pa je 
naslovila na predsednika vlade in 
na zakladnega ministra interpelaci
jo o gornjem primeru, v kateri po
leg drugega zahteva, naj posredu
jeta, da se prošnja za pokojnino 
Angele BertoK ponovno prouči, ter 
da se v bodoče preprečijo podobni 
odgovori toliko partizanskim bor
cem, ki so se zlasti v Furlaniji-Ju- 
lijski krajini borili v jugoslovan
skih partizanskih edinicah in z ju
naško borbo prispevali k osvobodit
vi teh krajev izpod nacifašistične 
okupacije.

V Vidmu konferenca 
za zaščito tal

Danes bo na pobudo odbomištva 
za kmetijstvo, gozdarstvo in gorsko 
gospodarstvo v prostorih trgovin
ske zbornice v Vidmu konferenca 
o zaščiti tal in o reguliranju rek 
v vzhodnih alpskih predelih. Kon
ferenca se prične ob 9. uri in na 
njej bodo podali štiri poročila. Pr
vi bo govoril prof. Pignatti, docent 
za botaniko na tržaški univerzi, o 
novih tehnikah za kartografijo na 
gorskih področjih z melišči. Za 
njim bo govoril prof. Hofmann, do
cent za botaniko na turinski uni
verzi, o vplivu, ki ga ima gozd na 
zaščito tal. Prof. Venzo, docent za 
geologijo na tržaški univerzi, bo 
govoril o odnosih med geološkimi 
značilnostmi zemljišča in učinki po
vodnji iz novembra 1966. Končno 
bo vodja gozdarske službe pri de
želnem odbomištvu za kmetijstvo 
dr. Querini govoril o zaščiti tal.

Poročila bodo zjutraj, popoldne 
pa bodo razpravljali o njih, nakar 
bodo sledila sporočila raznih ude
ležencev zasedanja. Predsedoval mu 
ho odbornik za kmetijstvo odv.
Comelli, nanj pa so izrecno pova
bili parlamentarce iz naše dežele,
deželne in pokrajinske oblasti, pred
stavnike prizadetih državnih teh
ničnih uradov ter javnih in zaseb
nih ustanov, ki se s temi vprašanj: 
ukvarjajo.

Poziv združenja ANPI
Zveza partizanov ANPI poziva vse 

tovariše, ki niso še izpolnili vpra
šalnih pol, naj jih izpolnijo v naj
krajšem času in izročijo na sede
žu v Ul. Zonta 4, ali pa poobla
ščencem po vaseh.

KULTURNI DOM
Oscar Wi1 d e

KAKO VAŽNO JE BITI RESEN!
(komedija v treh dejanjih)

Prevod: Mira Miheličeva 
Scenograf: ing arh. Niko Matul 
Kostumograf: Anja Dolenčeva 
Režiser: JOŽE BABIC

PREMIERA:
v petek, 12. januarja ob 21. uri abonma: premierski 

PONOVITVE:
v soboto, 13. januarja ob 21. uri abonma: I. ponovitev sindikalni
v sredo, 17. januarja ob 20 uri abonma: dijaški 
v četrtek, 18. januarja ob 21. uri 
v nedeljo, 21. januarja oh 17. uri abonma: nedeljski pop.

invalidski
v ponedeljek, 22. jan. ob 21. uri abonma: športni 
v nedeljo, 28. januarja ob 16. uri abonma okoliški

V ponedeljek, 15. januarja v Katoliškem domu v 
15. in ob 18. uri:

Gorici ob

Marija Holkova

PEPELK A
(pravljična igra v štirih dejanjih)

Prodaja vstopnic za predstave v Kulturnem domu vsak dan od 
12. do 14. ure ter eno uro pred pričetkom predstav pri bla
gajni Kulturnega doma; ob nedeljah in praznikih samo eno 
uro pred pričetkom predstav. Rezervacije na tel. 734265.

Nalezljive bolezni 
od 1. do 7. januarja

V tržaški občini so od 1. do 7. 
januarja letos ugotovili naslednje 
primere nalezljivih bolezni: 3 pri
mere škrlatinke, 1, primer legarja, 
5 ošpic, 1 malarije (iz druge obči
ne), 26 noric, 2 priušesne slinav
ke, 7. rdečice, 1 garij, 1 infekcij 
skega vnetja jeter, 2 revmatizma.

Z avtom je treščil 
v filovijo

Volitve notranjih 
komisij v ladjedelnicah

Jutri bodo v ladjedelnici Sv. 
Marka, v Tržaškem arzenalu, v 
Tovarni strojev in v osrednjih u- 
radih Italcantieri volitve novih no
tranjih komisij. Volilne žare bodo 
odprte, od 6. ure zjutraj do 16.15 
ure popoldne. Volitve so zelo važ
ne, saj gre za delavska zastopstva 
v največjih industrijskih obratih v 
Trstu.

Giuseppe Sambuco, delavec, star 
49 let in stanujoč v Ul. Ciamician 
št. 7, je včeraj vozil svoj avto fiat 
850, v katerem so bili tudi nekate
ri njegovi sorodniki, po Ul. Flavia 
proti Miljam. Pri tovarni «Mul- 
lich» je Sambuco nenadoma treščil 
v filobus št. 20, ki se je ustavil na 
postajališču. Pri trčenju je bil av
tomobil zelo poškodovan, Sambuco 
pa se bo moral zdraviti v bolnišni
ci okrog 10 dni, ker si je poškodo
val prsni koš ter ranil v čelo in po 
obrazu.

Včeraj okrog 11.20 se je Giovan
ni Picohi nenadoma zrušil na tla 
v Ul. Valmaura, ker ga je zadela 
srčna kap. Prišel je rešilni avto 
Rdečega križa z dr. Lovrečičem, ki 
je opravil običajne formalnosti in 

. ukazal, da se truplo Picchija odpe- 
i lje v bolnišniško mrtvašnico.
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V OBČINSKI GALERIJI DO 18. T. M.

Lepa razstava akvarelov 
dr. Roberta Hlavatyja

Sinoči otvoritev razstave ob prisotnosti 
predstavnikov občine in številnega občinstva

Po reprezentativni razstavi, ki jo 
je dr. Robert Hlavaty priredil pod
okriljem Slovenske kulturno gospo
darske zveze in Slov. prosvetne 
zveze pred nedavnim v Kulturnem 
domu ob svoji 70-letnici, se je si
noči predstavil širšemu občinstvu 
z razstavo v občinski galeriji, ka
mor se s svojimi akvareli vrača po 
približno treh letih.

Kako dr. Hlavatyja Tržačani ce
nijo kot umetnika, se je videlo si
noči, ko je kljub skrajno neugod
nemu vremenu prišlo na otvoritev 
njegove razstave veliko ljudi, pred
vsem slikarjevih prijateljev sloven 
skih in italijanskih tržaških likov
nikov in ljubiteljev umetnosti na
sploh. Med številnim občinstvom 
smo opazili tržaškega podžupana 
Lucia Lonzo, občinskega odbornika 
Dušana Hreščaka in svetovalca 
Giorgia Cesara. Nadalje smo videli 
tudi jugoslovanskega konzula v Tr
stu Jožefa Gačnika, direktorja umet
nostne galerije Revoltella prof. Glu
ha Montenera, člana jugoslovansko 
italijanske mešane komisije Crtomi- 
ra Kolenca in predstavnike neka
terih drugih kulturnih ustanov.

Sedanja razstava del dr. Rober
ta Hlavatyja obsega okoli 40 zelo 
lepih akvarelov In bo odprta do 
18. tm. z običajnim umikom: ob 
delavnikih od 10. do 13. in od 17. 
do 20. ure, ob nedeljah pa od 10. 
do 13. ure.

Bralcem toplo priporočamo, da 
si razstavo ogledajo.

da je tečaj dobro uspel in vodstvo 
krožka KASTA si bo prizadevalo, 
da bo še organiziralo tečaje o te
mah, ki najbolj zanimajo naše čla
ne In uradnike sploh.

KASTA

Obvestilo KASTA

Natečaji

Sporočilo krožka KASTA

Zaključen tečaj o plačah 
in soc. zavarovanju

Ob ustanovitvi našega krožka 
smo poverili komisiji za strokovno 
izpopolnjevanje organizacijo pre
davanj in tečajev, ki naj bi nudi
li našim članom, kar jim zgolj šol
sko znanje ni moglo dati. Tako je 
odbor sklenil, da uresniči želje ne
katerih članov, ter organiziral te
čaj o plačah in socialnem zavaro
vanju. Predavateljsko nalogo je 
sprejel dr. Drago Gantar, znani tr
žaški komercialist in bivši profe
sor na trgovski akademiji.

Tečaj se je začel 9. novembra v 
prostorih Kulturnega doma ter se 
zaključil 21. decembra. Vpisanih je 
bilo 29 oseb, pretežno bivših dija
kov trgovskega zavoda. Določevanje 
plač in socialnih prispevkov je do- 
<aj zapleten posel in ni mnogo ti
stih, ki so v tem izvedeni. Zato je 
bil tečaj toliko bolj dobrodošel.

Dr. Gantar je smotrno obdelal 
vse probleme, ki nastanejo pri izra
čunavanju plač in socialnih pri
spevkov. Vse to pa je še izpopolnil 
z jasnimi praktičnimi primeri in 
vajami. Tečaj ni bil nikakor lahek, 
posebno za tiste, ki so se s to snov
jo prvič spoprijeli. Smemo trditi,

KASTA, Krožek absolventov slo
venske trgovske akademije v Trstu, 
opozarja na naslednje natečaje:

MINISTRSTVO ZA JAVNE FI
NANCE. — Izpitni natečaj za 148 
mest Inženirja v vodilni karieri pri 
periferičnih katastrskih upravah in 
pri davčnih tehničnih službah. Za
padlost natečaja 16. 2. 1968. Sta
rost: 18 do 32 let. Doktorat civilne 
ali industrijske inženlerije. (Uradni 
list št. 312 z dne 15. 12. 1967).

MINISTRSTVO ZA JAVNO ŠOL
STVO. — Izpitni natečaj za 60 
mest svetnika 3. razreda v vodilni 
karieri pri osrednji upravi javnega 
šolstva in pri šoiskih skrbništvih. 
Zapadlost natečaja 2. 2. 1968. Sta
rost: 18 do 32 let. Doktorat jus, le
poslovje, filozofija, politične, social
ne in upravne vede. (Uradni list 
št. 313 z dne 16. 12. 1967).

MINISTRSTVO ZA PRAVOSOD
JE. — Izpitni natečaj za 130 mest 
tipkarja pri sodnih uradih. Zapad
lost natečaja 17. 1. 1968. Starost: 
18 do 32 let. Diploma zavoda prve 
stopnje. (Uradni list št. 313 z dne 
16. 12. 1967).

GLASBENA MATICA 
TRST

V NEDELJO, 14. JANUARJA 
OB 17. URI V VELIKI DVO
RANI KULTURNEGA DOMA

koncert orkestra 
Glasbene matice

Dirigent:
OSKAR KJUDER

Solist:
ACI BERTONCELJ

(klavir)

Na sporedu so dela skladate
ljev: Goleminova, J. S. Bacha, 
L. van Beethovna in W. A. 
Mozarta.

Gledališča
VERDI

V soboto, 13. t.m.: Rimsky - Korsa- 
kov: «DEKLICA IZ PSKOVA«. Pre
miera: Dirigiral bo Samo Hubad, re
žijsko pa bo delo postavil na tržaški 
oder Mladen Sablič. Scenograf je Mio- 
mir Denič. Vlogo carja Ivana Vasi
ljeviča «Groznega» bo pel Boris Hri- 

Radmilastov, princesa Olga pa bo ---------
Bakočevič. Nastopajo še Lorenzo Ga- 
etani, Lajos Kozma, Daniela Mazzu- Lefgh, R. Hofman. Technicolor. 
cato, Genia Las in drugi pevci. Zbo
rovodja je Aldo Danieli. V Trstu se 
bo delo to pot prvič izvajalo. ,

STALNO GLEDALIŠČE
Gledališče San Babila iz Milana Do

vse do 14. januarja 1968 v Avditoriju 
prikazovalo dramo Arthurja Millerja 
«SMRT TRGOVSKEGA POTNIKA)), in 
sicer s skupino, l:i jo vodi Tino Buaz- 
zelli. Delo je zrežiral Edmo Fenoglio. 
scenograf in kostumograf pa je Ma
rio Chiari. Predstava Je sicer izven 
abonmaja, toda abonenti imajo pose
ben popust.

Razstave
PRIMOSSI ■ 

RAZSTAVLJA
PRIMOŽIČ 

V «ROSSONI»
Danes popoldne bo v galeriji 

Rossoni na Korzu Italia odprl raz- 
stavo svojih del tržaški slikar _in 
kipar Emilio Primossi - Primožič- 
Na panoje bo razobesil 27 oljnati!) 
slik, ki prikazujejo v glavnem mest
ne motive, motive iz okolice tet 
tihožitja. Razstava bo trajala d« 
20. t.m., odprta bo vsak dan nepre
trgoma od 8.30 do 20. ure.

Nazionale 16.00 «Quella sporca dozzi- 
na» Technicolor Lee Mamn. E* 
nest Bogriine, George Kennedy.

Excelsior 15.30 «Cenerentola» VValj 
Disney. Barvna risanka o čudoviti 
pravljici.

Fenice 16.00 «Sinfonia di guerran- 
Technicolor. Charlton Heston M*- 
ximilian Schell.

Eden 15.30 «L’investlgatore» F. Sina
tra .Technicolor. Prepovedano mla
dini pod 14. letom.

Grattacielo 16.00 (cMillie« Julie Ah' 
drevvs. Najzabavnejši film leta. Tech
nicolor.

Rltz (Ulica San Francesro štev. 1(9 
16Sto «Dr. Faustusi) R. Burton, E.Taf 
lor. Technicolor. Prepovedano ml*' 
dlnt pod 14. letom.

Alabarda 15.30 «Ad ogni costo« 8-

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 10. januarja se je v Trstu rodi

lo 13 otrok, umrlo je 14 oseb.
UMRLI SO: 81-letna Angela Ma- 

gris vd. Fattorin, 84-letna Anna Da- 
ri vd. Decolle, 75-letni Pelagio Zul- 
lich, 86-letni Giuseppe Della Mattia, 
12 dni stara Bruna Urbanaz, 64-letna 
Maria Lohr vd. Farna, 47-letna Milena 
Codri por Coretti, 8o-letna Maria Vol. 
pe vd. Alberti, 64-letni Bruno Schrei- 
ber, 62-letni Giuseppe Ganz, 62-letni 
Ferdi-nando Poboni, 80-letni Enrico 
Pellizzari, 77-letnl Antonio Brana, 76- 
letni Domenico Fabro.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 1.30)

Biasoletto, Ul. Roma 16; Davanzo, 
Ul. Bernini 4; Benussl, Ul. Cavana 
11; Sponza, Ul. Montorsino 9 (Rojan)

Natečaj
za šolske štipendije

Pomorska družba «Italia» je tu
di za leto 1967/68 razpisala natečaj 
za podelitev študijskih štipendij si
novom svojih nameščencev: za si
nove potovalnega osebja 158 in za 
sinove ostalih nameščencev 52 šti
pendij. Prošnje naj interesenti poš
ljejo na Ravnateljstvo za osebje na 
glavni sedež družbe v Genovo naj
kasneje do 31. marca 1968 (do 31. 
januarja 1968 pa morajo izročiti 
prošnjo sinovi upravnega osebja, 
ki obiskujejo nižje ali višje sred
nje šole).

KRZNA
SUPER ELEGANTNI MODELI 

VIŠJA KAKOVOST 
VELIK PRIHRANEK

PELLICCERIA CERVO
l’R ST
Viale XX Settembre 16/111

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Vielmetti, Borzni trg 12; Centauro, 
Ul. Rossettl 33; Alla Madonna del 
Mare, Largo Piave 2; SanfAnna, Er- 
ta di S. Anna 10.

Mali oglasi
TRGOVSKO podjetje Išče sposobno u. 
radnlco, veščo srbohrvaščine in nem
ščine. Ponudbe na uredništvo Primor
skega dnevnika.
STANOVANJE v centru, soba, sobica, 
kuhinja v podstrešju se odda v na
jem. Tel. med 16. in 16. uro na št. 
26-695.

Darovi in prispevki
V počastitev spomina pok. gospe Mi

lene Coretti Kuret daruje Nataša Bo
le 2000 Itr za Dijaško matico.

V počastitev spomina pok. Josipa 
Skamperia daruje družina Bole 3000 
lir za Dijaško matico.

Za spomenik padlim partizanom na 
Opčinah sta darovala Livio Albi 5000 
In dr. Lojze Berce 5000 lir.

Filodrammatico 16.00 «C’era una vol
ta*. Sophia Loren, Omar Sharif. Ro
mantična zgodba v Technicolorju.

Moderno 16.00 «La Via del West» — 
Technicolor. R. Mitchum.

Cristallo 16.00 «Un italiano in Ame
rica« A. Sordi, V. De Sica, Cine- 
mascope, technicolor.

Garibaldi Zaprto.
Capitol 16.00 «La feldmarescialla«. Ri

ta Pavone, Francis Blanche, Wld* 
Saeen. Eastmancolor.

Aurora 16.00 «Riflessi in un occhio 
d'oro» E. Taylor. Technicolor.

Astoria 16.0U, 21.30 «Avventura in O" 
riente« Tecnmcolor. Elvis Prešle*.

Impero 16.00 ((Bella di giorno« C. D** 
neue.

Astra 16.30 ((Strani amori» Prepoveda
no mladini pod 14. letom.

Vittorio Veneto 16.00 «La ragazza ed 
H generale« V. Lisi, Rod Steiget- 
Prepovedano mladini pod 14. letom-

Ideale 16 00 «Uccidete Johnny Ringo*. 
Technicolor. B Ashley. Greta Pot 
ling.

Abbazia 16.00 »Far West» Troy O* 
neue. Technicolor.

ZAHVALA
Prisrčno se zahvaljujemo vse® 

ki so sočustvovali z nami ob iz
gubi naše nepozabne žene in mam*

Milene Coretti Kuret 
roj. Kodrič

Posebna zahvala darovalcem cvet
ja ter vsem. ki so na kateri koli 
način počastili spomin pokojnic« 
in jo spremili na zadnji poti.

Mož Stanko, sin Bori*- 
hčerka Meri, sestra Ivank* 

ter drugi sorodniki 
Trst, 11. januarja 1968

Sporočamo žalostno vest, da j* 
tragično preminil naš dragi mo$ 
in oče

Zorko-Albin Krašovec
Pogreb nepozabnega pokojnik* 

bo danes, dne 11. t. m. ob 13.30 
iz mrtvašnice glavne bolnišnice n* 
bazovsko pokopališče.

Žalujoči: žena Vida, hčerk* 
Anamarija, družine Kra
šovec, Basezzi, Breggiofli 

Ciacchi in Leonardis

Trst, 11. januarja 1968

Sporočamo žalostno vest, da nas Je 10. t. m. za vedno 
zapustila naša draga žena, mama in nona

OLGA PERTOT por. GRUDEN
ob 15. uri iz hiše žalosti naPogreb bo danes, 11. t. m., 

domače pokopališče.
Žalujoči mož, sin, hčeri, zeta, 
vnuk Simon ter drugo sorodstvo 

Sempolaj, 11. januarja 1968
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ŽALOSTNA ZGODBA V STAREM MESTU

Divjaški napad nasilneža na žensko 
ki jo je izkoriščal in ga je redila

Zenska leži sedaj v bolnišnici zaradi težkih 
udarcev, nasilnež pa čaka v zaporu na kazen

začenjal biti «ljubosumen», čeprav 
je dobro vedel, kako si ženska služi 
denar v prostih urah. To je Se 
bolj krepilo njegovo «moškost» in 
je prijateljico vedno bolj pogosto- 
ma pretepal. Ne več mlada, ga je 
ženska kljub vsemu imela rada, 
saj je bil De Bortol precej mlajši 
in' je v njej vedno tlela iskra upa
nja, da se bo izboljšal.

To njeno upanje pa se je sedaj 
končalo v bolnišnici, kjer reva le
ži precej potolčena, De Bortol pa

na ukaz namestnika javnega to
žilca dr. Franzota. De Bortola dol
žijo hudih prekrškov, kot na pri
mer zasebnega nasilstva, izkorišče-

Mario De Bortol ima komaj 35 
*et, poročen je in ima pet otrok.
Anagralsko stanuje v Drevoredu 
muzejskih poljan štev. 18, zadnje 
čase pa je stanoval v Androna Ca- 
vana štev. 3 skupno s 44-letno Ma
tic Ardetti, ki je delala kot hišna 
Pomočnica pri neki družini v Ul. 
cella Tesa.

Takih primerov, da moški zapusti 
družino in si najde drugo žensko, 
s katero potem živi, pri nas ni 
nuiogo, toda so in v mnogih pri
merih ti moški, kljub vsemu, pre
življajo zapuščeno ženo in otroke, 
tebe in ljubico. Toda prej ah slej 

pride do težav, ki pa jih priza
deti z «dobro» voljo rešijo in mir 
w vsaj začasno vrne v razdvojene 
družine.

Mario Del Bortol pa ni bil te vr
ste moškega. Zaposlen je bil kot 
mizar pri podjetju «Farsura», ki 
*radi pomol štev. 7 v Novem pri
stanišču. Plača seveda mu ni za
dostovala, da bi imel v žepu do- 
v°lj denarja na razpolago, hkrati 
Pa redil ženo in pet otrok. Zato 
Je enostavno zapustil ženo in otro
ke ter se preselil k Ardettijevi. O- 
*rog je sicer govoril, da daje ženi 
Preživnino tudi za otroke, izkazalo 
ijubSe ^e’ da 111 sP°štoval svoje ob-

Toda Del Bortola to še malo ni 
Kanilo. Plačo, ki jo je dobival, je 
obdržal za svoje potrebe, prijatelji- 
®a pa je plačevala stanarino, skrbe
la je za hrano in je Mariu celo 
kupovala obleke. Ardetti jeva je bi
ta nekak «družinski» glavar nove 
nezakonite družine. Kmalu pa se je 
Izkazalo, da plača hišne pomočnice 
ne zadostuje za vedno večje zahte
ve prijatelja, ki je z Ardettijevo 
Vedno bolj surovo ravnal. Zato se 
Je ženska začela vdajati drugim 
moškim za denar, da je »zaokroži
ta« plačo.

Zahtevni «prijatelj» je polagoma
•■»»Hlinil n tlll m um nmm i mitu i, um, n iiumiin iiiihihihii i, m, uti, „lii„ii„„„ii mm, i„ iiiuiiuiiitiiiii

NI ŠE volk snedel zime

Mraz, burja in sneg 
v mestu in okolici

Zaprta za promet cesta Kozina-Reka, kjer so 
snežni zameti visoki do 3 m - V Postojni - 24 C

Zjutraj, ko se je Ardetti jeva od
pravljala na delo, je po stopnicah 
pridrvel De Bortol. Rjovel je, naj 
mu odprejo vrata in zmerjal na le
vo in desno. Nato se je zapodil v 
vrata ter nasilno vlomil v stano
vanje, kjer je takoj napadel Ardet
tijevo, jo zgrabil za vrat in jo začel 
pretepati. Carmela ji je hotela po
magati, a vse je bilo zaman, ker 
jo je sunil, da se mu ni več upa
la približati. Nenadoma, sta izja
vili ženski, je nasilnež hotel seči 
po nožu, ki je ležal na mizi. Car-

Ardetti pa so odpeljali takoj v 
bolnišnico, kjer so jo sprejeh na 
nevrokirurški oddelek.

Avto podrl 
z otrokom

mater

za rešetkami v Koroneju. Komisar meia je to pravočasno videla in s 
letečega oddelka kvesture De Piag- ttjtrim zamahom vrgla nož pod 
gi je včeraj povedal časnikarjem, kuhalnik. De Bortol je nato odvie- 
da so Maria De Bortola aretirali jjel Ardettijevo iz stanovanja in jo

je surovo in vso okrvavljeno vle
kel proti domu.

Med tem je nekdo poklical poli- 
_ ...... , . i cijo, ki je prišla na kraj nasil-

vanja prostitucije, vdora v stanova- stva jn prijela De Bortola. Marijo 
nje z obremenilno okoliščino na- ■ ■ - - -- -j.--.,-« ~
silstva nad stvarmi in telesnih po
škodb tako proti Ardettijevi kot 
tudi proti njeni prijateljici Carmeli 
D’Oreti iz Ul. Šale 4. Obtožbe so 
hude in lahko spravijo nepridipra
va za več let v zapor.

Dogodek, ki je to žalostno zgod
bo spravil na dan, se je pripetil 
v ponedeljek okrog 8. ure. Dan 
prej, v nedeljo, je Maria Ardetti 
predlagala De Bortolu, naj bi šli 
na kosilo k njeni prijateljici Car
meli d’Oreto, kjer naj bi v družbi 
prebili nekaj ur. Zato se je od
pravila in odšla k prijateljici v 
Ul. del Šale 4, kjer sta ženski pri
pravili kosilo. Carmela je nato Sla 
poklicat De Bortola na stanovanje 
v Androno Cavana 3. Ta jo je su
rovo nagnal ter jo grobo žalil. Vr 
nila se je še enkrat, toda z ena
kim uspehom. Proti večeru se je 
vreme poslabšalo in Ardettijeva je 
odšla domov. Ker je našla vrata

Lucia Cutrufo por. Eubanks, sta
ra 25 let iz Ul. Paolo Diacono št. 4, 
se je morala včeraj zateči v glav
no bolnišnico zaradi poškodb na 
obeh kolenih in rane na desni nogi. 
V bolnišnico so jo pripeljali z re
šilnim avtom Rdečega križa. Zdrav
niki menijo, da bo ozdravila naj
kasneje v 10 dneh. Cutrufova je iz
javila, da je okrog 11.30 hotela preč
kati cesto pri trgovini Morassutti 
v Ul. Crispi. V naročju je imela 
2-letno hčerko Barbaro. Nenadoma 
pa jo je zadel avtomobil fiat 500, 
ki ga je Antonio Forza zavozil ri
tenski. Pri nesreči se je potolkla 
tudi mala Barbara, ki so jo odpe-

utusitt UUUIUV. xvei je imam viaut . ,
zaprta, se je vrnila k prijateljici, j v otrosko bolnišnico Burlo
kjer je prespala. Garofolo.

Zasnežena pokrajina v tržaški okolici

Ukradli so mu vespo
Barist Vincenzo Mongello, ki sta

nuje na Stopnišču Bonghi št. 5, je 
prijavil komisariatu v Kolonji, da 
so mu v torek ponoči ukradli vespo 
z evidenčno tablico TS 32600, ki 
jo je pustil v Drevoredu XX. sep
tembra pri gledališču Rossetti. Ta- 

| tovi so Mongellu prizadeli 30.000 
[ Ur škode.
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Stavka v Ansaldu
Včeraj dopoldne so delavci An- 

salda v Tržiču ponovno stavkali za 
akorde in proizvodno nagrado. Tri 
sindikalne organizacije so stavko 
napovedale za dve ločeni dopoldan
ski uri. Ravnateljstvo podjetja je 
v torek zvečer objavilo razglas, da 
bo podjetje zaprlo, če bodo sindi
kati vztrajali pri napovedanem na
činu stavke. Ker v stavki ni prišlo 
do sprememb, je ravnateljstvo u- 
stavilo obratovanje med 10.45 in 
22. uro tako, da je odvzelo elek
trično energijo.

Goriški prefekt dr. Princivalle je 
včeraj popoldne ob 17. uri sklical 
zastopnike vseh treh sindikalnih or
ganizacij ter se z njimi pogovoril 
o razlogih, ki so dovedli do stav
ke. Sestanka so se udeležili trije 
pokrajinski tajniki Bergomas, Pa- 
dovan in Marchesan ter tajniki 
treh kovinarskih strok Papais, Man. 
zin in predstavnik UIL Marchesan. 
Kovinarji tega državnega podjetja 
so začeli s stavkovnim gibanjem, 
odkar so se v Rim urazbila po
gajanja o zgoraj omenjenih vpra
šanjih.

Z ZBOROVANJA GORIŠKIH ZUPANOV

Vlada naj doma in zunaj odstrani 
ovire za protosinhrotron pri Doberdobu

Predsednik pokrajine je v svojem poročilu omenil 
dobre izglede za uspešno kandidaturo Doberdoba 

Soglasno odobrena resolucija
Na. sinočnjem sestanku goriških bi sprejele obveznosti, ki jim v tem

..V Trstu je temperatura včeraj 
*iutraj padla na —3,1° C. Zaradi 
“'raza, burje in poledice, ki je po. 
“®kod še niso utegnili odstraniti, 
1“ Prišlo tudi včeraj do vrste manj- 

prometnih nezgod, pretežno le
* materialno škodo. Gasilci so mo. 
*au odstraniti več poškodovanih 
‘japisov. strešnih žlebov in podob
am nevarnih predmetov. Ob 11. do. 
Poldne je nekaj časa snežilo, ven
dar je burja sproti odnašala sneg.
* okolici je temperatura padla ne
navadno nizko do —10° C. Na mej
im111 prehodu pri Fernetičih je ter. 
mometer sinoči beležil —9° C. Po- 
oobno je bilo tudi na prehodu pri 
fesku. Prometa je bilo povsod ma. 
i.j nekateri avtomobilisti, ki so 
oui namenjeni čez mejo, so se na 
oioku rajši odločili za povratek, 
»ožila cestnega podjetja ANAS 
Piužijo ceste v zaledje. Tudi na 
sosednem jugoslovanskem ozemlju 
?o na delu številne cestne ekipe, 
ijajhujši zameti so na cesti Trst - 
U®«a, ki je od Kozine naprej zapr. 
i« za promet; v bližini Obrova in 
2 aterije so snežni zameti visoki 
f d°3 m. Tod je temperatura zdrkni
la na —21» C. Tudi cesto Trst - 
ijOUbljana kar naprej piužijo, tako 
jr bo danes prevozna. Najhujše

bilo med Sežano in Senožečami.
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V Senožečah je temperatura vče
raj padla na —19°, v Postojni pa 
celo na —24» C. Sunki burje so 
po Krasu dosegli hitrost 140 km 
na uro.

Promet se odvija s težavo tudi 
v smeri proti Furlaniji. Z Gori
škega in iz Gradiške poročajo o 
hudi slani. Sočo in Vipavo Je po
krila ledena plošča. Led se je po
javil tudi v laguni pred Gradežem. 
Včeraj je snežilo po vsej Karniji, 
o številnih zametih pa poročajo iz 
okolice Humina. V Čedadu je tem
peratura padla na —8° C, v višjih 
predelih Beneške Slovenije pa na 
—14. Ceste iz Palmanove proti 
morju so zelo nevarne zaradi po
ledice, medtem ko je avto cesta 
Trst - Videm čista in prevozna.

Tudi delo v tržaškem pristanišču 
Je deloma zastalo zaradi mraza in 
hude burje. V Trstu so sunki bur
je dosegli hitrost 110 kilometrov na 
uro. Motoma ladja «C. Colombo«, 
ki se je vrnila iz New Yorka, ni 
mogla pristati in se je usidrala na 
odprtem morju. Računajo, da bo 
lahko pristala danes dopoldne. Z 
velikimi težavami se borijo tudi tri 
petrolejske ladje, ki raztovarjajo 
skupno 130.000 ton surovega petro
leja ob terminalu naftovoda Trst - 
Ingolstadt v Zaveljskem zalivu.

predvaja danes, 11. t. m., s 
pričetkom ob 18. uri film 
groze:
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županov, ki ga je sklicala pokra
jinska uprava v sejni dvorani po
krajinskega sveta na Korzu Italia 
v Gorici, je najprej govoril pred
sednik pokrajine dr. Chientaroli, ki 
je v obširnem poročilu orisal osno
ve akcije za gradnjo protosinhro- 
trona pri Doberdobu, zaradi česar 
je bilo sklicano to zborovanje.

Predsednik je poudaril, da bi u- 
resničenje tega načrta pomenilo 
zelo važen prispevek za razvoj, na
predek in blagostanje ne samo na 
Goriškem ampak po vsej naši de
želi. Načrt za gradnjo jedrskega 
pospeševalca je pripravila posebna 
evropska komisija za jedrska razi
skovanja (CERN). Gre za velikan
sko napravo, ki bo omogočUa pro
učevanje najmanjših atomskih del
cev in ki nima kakih pridobitve- 
nih teženj, ampak bo pospeševala 
koristno znanstveno raziskavo, ki 
je bila doslej monopol velesil ter 
bo omogočila evropski skupnosti, 
da se na tem področju osamosvoji. 
S to napravo bodo lahko doma v 
Evropi zaposlili številne raziskoval
ce ki so bili doslej primorani iska
ti zaposlitve drugod.

Svojo kandidaturo za gradnjo ta
kega velikega jedrskega pospeše
valca je predložilo 11 evropskih dr
žav, ki so članice take jedrske skup
nosti. V začetku je bilo predlože
nih kakih sto različnih krajev in 
samo Italija jih je predložila 17. 
Pozneje so skrčili njihovo število 
na 22 in med njimi sta ostala v 
Italiji Doberdob in Nardč. Pri na
daljnji izbiri se je število kandi
datov skrčilo na 9 ter je odpadla 

j tudi kandidatura za Nardo ;n je 
v Italiji ostala samo kandidatura 
Doberdoba. Iz poluradnih virov se 
je izvedelo, da ima Doberdob zelo 
dobre pogoje za tako napravo ter 
so ga uvrstili med dva ali tri naj
bolj primerne kraje. Pri tem ko
misija upošteva najrazličnejše ele
mente kot stalno klimo, trdnost tal, 
bližino morja, razne osnovne na
prave, kot so za Doberdob bližina 
pristanišča v Trstu in Tržiču, le
tališče v Ronkah. železniška pove
zava, ceste in električna energija; 
kot prednost velja tudi bližina med
narodnega zavoda za fizikb, ki je 
v Trstu ter mednarodne agencije 
za atomsko energijo, ki ima svoj 
sedež na Dunaju.

Do pred kratkim še niso bili zna
ni dokončni kriteriji za izbiro kra
ja, niti ni bila pripravljena med
narodna konvencija, na osnovi ka
tere naj bi gradili to velikansko 
jedrsko napravo. Prav tako še ni 
bil dogovorjen finančni del progra
ma, ki je v začetku predvideval 300 
milijard za gradnjo in še 60 mili
jard za delovanje celotne naprave, 
kar pa bo po zadnjih cenitvah sta
lo še več.

Rimska vlada je pozvala pred
sedstvo mednarodne organizacije, 
naj bi čimprej rešili te probleme in 
naj se obme do večjih držav, da

oziru pritičejo. Dne 14. decembra 
lani so na zborovanju delegatov 
včlanjenih držav v Ženevi z veliko 
večino izrazili pripravljenost, da se 
izvede pripravljeni načrt. Ta sklep 
morajo sedaj odobriti parlamenti 
prizadetih držav. S tem je bil stor
jen prvi korak.

Ostaja odprt še vedno problem 
izbire kraja za gradnjo jedrskega 
pospeševalca, kar pa ni odvisno od 
italijanskih predstavnikov in ki ga 
bodo morali tudi v kratkem rešiti, 
verjetno spomladi.

Od izgradnje protosinhrotrona na 
goriškem Krasu bi imele koristi in
dustrija, obrtništvo in druge de
javnosti, dalje delavci in tehniki 
in posredno vse gospodarstvo v na
ši pokrajini, številnim mladim di
plomiranim tehnikom ne bi bilo 
več treba v tujino za zaposlitvijo. 
Naši pasivni obmejni pokrajini bi 
se odprle nove možnosti razvoja, 
ker bi s tem v zvezi morali odpra
viti omejitve vojaških služnosti, 
vsaj na enem delu pokrajine.

Ti in drugi razlogi ter bližnja 
dokončna odločitev so narekovali 
pokrajinskemu odboru potrebo za 
sklicanje tega sestanka, kjer naj 
bi se dogovorili za sestavo resolu
cije, s katero bomo pozvali rimsko

vlado, naj končno tudi uradno po
stavi edino kandidaturo Doberdoba, 
odpravi omejitve vojaških služno
sti in izvede vse tiste ukrepe doma 
in na mednarodnem področju, ki 
bi lahko pripomogli za dosego tega 
cilja ob še vedno ostri mednarod
ni konkurenci.

Po svojem poročilu je predsednik 
dr. Chientaroli prečital resolucijo, 
kot jo je sestavil pokrajinski odbor 
in o kateri bomo obširneje poroča
li jutri.

O njej se je nato razvila debata, 
v katero so posegli župani Marti
na iz Gorice, Fabris iz Škocjana, 
Portelli iz Gradiške, deželni sveto
valec Cocianni in pokrajinski sve
tovalec Menichino, ki so predlagali 
nekatere dodatke, kateri so bili 
sprejeti kot priporočilo. Predsednik 
je tudi obljubil, da bodo po mož
nosti izročili resolucijo na pristoj
nem mestu v Rimu direktno, ko bo 
posebna delegacija te dni odšla v 
Rim tudi v zvezi z drugimi gori- 
škimi problemi. Resolucijo so na
to odobrili soglasno.

Naj dodamo, da so bili prisotni 
poleg županov z Goriškega tudi po
krajinski odborniki, deželni in po
krajinski svetovalci, goriški poslan
ci pa so poslali solidarnostne brzo
javke.

IZ BENEŠKE SLOVENIJE

Skoro 340 tisoč ljudi 
prešlo mejo v decembru

To je doslej največje število prehodov 
od uvedbe maloobmejnega prometa

Maloobmejni osebni promet na 
področju Beneške Slovenije je v 
preteklem decembru dosegel naj
višjo mesečno raven v vsem obdob
ju odkar je bil uveden tak promet 
po videmskem sporazumu, se pra
vi od avgusta 1955 pa do danes

Po podatkih obmejne policije te
ga področja so namreč našteli kar 
339.514 prehodov oseb v obeh sme
reh. Od tega odpade na prehode s 
prepustnicami in dvolastniškimi 
dovoljenji 195.298 oseb, na preho
de s potnimi listi pri Stupici pa 
144.216 ljudi.

S potnimi listi je potovalo na 
drugo stran 133.297 italijanskih in 
10.918 tujih državljanov, povečini 
Jugoslovanov. Z navadnimi pre
pustnicami je šlo na drugo stran 
nekaj nad 161.000 italijanskih In 
skoro 32.000 jugoslovanskih držav
ljanov. Tudi od teh je šla večina 
preko mejnega prehoda pri Stu
pici, in sicer 192.334 potnikov; na 
ostalih prehodih so zabeležili na
slednje število: Učeja 667, Polava 
626, Mišček 584. Prosnid 684 in So
larji 373 prehodov.

Važnost tega rekorda je še toli
ko bolj pomembna, če upoštevamo, 
da so slabe vremenske prilike pred
stavljale v decembru precejšnjo o- 
vlro v prometu, saj so na prehodu 
pri Stupici večkrat namerili po 10 
do 16 stopinj pod ničlo.
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VESTI Z ONKRAJ MEJE

Na Goriškem najbolj uspešna 
večja gospodarska podjetja

Med temi je cementarna v Anhovem ter tovarna pohištva v Novi Gorici ■ Pocenitev ne
katerih vrst mesa - Dve izdaji «Primorskih novic» - Arheološke najdbe v Ajdovščini

Ob začetku novega poslovnega le. 
ta, ki je obenem tretje leto izvaja
nja gospodarske reforme v Jugosla
viji, ugotavljajo v novogoriški ob
čini, da so najbolj uspešna večja 
in dobro organizirana podjetja. K 
nadpovprečno dobrim rezultatom, 
ki so jih posegli na območju obči
ne, kjer je bila proizvodnja lani kar 
za 16 odstotkov višja kakor leto 
prej, sta zlasti veliko pripomogli 
tovarna cementa in salonita v An
hovem ter tovarna pohištva v No
vi Gorici. Obe podjetji sta močno 
dvignili proizvodnjo ter povečali 
sklade. Da bi bili tudi vnaprej 
uspešni, sta posvetili posebno po
zornost nadaljnjim tehnološkim iz
boljšavam proizvodnje ter prouče
vanju trga.

Medtem ko tovarna pohištva od
pira svoja vrata predvsem vrsti 
manjših kooperantov, pa v tovarni 
cementa in salonita v Anhovem 
razmišljajo o gradnji nove cemen-
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ZIMA VEDNO B0U TRKA NA VRATA

Včerajšnji sneg v Gorici 
povzročil težave v prometu
Zaradi previdnosti voznikov prav malo nepomembnih nesreč - Mraz nikakor noče odjenjati

lilftO «1 KIS« PKOSEH
predvaja danes, 11. t. m., s pričetkom ob 19.30 Cinemascope 
Tcchnicolor pustolovski film:

LA VALLE DELL ’ORSO
(DOLINA MEDVEDA)

*8rajo: CLINT VVALKER, MARTHA HYER in KENNAN WINN

Včeraj zjutraj je bila vsa Gori
ška prekrita s tanko plastjo snega, 
ki je zapadel že v sredo zvečer. Na
letaval je tudi včeraj dopoldne, 
vendar zaradi prehudega mraza ni 
bilo izdatnejših padavin, čeprav 
ga je bilo malo, je sneg spravil voz
nike v hude škripce. Ceste so bile 
drsljive ter Je že prav rahel vzpon 
predstavljal trdo preizkušnjo za voz
nike in stroje. Prometnih nesreč 
skoraj ni bilo, sem pa tja je kakšno 
vozilo trčiio zaradi prekratke var
nostne razdalje, vendar hujše ško
de ni bilo. Le na cesti v Gradež se

je prevrnil avtomobil, potniki pa 
se niso poškodovali.

Sneg in poledica sta marsikate
rega voznika pripravila do tega, da 
se je poslužil javnih prevoznih 
sredstev. Mestni stražniki na mo
tociklih so že navsezgodaj obšli vse 
kritične točke ter jih nemudoma 
sporočili občinskim delavcem, da so 
jih posuli s peskom in kemičnim 
preparatom za topljenje snega. Ob
činski delavci so delali ves dan ter 
posuli dobršen del poti. Kljub te
mu so na primer vzponi v Ul. Bri
gata Casale, Silvio Pellico, cesta
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DOPOLNILO TRGA

Na vogalu pred županstvom v 
Gorici dokončujejo notranje pro
store velike nove palače, ki jo je

otroško konfekcijo (Kosič) ter pa
pirnico in trafiko v novi pasaži, 
ki povezuje ulici Roma in Mazzini.

zgradilo podjetje Caselgrandi. VI Nova zgradba predstavlja lepo do- 
pritličju so že odprli trgovino z j polnilo na trgu pred županstvom.

v Ločnik in še nekatere spravljali 
v težave vozila vseh vrst in tež. 
Samo zares previdni vožnji se Je 
zahvaliti, da ni bilo večje škode 
in človeških žrtev.

Mestni stražniki so že zgodaj zju
traj opozorili vse lastnike poslopij, 
ki imajo pročelja na cesto, da so 
dolžni odstraniti sneg s pločnikov. 
Ker ga ni bilo veliko in je bil pu
hast, delo ni bilo naporno. Marsi
kateri so pločnike posuli z žaga
njem ali pepelom.

Na državnih cestah Je bilo vče
raj zjutraj zelo malo prometa. 
Mnogi so odgodlli vožnje v Trst ali 
Videm, če pa so že zaradi dela in 
nujnih opravkov morali na pot, so 
se poslužill železniških zvez. Vož
nja po teh cestah je bila dokaj 
nevarna zaradi snega. Bolje so jo 
opravili vozniki s posebnimi snež
nimi gumami ali verigami.

Včeraj popoldne je začela pihati 
v Gorici burja; sunki so dosegli 
morda kakih 20 do 30 km na uro 
Na letališču v Ronkah so zabele
žili najhitrejši sunek 36 km na uro. 
Hujše je bilo v Ajdovščini, kjer je 
včeraj pihala z brzino nekaj nad 
90 km na uro. Na Lokvah je bur
ja pihala z rahlim metežem, ki je 
popoldne docela prenehal.

Pevci iz Ronk 
na tržaškem radiu

Jutri, v petek, ob 18. uri bo na 
slovenski oddaji tržaškega radia na
stopil moški pevski zbor «Srečko 
Kosovel«, ki ga vodi pevovodkinja 
Pavlina Komelova. Pevci so se mar
ljivo pripravljali, saj je to njihov 
prvi nastop po radiu. Kako se bo
do odrezali pa bodo sodili njihovi 
prijatelji in znanci iz Ronk in Kra
sa. ki jih bodo prav gotovo poslu 
šali pri svojih sprejemnikih.

t1. mislijo pobudniki dveh izdaj, da 
bo moč list s tem vsebinsko izbolj. 
šati ter ga bolj približati bralcem. 
V ta namen so izvedli pri listu ne
katere kadrovske spremembe. Za
poslili so tudi nekaj novih ljudi.

Primorske novice imajo sedaj ka. 
kih 13.000 izvodov, naklade. Videti 
je, da obstajajo na Primorskem še 
precejšnje možnosti za njihovo raz
širjanje.

* * •

V Ajdovščini izvajajo še nekaj 
let obsežna arheološka raziskova
nja. Pobudnika raziskav sta Goriški 
in Narodni muzej iz Ljubljane. Vsa. 
ko leto odkrijejo nekaj novega, 
kar pomaga razvozlavati preteklost 
tega osrednjega središča Vipavske 
doline. Letos so denimo v raziska
vah odkopali dva antična grobova 
ter srednjeveški vodnjak.

Raziskovalci uspešno sodelujejo 
z urbanisti. Tako nastajajo na kra
jih, ki imajo bogate ostanke sta
rih zgradb, nova sodobna stano
vanjska in druga poslopja grajena 
v duhu, ki ustreza okolju.

tarne, s katero bodo vsaj podvojili 
dosedanjo proizvodnjo. Dela so že 
v raziskovalni fazi, vendarle pod
jetje razpolaga z dokajšnjim de
narjem, ki ga namerava vložiti v 
novi obrat.

Vzporedno z razvijanjem proiz
vodnje razmišljajo v novogoriški 
občini tudi o združevanju nekaterih 
trgovskih podjetij. K sedanjemu 
Grosistu — Gorica, ki ima večji 
del trgovskega prostora, se bo ver. 
jetno pridružilo nekaj manjših spe
cializiranih podjetij. Predvidevajo, 
da bo v končni fazi dosegla letna 
realizacija tega podjetja okoli 20 
milijard dinarjev. Povečana mate
rialna osnova bo omogočila tudi 
nadaljnja vlaganja v modernizaci
jo trgovskih lokalov.

* • *

Velika ponudba klavne živine v 
večini proizvajalnih središč je spro
žila v Jugoslaviji živo težnjo po 
zniževanju cen mesa. Doslej so tr
govska podjetja kljub znižanim od. 
kupnim cenam zadrževala v mes
nicah razmeroma drago meso. To 
ima seveda za posledico razmero
ma nizko potrošnjo. Prav zadnje 
dneve pa smo slišali večje zahte
ve za zmanjševanje cen. V Novi 
Gorici bodo po sporazumu, ki je 
bil dosežen med občinsko skupšči
no in drugimi zainteresiranimi, od
slej prodajali nekatere vrste mesa 
ceneje. Tako se bodo znižale cene 
govedi, starejši od treh let, v po
vprečju za 81 dinarjev. Cena v mes
nicah bo znašala 1035 dinarjev. Me
so različnih kakovosti bo imelo 
različna znižanja. Znižana bo tudi 
cena svinjskega mesa in sicer v 
povprečju za 50 dinarjev pri kg.
Tako ga bodo prodajali po 1300 
dinarjev. Meso mlajšega goveda 
boljše kakovosti pa bo ostalo pri 
starih cenah. Tudi pri proizvajalcih 
cene tega goveda namreč niso bi
stveno padle.

* * *

S prihodnjo številko, ki izide 13. 
januarja, bodo začele Primorske 
novice izhajati v dveh izdajah. S 
tem se uresničuje težnja po tem, 
da bi tako Goriška kakor Kopr
sko našli v listu več prostora. Hkra-
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S SEJE ODBORA SPD

Nova publikacija 
o Krasu

V kulturnem središču Stella Ma- 
tutina v Ul. Nizza v Gorici bo v 
torek 16. t.m. ob 21. uri tržaški li
terarni kritik prof. Adriano Mer- 
canti predstavil goriškemu občin
stvu novo publikacijo «Altopiano», 
ki ima naslov po našem goriškem 
in tržaškem Krasu. Publikacija bo 
Izhajala po dvakrat letno in je pr
vo knjigo pripravil Aurelio Ciacchi, 
za izdajo pa je poskrbela «Lettere 
europee« iz Trsta. Mercanti bo ob 
tej priliki prečital iz knjige tudi 
nekaj najbolj zanimivih odstavkov.

V Novi Gorici 
razstavlja Hmeljak

Jutri, v petek, 12. januarja ob
19.30 bodo v razstavnem prostoru 
skupičinske avle v Novi Gorici od
prli slikarsko razstavo del Vlada 
Hmeljaka iz Šempetra. Razstava bo 
odprta vsak dan do 22. januarja.

Planinski ples v Gorici 
bodo priredili v februarju
Na družabnem večeru bodo prikazali lepote naših gora
Odbor Slovenskega planinskega 

društva v Gorici je imel te dni 
sejo, na kateri so proučili tekoče 
društvene zadeve.

Precej obširno so obravnavali tu
di prireditev planinskega plesa, ki 
naj bi ga imeli v Prosvetni dvora
ni v Gorici, na Verdijevem korzu, 
po možnosti zaunjo predpustno so
boto, se pravi dne 24. februarja. 
Odborniki so sklenili, da bodo po
sebnemu pripravljalnemu odboru, 
v katerega bodo povabili zlasti 
čimveč mlajših članov, da pripravi 
vse potrebno, ia bi planinski ples, 
ki je že lani prav lepo uspel, do
segel enak ali pa še večji uspeh 
tudi letos. Pripravljalni odbor bo 
nedvomno imel precej dela tudi s 
primerno ureditvijo dvorane, da bi

ustvarili v njej pravo planinsko 
vzdušje, ki tako prija plesalcem in 
je bil vedno eden glavnih nagibov 
za dober obisk takih plesov. Pri
pravljalni odbor se bo v kratkem 
sestal na posvet in proučil vse mož 
nosti za izvedbo take plesne za
bave.

Na seji je bil govor tudi o dru
žabnem večeru, ki ga bo društvo 
priredilo za svoje člane in prijate
lje. Pogovorili so se tudi o progra
mu za tak večer, ki naj bi prika
zal v besedi in sliki delovanje 
društva in njegovih članov, poseb
no glede na gorske podvige in s 
prikazom lepot naših Julijcev in 
drugih gora. Če bo prvi tak večer 
dobro uspel, bodo po vsej verjet
nosti tako prireditev ponovili.

IZ PODBONESCA

Zakaj naj bi občina 
prodala hrib Mija?

Podboneški župan Ch-aijudini je 
na zadnji izredni občinski seji lan
skega leta postavil predlog, naj ga 
občinski svet pooblasti, da se lah
ko pogaja z deželo za prodajo ob
sežnega občinskega zemljišča (goz
dovi ln pašniki). V vseh krajevnih 
listih in celo s posebnimi oddaja
mi televizije so prikazovali, kako 
bi bilo umestno, da se občina od- 
križa teh težko dostopnih zemljišč, 
ki jih stari ljudje ne morejo več 
izkoriščati, a mladih ljudi ni več, 
ker so na delu v emigraciji.

Zamisel dežele, njenih odborni
kov in strokovnjakov je, da oj hrib 
Mija v deželnih rokah donašai ko
risti celi tej pokrajini, ker bi ga 
pogozdili in v njem celo osnovali 
lovski rezervat za turistični ,ov že 
pred občinsko sejo so hodili okoli 
starejših kmetovalcev in jih pre
pričevali kako velike koristi bi 1- 
mela občina od prodaje Mije. no
beden pa ni povedal, kakšne naj 
bi bile te koristi. Razen odkupni
ne, ki pa se pri sedanjem skozi ln 
skozi pasivnem upravljanju obči
ne ne bo nič občutila, ne bodo 
imeli podboneški Občinarji nič dru
gega kot golo izgubo. Gozd lahko 
raste in se pogozduje tudi v ob
činski režiji s sodelovanjem gozd
nih inšpektoratov. Lovski rezervat 
že imajo v občini in se je dobro 
obnesel ter so ga deležni vsi šte
vilni lovci v občini. Ko bo Mija 
prodana, se zapro vrata domačim 
lovcem in tolikim drugim ugodno
stim, ki bi jih dajal gozd domači
nom. če se bo kdaj posrečilo za
ustaviti emigracijo, ne bo mlad' rod 
imel nobene koristi od deželne Mi
je, kot Jo je imel stari od podbo- 
neške Mije.

Se Je čas, da ljudje opozarjalo 
svojega župana, da bolje čuva ob
činske interese in da se občina ne 
sme bati. da ji bo dežela zaradi 
tega odrekla nadaljnje zakonite 
prispevke.

Občinski svetovalci so na ome
njeni seji tudi sklenili da občina 
predloži deželi prošnio za deželni 
prispevek za ureditev kanalizaci
je v nasellih Kal. Arbeč Zaootok, 
Gorenja vas. Sč!ele. Vrh. Log. Pod- 
varh. Tarčet Pa venrlarne. rta p1 
morali dati Milo zato. da. oobiio 
kanalizacijo?' Odobrili so tudi na
črt za gradnjo vodovoda v Sč’glah.

Natečaj n asistenta 
v kemičnem laboratoriju

Pokrajinska uprava je razp^aia 
natečaj s pismenimi in ustmenimi 
izpiti na mesto asistenta v kemič
nem oddelku zavoda za higieno in 
profilakso v Gorici. Prošnje na kol- 
kovanem papirju za 400 iir je tre
ba vložiti pri tajništvu pokrajin- 
"'ke uprave v Gorici najkasneie 
do 12. ure dne 29. februarja. Za
četna plača je določena na 1.6 mi
lijona lir plus po zakonu predpisa
ne doklade.

Vsa podrobnejša pojasnila lahko 
dobijo prizadeti na tajništvu po
krajinske uprave v Gorici, Korzo 
Italia 55. Prosilci morajo imeti tu
di diplomo iz kemije.

Ooricn
VERDI. 17.00: ((Commissario non 

perdona», G, Barray in F. Cadet. 
Francoski kinemaskope v barvah

CORSO. 17—22: «E venne la not- 
te», Michael Caine in Jane Fonda, 
ameriški kinemaskopski barvni 
film.

MODERNISSIMO. 16.30-22: «Apie- 
di nudi nel parco», Jane Fonda 
in R. Redford. Ameriški barvni 
film.

CENTRALE. 16.30-21.30: «Agente
speciale L. K.», R. Danton in Be- 
ba Lončar (jugoslovanska igral
ka). Kinemaskope v barvah

V1TTORIA. 17.15-21.30: «Ceneren- 
t°la», Walt Disneyeva barvna sli
kanica. Sledi «Disneyland m tut- 
te le stagioni», v barvah,

I rž ir
AZZIKKO. 17.30—22: «Quarto pote. 

re», Orson Welles
EXCELMOR. 16—22: «7 volte don- 

na», S. M. Laine, V. Gassmar in 
P. Seller.

PRINCIPE. 17.30—22: «Ii ritorno 
del pistolero)), Robert Ta.vlor, v 
barvah.
/{nnkr

RIO. 19—21.30: «X 77 ordine dr 
uccidere«, G. Barry in Silva Ko- 
ščina.

DEŽURNE LEKARNE 
GORICA

Danes ves dan in ponoči je od
prta lekarna SORANZO, Verdijev 
korzo 57 - tel. 28-79 

TR2IC
Danes ves dan in ponoči je od

prta lekarna «S. Nicolo« — dr. Ser. 
gio Olivetti, Ul 1 maggio 94 — tel 
73-328.

RONKE
Ves dan in ponoči je odprta le

karna «AlTAngelo», dr. Olivetti, Ul. 
Roma 23, tel. 72393.
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NOGOMETNO PRVENSTVO III. AMATERSKE KATEGORIJE

Slabo vreme, blatna igrišča in... sodniki 
V zadnjem kolu dve točki le za Primorje

Prekinjena tekma Breg - Libertas Prosecco - Prosečani na drugem 
mestu v lestvici - Uspešna serija rezultatov trebenskih nogometašev

slabše (7 tekem, 2 točki). Položaj 
v lestvici torej ni zadovoljiv. Eki
pa pa ima možnosti, da lahko svoj 
položaj v nadaljnjih tekmah zbolj-

Slabo vreme, blatna igrišča ter 
deloma sodniki so bili glavni juna
ki zadnjega kola III. amaterske ka 
tegorije. Sreča v nesreči je bila v 
tem, da je bilo nekaj srečanj v so
boto ter smo tako lahko zabeležili 
v «L» skupini le eno prekinjeno 
tekmo, in sicer Breg — Libertas 
Prosecco. Izidi naših enajsteric nas 
niso zadovoljili. Vsekakor pa ne 
moremo mimo tega, da zopet po
kličemo na dan sodnike. Več ne
delj smo namreč opazovali gospode 
s piščalko ter moramo povedati, da 
so nas ti le deloma zadovoljili. Ne
katere napake teh gospodov pa so 
drago stale enajsterice.

Prvenstvo se vsekakor nadaljuje. 
Ekipe bodo skušale v povratnem 
delu popraviti spodrsljaje prvega de
la. Sodniki pa? To je poglavje za
se. Večkrat smo že o njih pisali. 
Morda za mnogo teh prvenstvo III. 
kategorije nima posebne važnosti.

In če bi se ti sodniki končno le 
potrudili, bi bila III. amaterska 
kategorija res na višini.

PRIMOREC — AURISIN A 
(zaslužena točka)

Enajsterica Primorca ie v nede
ljo sprejela v goste solidno enaj
sterico Aurisine, ki je že po prvih 
udarcih prešla v vodstvo. To ni po
trlo Trebencev, ki so se mirno or
ganizirali ter s hitrimi protinapa
di (pri čemer je zablestel Teodor 
Možina) odgovorili. In prav s tem 
so v prvi minuti drugega polčasa 
izenačili. Tako je Aurisina morala 
pritisniti, če je hotela še upati na

SKUPINA «L» SKUPINA «M»
Rezultati: Rezultati:

Roianese - Zarja 0:0 Esperia - Campanelle 1:4
Primorec - Aurisina 1:1 Flaminio - 3. Anna 1:2
Alabarda - Gretta 1:0 Lib. Barcolana - Edera B 4:2
Breg - Lib. Prosek — Don Bosco - Coop —

Primorje - Rupingrande 1:0 Zaule - Virtus —

Union - Tecnoferramenta 2:4 Lib. Opčine - S. Sergio —
LESTVICA LESTVICA

Breg 10 7 2 1 25:9 16 S. Anna 11 8 3 0 27:4 19
Aurisina 9 6 12 15:4 13 Flaminio 10 8 1 1 27:5 17
Primorje 10 6 1 3 13:8 13 Lib. Barcol. 9 6 2 1 22:6 14
Lib. Prosek 9 5 2 2 21:11 12 Campanelle 10 6 1 3 25:10 13
Tecnoferr. 9 5 2 2 16:11 12 Virtus 8 4 4 0 11:7 12
Rupingr. 10 2 6 2 12:12 10 Lib. Opčine 7 3 1 3 8:17 7
Zarja 10 3 4 3 12:12 10 Zaule 10 3 1 6 7:21 7
Alabarda 10 5 0 5 11:12 10 COOP 10 3 1 6 10:21 7
Roianese 11 2 4 5 10:19 8 Don Bosco ’ 1 1 4 6 10:17 6
Union 11 2 3 6 12:18 7 S. Sergio 8 1 2 5 10:19 4
Primorec il 2 3 6 9:12 7 Esperia 9 1 2 6 10:20 4
Gretta 10 1 0 9 5:34 2 Edera B 11 1 2 8 9:28 2

celotni izkupiček. Odgovor nabre- 
žinskih nogometašev pa je bil ne
organiziran. Vsak tak živčen na
pad je obramba Primorca z Edi
jem Kraljem na čelu odbijala. In 
s tem sta se enajsterici ob trikrat
nem žvižgu znašli pri stanju 1:1.

Trebenska enajsterica je tako še 
enkrat presenetila in zasluženo os
vojila točko. S tem srečanjem je 
Primorec zaključil prvi del prven
stva in končal na predzadnjem me
stu v lestvici. Po slabem začetku 
so namreč Trebenci v zadnjih ne
deljah znatno bolje zaigrali, kar 
priča dejstvo, da so v zadnjih 4 
tekmah osvojili kar 6 točk, medtem 
ko so si v prejšnjih sedmih tek
mah nabrali le eno boro točko.

• ••Danes govorimo o
V zadnjih letih je število slovenskih nogometnih društev zelo 

naraslo, saj jih je kar šest na Tržaškem in 2 na Goriškem. Ven
dar pa se prav pri tem športu pojavljajo iz dneva v dan naj
različnejši problemi, katerih npr. pri odbojki ne opažamo. Zakaj?

NAŠ PROBLEM: NOGOMET
Nogometni rezultati n-ših ekip so razmeroma slabi. Res je, 

da je finančni položaj naših društev večkrat kritičen, vendar to 
ni zadosten razlog. V II. amaterski kategoriji sta samo dve 
društvi: Juventina in Vesna, ki pa je na dnu lestvice. Tudi v 
III. kategoriji ni položaj preveč rožnat, še Breg, ki ima možnost 
za napredovanje, je v zadnjih tekmah razočaral.

Drugo vprašanje, katerega je treba proučiti, je občinstvo. Pra
vilno je, da vsakdo navija za svojo ekipo, s tem pa ni rečeno, 
da mora postati njegovo vedenje necivilizirano ali celo žaljivo. 
Zaradi tega morajo tudi društva plačevati večje ali manjše globe, 
kar samo otežkoča delo vodstva in negativno vpliva na federa
cijo.

Vendar pa mislimo danes nakazati drugi problem, ki je po
stal letos še posebno pereč. Ob začetku letošnjega nogometnega 
prvenstva se je razvilo precej di skusi j o tem, katero društvo je 
slovensko in katero ne. Do natančne definicije ni mogoče priti 
m je tudi mi ne moremo dati. Vendar smo povprašali za mnenje 
dva vidnejša predstavnika našega športa in jima zastavili dve 
vprašanji:

1. Kakšno društvo smatrate vi za slovensko: tako, ki uvršča 
samo slovenske tekmovalce, ali tako, katerega ime in vodstvo 
stži slovenska?

— S. Sedmak, predsednik Primorja: «Glavno je, da je ime 
slovensko in da so igralci večinoma domačini; predvsem pa mo
rajo vsi tekmovalci ,čutiti’ društvo.«

— Prof. B. Pavletič: «Društvo, v katerem so sami slovenski 
tekmovalci, je slovensko. Ce so v njem tudi tekmovalci drugih 
narodnosti, je mešano društvo. Za oznako društva pa ime m od
ločilno.«

2. Ali so po vašem mnenju za našo manjšino koristna dru
štva z igralci mešanih narodnosti? — Z drugimi besedami: ali 
je bolje, da vključujejo vodstva društev v igro zgolj igralce slo
venske narodnosti ne glede na rezultate, ali da najemajo tuje 
igralce, da bi izboljšala rezultate?

— S Sedmak: «Po mojem mnenju je koristneje, če slovensko 
društvo napreduje v višjo ligo in ponese tja svoje ime, pa čeprav 
mora za to uporabiti nekaj tujih igralcev.«

— Prof. Pavletič: «Rezultat ne sme biti glavni cilj nobenega 
športnega društva Pomembnejša je njegova notranja vsebina, to 
je predvsem etična načela športa, za manjšinska društva pa tu
di, da družijo člane manjšine»

ROIANESE — ZARJA 
Prvič brez gola

Na tujem igrišču, brez Baldassi- 
na in Scocca je neodločen rezultat 
dobrodošel. Ce pa pogledamo igro 
kot tako, bomo ugotovili, da je bil 
neodločen izid skromno plačilo za 
Bazovce. Igralci Zarje so tako še 
enkrat nezadovoljni zapustili igri
šče. Razlog? Slab sodnik, ki je 
precej oškodoval Bazovce, ki so si
cer dobro zaigrali, a so si zapravili 
nekaj izrednih priložnosti. Najugod
nejšo je seveda imel Pasqualisr ki 
je malo pred koncem zastreljal 
enajstmetrovko. Bazovci so tako pr
vič v tem prvenstvu zapustili igri
šče, ne da bi njihova prva vrsta 
dosegla kak gol. Delna uteha naj 
bi bila ta, da so Bazovci ohraniii 
nespremenjen položaj v lestvici.

UNION —
TECNOFERRAMENTA

Stara hiba . . .
Podlonjerci so na domačih tleh 

zopet doživeli grenkobo poraza. V 
vrstah Podlonjercev je zopet prišla 
na dan stara hiba: prepiri, neres
nost. Po prvem polčasu se namre-' 
Falconetti ni predstavil na igrišče. 
Stanje je bilo tedaj 1:1. In nato se 
je celo Poropatu posrečilo, da je 
povedel svoje. Vse je kazalo, da bo 
Union osvojil obe točki. V zadnjih 
10’ pa se je zgodilo nemogoče. Tec- 
noferramenta je kar trikrat prese
netila obrambo Podlonjercev in tri
krat presenetila Cemigoia, ki je si
cer kriv za prejete gole. S tem sre
čanjem so tako tudi Podlonjerci za
ključili prvi del prvenstva. Union 
je dobro startal (4 tekme, 5 točk), 
nato pa je moštvo igralo vedno

ša, toda prej bo morala skušati od
praviti tisto staro «hibo». Ce jim 
bo to uspelo, tudi rezultati ne bo
do izostali.

PRIMORJE- RUPINGRANDE 
Pomembna zmaga

Primorje je zopet na domačih 
tleh osvojilo obe točki. Prosečani 
so se tokrat srečali z žilavo enaj
sterico Rupingrande ja. Predvideva
nja pa niso bila preveč nadobud
na za domačine in zato je zmaga 
tem pomembnejša in dobrodošla.

Rdeče-rumeni so, kljub nepopol
ni postavi, že v prvem delu z Boi- 
com pretresli mrežo gostov. V na
daljevanju pa so Prosečani brani
li rezultat ter so s hitrimi proti
napadi skušali priti do gola A to 
jim ni uspelo, ker je prva vrsta 
zapravila nekaj ugodnih priložno
sti.

Ti dve točki sta tako dali mož
nost Primorju, da se je vsidralo 
na drugo mesto v lestvici, in sta 
seveda dah mnogo upanja ... navi
jačem.

VELESLALOM V GRINDELWALDU

Kanadčanka Nancy Green 
pred Marielle Goitschel

Švicarka Bochatay na tretjem mestu
GRINDELWALD, 10. — Kanad

čanka Nancy Green je osvojila pr
vo mesto v veleslalomu v Grin- 
delwaldu. Green je premagala vse 
svoje običajne nasprotnice, med 
katerimi Marielle Goitschell in 
«presenetljivo» Švicarko Fernande 
Bochatay.

Kanadčanka je s to zmago konč
no zablestela in postavila resno 
kandidaturo za osvojitev svetovne
ga naslova.

Vrstni red:
1. Nancy Green (Kan.) 1’23”29
2. Marielle Goitschel (Fr.) 1’23”89
3. Fernande Bochatay (Šv.) 1’24”13
4. Gertraud Gabi (Av.) 1’25”16
5. Florence Steurer (Fr.) 1’25”39
6. Divina Galica (VB) 1’25”42
7. Kiki Cutter (ZDA) 1’25”83
8. Rosi Mittermaier (Nem.) 1’26”18
9. Burgl Faerbinger (Nem.) 1’26’’21 

10. Wendy Allen (ZDA) 1’26”47

HITROSTNO DRSANJE

Borovi košarkarji so v nedeljo klonili skromnemu POM iz Tržiča.
Na sliki posnetek tekme. Aleksander Sirk skuša ujeti odbito žogo
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TRENTO, 10. — V soboto in ne
deljo bodo v Madonna di Campi- 
glio vsi najboljši predstavniki med
narodnega hitrostnega drsanja. Med

drugimi bodo nastopili: Gunther, 
ki je že dvakrat osvojil «Nicoldijev 
pokalu, Keller, ki je pravkar ize
načil rekord Sovjeta Gršina na 
500 m (39”5).

MILAN, 10. — V Milanu so da
nes predstavili novo kolesarsko e- 
kipo «Pepsi-Cola», ki jo v bistvu 
sestavljajo vsi kolesarji, ki so lani 
nastopili za Vittadello. Ti so: Dan- 
celli, Ba-ttistini, Baldan, Bongiotii, 
Imerio Masšignan, Aldo Moser, Pa- 
nizza, Pifferi, Polidori in Schiavon.

ITALIJANSKA PRVENSTVA

Po lepem nedeljskem nastopu 
borovci tokrat v Brescio

Jurkič: «Pred tekmo nihče od nas si ni upal misliti na 
zmago, nato pa...» - Tržaški gasilci solidno napredujejo

Borovci so v nedeljo želi ponoven 
uspeh v Bologni. Sicer niso osvo
jili zmage, zapustili pa so pri do
mačem občinstvu popolnoma zado
voljiv vtis, saj jih je to po konča
ni tekmi — ob odhodu v slačilni
ce — pozdravilo z burnim ploska
njem.

Zadovoljni z nedeljskim nasto
pom? smo vprašali kapetana in tre
nerja Jurkiča.

kZ igro seveda, z rezultatom pa 
nekoliko manj. Sicer pa je bila igra 
tako izenačena in tako napeta, da 
bi lahko zmagali tako oni kot mi. 
So oni pač...»

Precej govorijo o asimilaciji no

vega sistema, ki naj bi v veliki | vrste, spreminja ritem igre, skrat- 
meri pripomogel do uspešnih na- ka, da moštvu zaželenega ritma.

............................................ ..............................................................................................................................................................................................nmuu

V NEAPLJU ZA EVROPSKI NASLOV

Banani po točkah 
premagal Ben Alija
NEAPELJ, 10. — Salvatore Bur- 

runi, 35-letni sardinjski boksar, je 
v Neaplju pred številnim občin
stvom po točkah odvzel španskemu 
boksarju Mimounu Ben Aliju ev
ropski naslov petelinje kategorije. 
Ben Ali ima 32 let in je osemkrat 
branil evropski naslov.

Srečanje je bilo tehnično in ago- 
nistično povsem veljavno. Oba bo
ksarja, ki imata za seboj že dol
go izkušenj, sta do konca sreča
nja dala vse iz sebe, ne da bi pri 
tem zagrešila vidnejših taktičnih 
napak, žilav kar se da Španec, teh
nično bolje nadarjen Italijan.

Salvatore Burruni je začel dobro. 
Do osme runde si je nabral rahlo 
prednost in je večkrat resno spra

vil v težavo nasprotnika, ki je re
agiral s svojim »uničujočim)) des
nim udarcem. In prav s tem je 
resno spravil v dvom izid sreča
nja, ko je v 9. rundi silovito uda
ril Burrunija v želodec. Italijan je 
razumno ustavil dvoboj in sodnik 
mu je odštel «osem sekund,). Pri 
tem pa je Burruni prišel do sape 
in predvsem do refleksov.

V nadaljnjih rundah je Italijan 
ostro reagiral in spravil v težave 
Španca, ki je v zadnji rudni iskal 
odločilen udarec za k. o. Ni mu 
uspelo.

Burruni je tako zasluženo osvojil 
— pri 35 letih — evropski naslov. 
Srečanje je sodil Nemec Kurt Hal- 
bach, ki je bil tudi edini sodnik 
glede določitve zmagovalca.

stopov?
«Sistem smo asimilirali že od vse

ga začetka prvenstva. Torej ni no
vost zadnjih nastopov.«

Prihodnji nasprotniki?
«Tudi tokrat bomo morali gosto

vati na tujih tleh. Odpotovali bomo 
v Brescio, kjer se bomo spoprijeli 
z Artigianijem ...»

... ki ni ravno najmočnejši?
«Ni nevaren, toda naša naloga ne 

bo lahka. Vsekakor upamo, da bo
mo dobro igrali.«

O tem ne dvomimo.

Plavi so torej v nedeljo dosegli 
važen uspeh. In ta je tem večji, 
kajti trenutno Borova ekipa ne pla
va ravno v najboljših vodah. Rav
nokar je zapustil moštvo Valter Ve
ljak. Ostalo je tako osem igralcev, 
od katerih dva (Fučka in Plesni
čar) ne moreta trenirati (delo in 
šola).

V nedeljo so plavi navdušili in 
tudi «mučili» bolonjsko občinstvo 
ki je s točko za točko, ki so jo osvo
jili plavi, vedno bolj trepetalo.

Če bi namreč plavi v Bologni 
osvojili dve točki, bi s tem resno 
handikapirali domačine, ki resno 
mislijo na vstop v A ligo. Po petih 
razburljivih setih so plavi popu 
stili. Domačini pa za priznanje so 
jim ponudili šampanjec...

Borovo moštvo torej, kljub vsem 
odsotnostim, odhodom, pomanjka
nja treninga, primernih prostorov 
itd. še vedno zdrži v B ligi in se 
celo poteguje za najvišja mesta. 
Kje je zasluga? Mislimo predvsem 
zato, ker si je moštvo nabralo to
liko izkušenj, na vseh mogočih 
igriščih in v vseh mogočih okolišči
nah, da trenutno lahko živi od te
ga. Igralci se «na pamet» poznajo.. 
Jurkič s svojo izkušenostjo urejuje I

Igor Orel je morda prav letos 
dosegel višek forme in tudi odboj
karske zrelosti. Plesničar je postal 
z Valterjevim odhodom prvi tol- 
kač. Odgovornost ni majhna. Vse 
kaže pa, da jo bo Plesničar tudi u- 
spešno opravil. Za ostale tri tol- 
kače pa mislimo, da niso še dose
gli, česa so v resnici zmožni. Vo
dopivec je mlad in se bo še nada
lje razvil. Od Uršiča (ki gotovo 
ima najboljše odbojkarske značil
nosti: postava) pa pričakujemo več. 
Fučka bo moral izpopolniti svojo 
igro. Rezervi: Vojko Mi jot in Klav
dij Veljak. Mi jot je neobhodno po
treben moštvu, tudi kot rezerva za
radi izkušenosti, ki si jo je nabral 
v teh letih. Klavdij je veliko upa
nje našega moštva. Ima odlične a- 
tletske sposobnosti, manjša mu iz
kušenost.

To je Borova ekipa, ki se bo teh
nično še izpopolnila Zato pa po
trebuje tudi sodelovanje svojih na
vijačev, ki so v zadnjih časih ne
koliko zanemarili Borove odboj
karje. Tega si res ne zaslužijo.

IZIDI
Čelana . Robur 
Ravalico - Libertas 
CRDA *Intrepida 
Bovoli - Bor 
Lestvica

3:1
3:0
3:1
3:2

Bovoli
Ravalico
Pagnin
Bor
CRDA
Libertas
Čelana
Artigiani
Intrepida
Robur

LESTVICA 
7 7 
7 
6 
7 
7 
7 
7 
6 
7 
7

21
19
14
16
Hi
12
11
6
8

1 6

7
5

10
12
15
14
14
15 
18 
21

PRVENSTVO D LIGE

Catania (Ponziana)
1 nedeljo

Med drugim je nogometna disci
plinska komisija izključila igralca 
Ponziane Catanio za eno nedeljo.

Kot je znano, je sodnik izključil 
Catanio med nedeljskim srečanjem
Ponziana — Saici.

* * *

MILAN, 10. — Med drugimi di
sciplinskimi ukrepi je športni sod
nik nogometne zveze v A ligi iz
ključil za eno nedeljo Vinicia (Vi- 
cenza) in Tomasinija (Brescia).

SPDT
SMUČARSKI TEČAJ 

V ČRNEM VRHU
Tudi letos SPD Trst organizira 

začetniški in nadaljevalni smučar
ski tečaj v črnem vrhu. Vse po
trebne informacije se dobijo v Ul. 
Geppa 9/II.

Ob tej priliki bo organiziran v 
črni vrh izlet z avtobusom. Vpiso
vanje v Ulici Geppa 9.

ODBOJKA
Tržaška moštva so v tem kolu B 

lige na splošno zadovoljila. V soboto 
je bil na sporedu derby. Tržaški 
gasilci so z neoporečnim 3:0, in 
kljub temu, da sta manjkala Dra 
gan in Venturi, premagali Liber 
tas. Seti — 15:8, 15:4, 15:13.

CRDA je gostovala v Forliju, 
kjer je s 3:1 odpravila domačo še- 
sterko Intrepida.

BOKS
FIRENCE, 10. — Evropski prvak 

mušnje kategorije Italijan Feman- 
do Atzori in njegov manager Adria
no Sconcerti sta odpotovala v Me
hiko. Dne 21. t.m. se bo Atzori spo
prijel z mehikanskim prvakom te 
kategorije Octaviom «Slavnim» Go
mezom.

* * *

RIM, 10. — Priznani prireditelj 
Adolfo Sabbatini je izjavil, da sre
čanja med evropskim prvakom «su- 
perwelter» kategorije Mazzinghi- 
jem in boksarjem ZDA McClure- 
jem ne bo, kajti Mazzinghi je pre
kinil trening, ker mora negovati 
bolno mater.

OBVESTILO 
ŠZ BOR

obvešča, da bo danes, v četrtek, 
ob 20.30 redna seja odbora. 

Prisotnost obvezna.
iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiniiiiiiig

CAROLE 
NIKAR
(Nadaljevanje s 3. strani)

— Ne, opravek imate tukaj m 
takoj sedaj, takoj!

ženska si je obliznila ustnice. 
Njen pogled je bil zelo čuden. Ni 
bil boleč...

Hitro je stopila v spalnico. Cal- 
lan je šel za njo in gledal, kako 
se pozibava v bokih. Ko sta pri
šla v sobo, je slekel suknjič in ga 
obesil na stol. Preden se je obrnil, 
je stopila k njemu in mu na vso 
moč zarila nohte v obraz; priti
skala je toliko časa, dokler ni vi
dela, da teče po licu kri. Callan 
je zavpil od bolečine, skušal jo 
je udariti, pa je bila bolj hitra in 
ga je z nogo brcnila v želodec. 
Zameglilo se mu je, od bolečine 
se je moral zviti. Ko se je njegov 
pogled spet zbistril, se je znašel 
pred svojo pištolo, ki jo je Caro- 
le trdno držala v roki.

— Svinja! — Njene oči so bile 
hladne in odločne. — Pred deseti
mi minutami so me poklicali po 
telefonu in mi sporočili, da so pri
jeli moškega, ki je ubil cvetličar
ko. Tommgja naj bi čez kako mi
nuto spustili. Pripravila sem se, da 

V moški A ligi se nadaljuje zma-! grem ponj, ko si ti prišel. Ce bi 
govita pot Vircusa iz Bologne in j prišel nekaj minut pozneje, me 
Ruinija iz Firenc. Bolonjčani so to- ne bi našel. Sedaj pa.. .

—edson—

krat morali gostovati v Milanu, 
kjer so se spoprijeli z nevarno 
CSI. Ruini je igral doma proti 
skromnemu Paglieriju.

Izidi
Virtus Bologna - *CSI Milano 3-11 
Casadio - *Esercito 
Salvarani - *Italia Navigazione 
Ciam - *La Torre 
Ruini Firenze - *Paglieri 3-1
*01impia - Baby Brummel 3-1 

LESTVICA
Ruini in Virtus Bologna 10 točk; 

Baby Brummel, Olimpia in Salva
rani 8 točk; CST Milano in Casadio 
6 točk; Ciam 4 točke; La Torre, 
Esercito in Italia Navigazione 2 
točki; Paglieri 0 točk.

— Carole, Carole, prosim te, ni
kar ...

— Pa veš, kaj se bo sedaj zgo
dilo? ... Ljudje bodo mislili, da 
si me napadel. Videli bodo strga
no obleko in tvoj krvavi obraz. 

nI Verjeli mi bodo, kar jim bom re
ti | kla. Sedaj bom začela vpiti, da 

bodo pritekli ljudje, toda ti jih 
ne boš videl. Nikogar več ne boš 
videl, ker boš mrtev!...

— Carole, prosim te ...
— Nikomur več ne boš storil te

ga, kar si napravil meni in Tom- 
myju, razumeš? Nikoli!

Skušal je še nekaj reči, ko te 
pritisnila na petelina.

CHARLES EXBRAYAT_ _ _ _ _ _ _ _ _  n.

Drugič v Sevilli
«Ne mislim, da je zdajle čas za kakšne zgodbice... Zdaj ste 

vi na vrsti, pokažite svoje karte!«
Arguthnot mi je zaupal, da je že tri tedne v Sevilli, prej 

pa je bil dober mesec v Barceloni. Yard je imel skoraj enaka 
obvestila kot FBI, viri so bili brez dvoma isti. Po mojih in 
njegovih podatkih se je Lajolette naselil v katalonskem glav
nem mestu, toda bil je preveč previden, preveč spreten, da 
bi javno deloval. Charley, ki je zbiral poročila svojih španskih 
obveščevalcev, je prišel do prepričanja, da pošiljajo mamila 
za Anglijo m Združene države iz Andaluzije. Arguthnot ni 
poznal IOzciuariza, toda enega njegovih najboljših agentov so 
z nožem v hrbtu potegnili iz Guadalquivira. To ga je pripra
vilo do tega, da je sam prišel v Sevillo. Da so me poizkušali 
ubiti je potrjevalo, da smo tam, kjer je potrebno. Zdaj je 
treba odkriti dobavitelje in tiste, ki mamila sprejemajo, zlasti 
pa je trseba ugotoviti, od kod in kako mamila pošiljajo. Moj 
tovariš torej ni vedel kaj več kot jaz. Toda zakaj je skušal 
opehariti Percelove? To sem ga odkrito vprašal, da bi videl, 
da nočem imeti nič nerazjasnjenega.

«Ker sem upal, da bom preko njih prišel do ljudi, ki nas 
zanimajo...«

«Ali hočete s tem namigniti, da Percelovi pri tem poslu 
»odelujejo?«

«Zakaj pa ne bi?»
Gotovo mi je bilo usojeno, da me je ta dan doletelo pre

senečenje za presenečenjem. Percelovi! Debela dofia 'Josefa 
z materinskim smehljajem in mali don Alfonso, ki se je dvigal 
na prste, da bi bil večji... Odkar sem delal v FBI, sem videl 
propalice vseh vrst, toda še nikoli takih, ki bi imeli tako 
svetohlinski izgled, kakor ta pošteni, pobožni meščanski par. 
Zares, če se Charley ne moti, je treba obupati...

«Ali vas to preseneča?«
«Priznam, da si težko mislim, da sta dofia Josefa in don 

Alfonso zločinca.«
«Prav zaradi tega sta lahko še bolj nevarna.«
(-.Pomisliva, Arguthnot: niti eden niti drugi ne kaže, da 

bi uživala mamila.«
«Vam pa res ni treba dopovedovati, dragi moj, da tiho

tapci z mamili te umazanije ne uživajo.«
»To je res. Najbolj me je vedno jezilo, da trgovci s po

časno smrtjo vedo, na kaj obsojajo svoje usmiljenja vredne 
odjemalce.«

«Toda, zakaj naj bi bili v to trgovino zapleteni Percelovi?«
«Vidite, Morales, da je to samo misel brez najmanjšega 

dokaza... Preprosto pa je tole: zaradi svojih tkanin imajo 
stalno zvezo z Barcelono in zelo veliko izvažajo v Latinsko 
Ameriko.«

«Toda v Sevilli je še veliko takih trgovcev?«
«Seveda, toda Percelovi so med najvažnejšimi klienti Ka

talonije... to je v Barceloni, Lajolette pa vodi svoje poslovanje 
iz Barcelone.«

«Vem. Zdi pa se mi, da bo najteže privabiti Lajoletta 
semkaj.«

«Morda bi prišel, če bi njegovo andaluzijsko organizacijo 
spravili v nevarnost? Ce vi ne bi prišli k Percelovim, bi si 
bil — o tem sem prepričan — o njih zdaj že na čistem; vedel 
bi, ali so v posel zapleteni, ali ne.»

«Zares mi je hudo.«
«Saj niste mogli uganiti.«
Anglež je vstal.

((Nastanil sem se v ((Madridu«, če me boste potrebovali, 
mi lahko telefonirate; prepričan sem, da bi bilo za oba ko
ristno, če bi svoje moči združila.«

((Strinjam se.»
Z Alonsom bi se moral sestati v kavarni v Ulici Quiepo de 

Liano, nasproti katedrale. Tja nisem šel naravnost. Preden bi 
se srečal s prijateljem, ki sem ga moral seznaniti z novimi, 
vznemirjujočimi novicami, sem se moral zbrati. Arguthnotu 
nisem hotel povedati, da so njegove ocene skoraj gotovo 
pravilne. Sumi o Percelovih so se skladali s sumi, ki so me 
mučili glede Marije in Juana. In končno, če bi to bilo res, 
da sta dofia Josefa in don Alfonso zločinca, kakšno vlogo igra 
Marija? Nič več se nisem zanimal za Juana, toda Marija... 
Vse v meni se je upiralo misli, da bi me mogla tako varati. 
Ali je mogoče združiti njeno gorečo vero in milino s tako 
brezčastnim poslom? Zelo dobro sem namreč razumel, kaj 
je hotel Arguthnot reči z besedami: ((Imam majhno misel, 
toda vas ne bi rad napravil za sovražnika.« Gotovo je mislil 
na Marijo. Ker pa je vedel, da sem njen zaročenec, je moral 
kot dober Anglež mojo slabost prezreti. Ce bi se strinjal, da 
sta sokrivca tudi brat in sestra, bi postalo vse jasno. Lajolette, 
ki je o meni toliko vedel, je prav lahko uganil, da bom šel 
ob svojem prihodu v Sevillo najprej obiskat rojstno hišo; 
tu sta me pričakovala Marija in Juan, ki sta morda v nje
govi službi.

Toda ali ni tako sklepanje prelahka rešitev — takih rešitev 
sem se pri svojem poslu vedno izogibal in zato se tudi sedaj 
nisem obesil nanjo kot za poslednji rešilni pas. Vendar sem 
bil na dnu svojega srca prepričan, da ne bi mogli nič zašči
titi Marije pred jezo opeharjenega policista in zasmehovanega 
ljubimca, če bi se pokazalo, da ima Charley prav. Ko sem 
vse to premišljeval, so se prsti v žepu krčili. 2e sem bil pri
pravljen, da bi jo opsoval, da bi jo pretepel! Moja španska 
kri je nenadoma premagala anglosaksonsko vzgojo. Nič več 
nisem mislil, da se je treba obvladati, računati. Ce me je

Marija zares izdala, ne bo nič dovolj kruto, dovolj surovo, 
da se ne bi maščeval za izdajo, pri kateri so se poslužili naj
bolj podlih sredstev.

Ko sem zagledal Alonsa, ki je sedel poleg svojega «jereza» 
in kadil cigaro, se mi je zdelo, da se je čudovito vživel v moj 
rojstni kraj. Kazalo je, da je še bolj Andaluzijec kot jaz. Ko 
sem sedel poleg njega, je vzdihnil:

«Josč... sprašujem se, kako morejo biti ljudje tako neumni, 
da živijo drugje, ne pa v Sevilli...«

«Zdi se mi, da si pozabil, da nisva prišla semkaj, da bi se 
šla turista oziroma izgubljena in skesana otroka.«

Nehote sem govoril s tako suhim glasom, da me je Alonso 
presenečeno pogledal.

«Kaj je s teboj, Pepč?»
«Svet se mi je zagnusil.«
«No, no... in v tem mestu, Jose? Ali zaradi žensk ali 

moških?«
«Ne vem... Ce dobro razmLslim — morda zaradi žensk.«
Na ramo mi je položil roko.
«Ali ne gre kaj prav z Marijo?«
«Bojim se, da sploh več ne gre, Alonso...«
«Pojdi no! Saj vendar ne boš obupaval zaradi ljubezen

skega prepira?«
«Stvar je hujša, mnogo hujša, Alonso!«
Moj ton ga je spremenil. Nenadoma ni bil več turist, 

srečen, da živi v brezbrižnosti, ampak trd in neusmiljen po
licist, tak, kakršnega sem pri delu večkrat videl. Zopet sem 
dobil več upanja, zazdelo se mi je, da se mi ob Alonsu ne 
more pripetiti kaj resnega. Ce bi moral reči Mariji zbogom, 
sem vedel, da bi mi tudi pri tem pomagal. Povedal sem mu, 
da me je policija aretirala, toda zamolčal sem mu razgovor 
med Femandezom, Lucero in menoj. Govoriti bi mu namreč 
moral o nesrečni, mali Infes, to pa se mi ni zdelo primerno, 
pač pa sem mu razložil svoje sume o Juanu.

(Nadaljevanje sledi)

UREDNIŠTVO: TRST - UL. MONTECCH1 6, II., TELEFON 93-808 ln 94-638 - Poštni predal 559 - PODRUŽNICA: GORICA: Ulica 24 Magfdo 1/1. Telefon 33-82 - UPRAVA: TRST — UL. SV. FRANČIŠKA št 20 - Telefon 37-338, 95-823 - NAROČNINA: mesečna 800 Ur - vnaprej,
Četrtletna 2.250 Ur, polletna 4.400 Ur celoletna 8.100 Ur — SFRJ posamezna številka v tednu in nedeljo 50 para (50 starih dinarjev), mesečno 10 din (1.000 starih dinarjev), letno 100 din (10.000 starih dinarjev) — Poštni tekoCl raCun: Založništvo tržaškega tiska Trst 11 5374 _ za
SFRJ: AD1T, D2S, Ljubljana, Stari trg 3/1., telefon 22-207, tekoCl raCun pri Narodni banki v Ljubljani — 501-3-270/1 - OGLASI: Cena oglasov: Za vsak mm v širini enega stolpca: trgovski 150, flnanCno-upravni 250, osmrtnice 150 Ur. — Mal) oglasi 40 Ur beseda — Oglasi za tržaško ln

goriško pokrajino se naročajo priupravl. — Iz vseh drugih p. krajin Italije pri »Societk Pubblicltk Italiana« — Odgovorni urednik: STANISLAV RENKO — Izdaja ln tiska Založništvo tržaškega tiska. Trst


